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 مساله  »هرندی« 
سرجای خود باقی است

ادعای ش��هرداری تهران این است که امروز 
محله هرندی نس��بت به دیروز محله بهتری 
برای زندگی است و آنچه را که زندگی عادی 
ش��هروندان این محله را دچار چالش کرده 

بود، از میان رفته است.
 اکنون زمان مناس��بی برای راستی آزمایی 
این ادعا می باش��د. به همین منظور به میان 
ش��ورایاران این محله رفتیم و همین س��وال را از آنها پرسیدیم.  پاسخ 
آنها این بود که وضعیت حضور معتادان در س��طح یکی، دو بوس��تان 
معروف بهتر شد. اما موضوعات اساسی محله، من جمله بافت فرسوده، 
بن بست بودن محله، معابر تنگ و باریک با تیرهای برق قدیمی، خرید 
و فروش مواد مخدر، انواع و اقس��ام آس��یب های اجتماعی بر سر جای 
خود باقی است. گشتی مفصل در کوچه ، پس کوچه های هرندی زدیم. 
وجود این حجم از فقر، آسیب و نداری در قلب تهران به هیچ وجه قابل 

فهم نیست.
منتقدین بر این باورند که این مدل از حل معضلات اجتماعی نس��خه 
کارآمدی نیست . البته تجربه های گذشته نیز بر این مساله تاکید دارد 
که راه مبارزه با معضلات وآس��یب های اجتماع��ی برخورد مکانیکی و 
مقطعی نیس��ت و ریش��ه در راهکارهای فرهنگی، ایجاد زیرس��اخت 
های ش��هری و بهبود کالبدی محله دارد. به عنوان مثال شهرداری در 
دفاع از کارآمدی روش خود می گوید که معتادان متجاهر را ازس��طح 
محله جمع کرده اس��ت. گرچه این حرف، ادعای درستی است؛ اما در 
مقابل منتقدین می گویند که این معتادان به مناطق نزدیک تر و سایر 

محلات تهران رفته اند و اصل داستان سرجای خود باقی است.
 از س��وی دیگر تا زمانی ک��ه توزیع  کنن��دگان مواد مخ��در به راحتی 
مش��غول فعالیت باش��ند و حتی  با پلمپ کردن خانه ه��ای آنها جای 
دیگری برای خود در محله دست و پا کنند؛ همچنان هرندی به عنوان 
یکی از مراکز بزرگ تولید، توزیع و مصرف مواد مخدر نه تنها در تهران 

بلکه در کشور شناحته خواهد شد.
به باور نگارنده دو مس��اله را باید از هم تفکیک کرد. یکی مساله وجود 
و پاکس��ازی معتادان از س��طح پارک ها و دیگری کیفیت و استاندارد 

زندگی مردمان ساکن در محله هرندی.
درخص��وص موضوع اول نمی ت��وان و نباید تنها ش��هرداری را مقصر و 
محکوم کرد. اما در خصوص موضوع دوم بس��یاری  از مش��کلات مانند 
وضعیت کالب��دی محله، بافت های فرس��وده، س��طح و حجم فعالیت 
عمران��ی و زیرس��اختی در محل��ه کاملا مرب��وط به ح��وزه کارآمدی 

شهرداری و شورای شهر تهران می باشد. 
باید قبول کرد که هنوز بافت فرس��وده محله هرندی دس��ت نخورده 
باقی مانده است و تا زمانی که بافت فرسوده وجود داشته باشد؛ اجرای 
هزاران برنامه فرهنگی و اجتماعی نمی تواند ریشه معضلات را در این 
محله بخش��کاند. به نظر می رسد که ش��هرداری تهران در اولین گام و 
وظیفه خود در محله هرندی ک��ه همان احیای بافت فرس��وده و ارائه 
مش��وق های لازم در جهت تشویق س��اکنان به نوس��ازی است؛ مانده 

است.
به عنوان مث��ال در یکی از معابر این محله 6 تا مل��ک وجود دارد که اگر 
۳ تا از این ام��لاک هر کدام ۳ تا ۴ متر عقب نش��ینی کنند؛ بخش��ی از 
محله بازگش��ایی می ش��ود و یا برخی از پلاک ها و تصرف  و در اختیار 
شهرداری اس��ت اما تبدیل به محل های بی دفاع شهری شده است و... 
هزینه انجام بخش��ی از این اقدامات در مقابل بودجه های ش��هرداری 

عدد و رقم بزرگی نیست.
نکته دیگری برای حل مش��کل این منطقه این اس��ت که باید با ایجاد 
زیرساخت هایی مناسب کالبدی و ش��هری وضعیت اقتصاد مسکن در 

آن تغییر پیدا کند. 
در حال حاضر قیمت فروش ملک در این محله از قیمت تمام  ش��ده آن 
کمتر است. تا این مساله حل نش��ود، پایداری و بهبود کیفیت زندگی 
در آنجا روی نخواهد داد. این بخش ها کام��لا مربوط به حوزه عملکرد 

مدیریت شهری می باشد. 
به نظر می رسد تحلیل بخش��ی از نخبگان و کارشناس��ان شهری این 
اس��ت که بخش عمده ای از اقدامات مدیریت شهری موقتی، مسکنی 
و مبتنی بر حل نقطه ای بحران بوده است و این مدل از اداره محله تنها 
اتلاف منابع و جابه جایی نقطه بحران را می تواند در پی داش��ته باشد. 
در این ش��ماره تلاش کرده ایم هم دیدگاه مدیران شهری و هم دیدگاه 
مردم و ش��ورایاران را پوش��ش دهیم تا خوانندگان نش��ریه به قضاوت 
منصفانه ای از آنچه در محله هرندی می گذرد؛ برس��ند و در عین حال 
شاید این ویژه نامه که به نوعی »هرندی نامه« ش��د؛ به عنوان رسالت 
روزنامه نگاری خ��ود در مقابل فقر و مظلومیت این مردم تعبیر ش��ود.  
در ش��ماره های آتی می کوش��یم نظرات مردم را در خصوص عملکرد 

شهرداری به صورت مفصل تر جویا شده و آن را منعکس کنیم.

هفته نامه »پدیده شهر« وضعیت 
اجتماعی  بخشی از محله هرندی را 
بررسی می کند:

 مردگی 
در عین زندگی ؛ 
 سهم این مردمان
 از تهران

هفته نامه پدیده شهر وضعیت فرسودگی محله  هرندی را  بررسی می کند:

اگر تن فرسوده هرندی جوان شود...
هفته نامه »پدیده شهر« عملکرد »خانه علم« کودکان کار محله هرندی را بررسی می کند:

امکان تحصیل برای کودکان محکوم به کار

عابدین سالاری اِسکر
سردبیر

سرمقاله

آگهی خود را  به ما بسپارید  88320654

صـدای محـله های تهـران است  سیاسی
          اجتماعی

                   فرهنگی

هفته نامه

هفته نامه »پدیده شهر«بررسی می کند:

کالبدشکافی طرح ساماندهی محله هرندی
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گفتگو

 تامین روشنایی محدوده راه آهن با نصب 6 برج نوری
معاون خدمات شهری شهرداری تهران با اشاره به نصب 6 برج نوری در محدوده راه آهن که محل عبور و مرور شهروندان است، گفت: در صورت توافق و تصویب با مسئولان راه آهن قالب زمین راه آهن 
فضای سبز خواهد شد و در بهار سال 96 به بهره برداری می رسد. مجتبی یزدانی با اشاره به بازسازی یک بازار میوه و تره بار در منطقه 17 گفت: این بازار در گذشته به صورت کانتینر و کانکس احداث 
شده بود که تا پایان سال جاری به صورت فروشگاهی تغییر کاربری پیدا می کند. همچنین آمادگی تامین یک فروشگاه شهروند در این منطقه را داریم که پس از بررسی های کارشناسی در صورت نیاز 
احداث خواهد شد. وی در خصوص نورپردازی، زیباسازی و نصب آبنما  در 2 میدان اصلی منطقه 17 افزود: یکی از این میادین میدان ابوذر است که در دستور کار قرار گرفته است. همچنین احداث یک 
بوستان 2 هزارمتری در دستور کار قرار گرفت که در صورت توافق با یک مجموعه دولتی دیگر یک فضای یک هکتاری نیز به فضای سبز این منطقه افزوده خواهد شد.

برای نخستین بار در کشور
 ارتفاع عرشه پل ملاصدرا -  چمران نیم متر 

افزایش می یابد
در طرح بازسازی و ترمیم مقاوم سازی و بهسازی 
لرزه ای پل های س��واره رو تهران، تقاطع غیر هم 
سطح بزرگراه ش��هید چمران با ملاصدرا نیم متر 

مرتفع تر می شود.
علیرضا جاوید در خصوص مرمت پل تقاطع غیر 
هم سطح بزرگراه شهید چمران با ملاصدرا بیان 
اینکه در پروژه بهس��ازی این پل غیر هم س��طح 
برای نخس��تین بار اقدام بزرگی ص��ورت گرفته 
گفت: اجرای ملات ترمیمی روی س��تون ها، بهس��ازی لرزه ای پل و همچنین 
برای نخس��تین بار پروژه اصلاح ارتفاع پ��ل از طریق افزایش ارتفاع عرش��ه به 

میزان 50سانتی متر در دستور کار قرار گرفته است.
جاوید با بیان اینکه افزایش نیم متری ارتفاع عرشه برای نخستین بار در کشور 
اتفاق می افتد، گفت: در هیچ کشوری بر روی س��ازه بتنی کامپوزیت و... نصب 
نمی کنند اما شاهد هستیم که برخی س��ازمان ها از جمله سازمان زیباسازی 
برای کاور کردن پل با طرح های زیبا از ورق های کامپوزیت اس��تفاده می کنند 
که به مرور زمان آب در زیر ورق ه��ای کامپوزیت نفوذ کرده و دپو می ش��ود و 
رفته رفته س��ازه بتنی پل را تخریب می کند به گونه ای که حالا ش��اهدیم پل 
تقاطع غیر همسطح بزرگراه ش��هید چمران با خیابان ملاصدرا که تنها حدود 
20 س��ال از عمرش می گذرد به فوریت نیازمند بهس��ازی و مقاوم سازی است 
که س��عی کردیم رایزنی ه��ای لازم با س��ازمان های متولی از جمله س��ازمان 
زیباسازی داش��ته باش��یم که یا کمتر و یا کلا از  ورق های کامپوزیتی استفاده 

نکرده و پوششی بر روی بتن ایجاد نکنند.
معاون فنی و عمرانی ش��هرداری تهران با تأکید بر اینکه هزینه مقاوم س��ازی 
هر پل ۳ تا ۴میلیارد تومان بوده و 10درصد ای��ن هزینه هم برای مرمت پل ها 
استفاده می ش��ود، ش��رکت یادمان س��ازه را متولی بهس��ازی و مقاوم سازی 
پل های پایتخت عنوان کرد و گفت: مرمت ۴0 پل و بهس��ازی 10 پل با بودجه 

50میلیارد تومان در دستور کار این شرکت قرار دارد.
جاوید در ادامه با اشاره به برنامه های این معاونت برای بهسازی هفت پل فلزی 
تهران از جمله پل چوبی، کریم خان و ... گفت: این پل ها با سرعت احداث شده 
و روش بهس��ازی و مرمت متفاوتی دارند و در حال بررسی جایگزینی پل های 

فلزی به پل های بتنی �� فلزی هستیم که این موضوع در حال بررسی است.

نقشه نقاط پرحادثه ترافیکي پایتخت تهیه مي شود
معاون ش��هردار تهران در جلسه نظارت ستادي 
معاونت حمل و نقل و ترافیک ش��هرداري تهران 
در منطق��ه 17 که به منظور بررس��ي مس��ائل و 
مش��کلات این منطقه جنوبي ش��هر و با حضور 
مدیران ارشد این معاونت برگزار شده بود، گفت: 
هرچند منطق��ه 17، کوچک ترین منطقه تهران 
است اما مردم دریا دل آن، با تقدیم ۴ هزار شهید 
در راه آرمان هاي نظام مقدس جمهوري اسلامي 
و حراست و صیانت از کش��ور عزیزمان بزرگترین ایثارگري و فداکاري را انجام 

داده اند.
مازیار حس��یني افزود: موضوع پارک هاي آموزش ترافیک به ویژه در مناطق 
جنوب شهر از اهمیت ویژه اي برخوردار است و پارک آموزش ترافیک منطقه 
17 نیز باید هر چه زودتر س��اخته و تکمیل ش��ده و در اختیار کودکان و دانش 

آموزان این منطقه قرار گیرد.
وي با  اعلام این که موضوع راه آهن و حل و فصل مسائل و مشکلات ناشي از آن 
در مناطق جنوبي تهران از جمله منطقه 17 بس��یار حائز اهمیت است، تأکید 
کرد: هر چند پروژه اي ب��ه عنوان »طرح نیلوفري« جهت جایگزیني بخش��ي 
از اراضي راه آهن که با انتقال خطوط قابل اس��تفاده مي ش��ود، طراحي ش��ده 
اما بدون تردید، ه��ر گونه تصمیم گیري در مورد راه آه��ن، مي تواند معادلات 

جنوب شهر را تحت تأثیر قرار دهد.
معاون ش��هردار تهران با تأکید بر این که موضوع شناس��ایي نق��اط پر حادثه 
پایتخت از نظر حوادث ترافیکي به منظور بر طرف کردن اش��کالات و ایرادات 
مهندسي این نقاط و انجام اصلاحات هندس��ي در معابر، اهمیت زیادي دارد، 
خاطرنش��ان کرد: تأمین ایمني و حفظ جان ش��هروندان در حوادث ترافیکي، 
خط قرمز مدیریت شهري در حوزه حمل و نقل است و در جهت اجرایي کردن 
این مهم، نقشه نقاط پر حادثه ترافیکي پایتخت هر چه زودتر تهیه مي شود تا 

بر اساس آن مسائل و مشکلات موجود رفع شود.
گفتني اس��ت در این جلس��ه، دکتر وحید نوروزي معاون امور مناطق سازمان 
حمل و نقل و ترافیک، منطق��ه 17 را از نظر عملکرد ترافیک��ي به عنوان یکي 
از س��ه منطقه برتر تهران معرفي کرد و معاون حمل و نق��ل و ترافیک منطقه 
17 نیز با ارائه گزارش��ي از وضعیت موجود و پروژه هاي ترافیکي این منطقه، از 

احداث باغ راه در این منطقه جنوبي پایتخت خبر داد.

جشنواره ترشی های خانگی در حمام نواب
جشنواره ترشی های خانگی از دهم تا سیزدهم آبان 
ماه س��الجاری در مجموعه تاریخی- هنری حمام 

نواب برگزار می شود.
جشنواره ترشی های خانگی از دهم تا سیزدهم آبان 
ماه سالجاری برای نخستین بار در مجموعه تاریخی- 

هنری حمام نواب برگزار می شود.
براس��اس این گ��زارش، ای��ن جش��نواره با همت 
مجموعه تاریخی - هنری حمام نواب تهران پذیرای 
مردم خواهد بود. ساعت بازدید جشنواره ترشی های خانگی از 10 صبح تا 10 شب 
دهم تا سیزدهم آبان ماه اعلام شده است که عموم مردم می توانند طی این روزها از 

محصولات ترشی های خانگی تمام شهرهای ایران بازدید بعمل آورند.
همچنین علاقمندان می توانند قبل از برگزاری جش��نواره با حضور در مجموعه 

تاریخی - هنری نواب تهران برای حضور در این جشنواره اقدام کنند.
حمام تاریخی هنری نواب تهران در خیابان 15 خرداد، کوچه امامزاده یحیی، بعد از 

بازارچه هر روز پذیرای گردشگران ایرانی و خارجی است.

موضوع هرندی موضوع 
یک سال ، دوسال و سی 
سال گذشته نیست.  

موضوع هرندی مربوط به 
هفتاد تا هشتاد سال بی 
مهری مسئولان به محله 

هرندی است.  از ان زمانی 
که اینجا برج و بارو و 

دروازه های قدیمی شهر 
تهران وجود داشت و  بعد 
این برج و بارو ها خراب 
شد و آن چاله هایی که 
برای ساختن خندق در 

اطراف تهران ایجاد شده 
بود، تبدیل به محل زندگی  
یکسری افرادی شده بود 
که  به سمت تهران کوچ 
کرده بودند. دراین محل 
گود عرب ها و یا سایر 
گودهای دیگر وجود 
داشت. در همان زمان 
نیز اینجا جنوب تهران و 

محل آسیب بود و  بعد در 
سی تا 40 سال اخیر این 
گودها پر شد و به بوستان 
تبدیل شد.  بعد دوباره 

بعد از اینکه بوستان شده 
بود هنوز این محله کانون 

آسیب بود و بعد دوره 
های مختلف شهری بعد از 
انقلاب که هر کدام  برای 
مجموعه هرندی فکرهایی 
داشتند و کارهای خوبی نیز 
انجام شد و  این اقدامات 
باید تکمیل می شد تا به 
مرحله نهایی خودش می 

رسید

اتفاقی که  موضوع محله 
هرندی را به قول شما  به 
عنوان »مساله« جدی 
در کشور مطرح کرد؛ 

بحث این بود که ما با یک 
چاله و فضای خاص در 

مدیریت شهری مواجهه 
شدیم. به  عبارت دیگر 
قرار گرفتن مجموعه 

آسیب های اجتماعی در 
محله هرندی که زندگی 
عادی را برای شهروندان 
دچار چالش کرده بود.  
مجموعه اتفاقاتی که 
باعث شده بود جریان 

زندگی در این محله نمی 
گویم مختل ، بلکه دچار 

اختلالات زیادی شده بود. 
محله از یک  محله عادی 
زندگی تبدیل شده بود 
به یک محله جزیره امن 
برای خرید و فروش مواد 
مخدر و زنان ویژه و سایر 
موضوعات آسیب های 

اجتماعی و ... این موضوع به 
نظر من  بیشترین نقش را 
داشت برای اینکه هرندی 
به مساله مهمی در شهر 

تهران تبدیل شود

ارزیابی شهردار منطقه ۱۲ تهران از طرح ارتقای کیفیت زندگی در محله» هرندی «

طرحی موفق با چشم اندازی امیدوارکننده
در دفتر ش��هردار منطقه ی 12 یک گفتگوی 
چالش��ی در خص��وص محل��ه »هرن��دی« با 
مهندس عابد ملکی داشتیم . شهردار منطقه 
12 از مجموعه اقدامات شهرداری در محله 
هرن��دی با قاطعی��ت دف��اع ک��رد . در انتهای 
مصاحبه  اختلاف دیدگاه ها سر جای خود باقی 
ماند . برای قضاوت در خصوص استدلال های 
وی و حرف ه��ای منتقدین، بهتر اس��ت متن 
کامل این گفتگو را بخوانید ک��ه در زیر تقدیم 

می شود: 
به عنوان اولین سوال بفرمائید چه شد که محله 
هرندی ب�ه »موضوع« و » مس�اله« مهم ش�هر 

تهران تبدیل شد؟
من فکر می کن��م که  محله هرندی و مش��کلاتی که 
در این محله وجود داش��ت یکی از دغدغه های دکتر 
قالیباف، ش��هردار محترم تهران بود. نه فقط هرندی، 
بلکه منطق��ه 12 به عنوان قل��ب تهران  ک��ه یکی از 
مهمترین مناطق ش��هر تهران اس��ت ه��م  به جهت 
فرصت ها و پتانس��یل هایی ک��ه دارد و  هم به جهت 
مشکلات و آس��یب هایی که دارد. در منطقه 12 یکی 
از مهمتری��ن محله هایی که  ش��اید کانون آس��یب 
شناخته می شد؛ محله هرندی بود. بنابراین برای حل  
موضوعات منطقه 12 و قدم گذاش��تن در اهدافی که  
برای این منطقه  طراحی شد؛ رسیدگی به مشکلات 
منطقه 12 در اولویت برنامه ها قرار گرفت.  طرحی که 
منطقه 12 را درگیر خود کرد، عنوان  آن طرح »ارتقای 
کیفیت زندگی« نام گرفت. ما فکر می کنیم که منطقه 
12 با توجه به فرصت های گردشگری و ظرفیت های 
اقتصادی که دارد، مانند وجود بازار و حضور و ارتباطی 
که مردم هر روز با این منطق��ه برقرار می کنند؛  از یک 
طرف فرصت های بس��یار زیادی دارد و از سوی دیگر، 
به همین دلایل در حوزه های مختلف اعم از خدمات 
ش��هری، عمرانی، حم��ل و نقل و ترافیک و مس��ائل 
کالبدی و شهرسازی و همچنین موضوعات اجتماعی 
و فرهنگی می تواند محلی برای آسیب ها و مشکلات 

قرار بگیرد. 

 س�والم را به گونه دیگری  مط�رح می کنم چه 
فرایندی طی شد که  محله ی هرندی به »مساله 
اول« تهران تبدیل شد و شهردار تهران شخصا 
آمد در جلس�ه ش�ورای ش�هر ته�ران و طرح 
مفصلی ب�رای آن ارایه ک�رد به نح�وی که این 
موضوع  بعد »ملی« و حتی »فراملی« پیدا کرد. 
در واقع  س�والم ناظر به این مساله است که چه  
چیزی در این محله دیدید که به صورت ویژه به 

آن ورود پیدا کردید؟
ورود ما به ماج��رای هرندی در این مصاحب��ه و با نوع 
س��والاتی که می کنید ش��اید ورود دقیقی نباشد.  ما 
فکر می کنیم که موضوع هرندی موضوع یک س��ال ، 
دوسال و سی سال گذشته نیس��ت.  موضوع هرندی 
مربوط به هفتاد تا هشتاد سال بی مهری مسئولان به 
محله هرندی اس��ت.  از ان زمانی که اینجا برج و بارو و 
دروازه های قدیمی ش��هر تهران وجود داش��ت و  بعد 
این برج و بارو ها خراب ش��د و آن چاله هایی که برای 
ساختن خندق در اطراف تهران ایجاد شده بود، تبدیل 
به محل زندگی  یکسری افرادی شده بود که  به سمت 
تهران کوچ کرده بودن��د. دراین محل گود عرب ها و یا 
سایر گودهای دیگر وجود داش��ت. در همان زمان نیز 
اینجا جنوب تهران و محل آسیب بود و  بعد در سی تا 
۴0 سال اخیر این گودها پر شد و به بوستان تبدیل شد.  
بعد دوباره بعد از اینکه بوستان شده بود هنوز این محله 
کانون آسیب بود و بعد دوره های مختلف شهری بعد 
از انقلاب که هر کدام  برای مجموعه هرندی فکرهایی 
داش��تند و کارهای خوبی نیز انجام شد و  این اقدامات 
باید تکمیل می ش��د تا به مرحله نهایی خودش می 
رسید.  اینکه  عنوان کردید ش��هردار تهران یک بار به 
شورای ش��هر تهران آمد تا موضوع هرندی را گزارش 
دهد به ای��ن صورت نبود، بلکه ما ۴ جلس��ه در صحن 
علنی شورای شهر تهران برای ارائه گزارشی از منطقه 
12 حاضر شدیم. یکی از موضوعات در تمامی این چهار 
جلسه موضوع »محله هرندی« بود که به خاطر حجم 
آس��یب و معضلات و مش��کلاتی که وجود داشت؛  به 
آن پرداخته شد و قسمت  پر رنگ ماجرا در مشکلات 
منطقه 12 »محله هرندی« بود و هنوز هم هست.  اما 
باید به این مساله اشاره کنم که در تمامی جلساتی که 
در شورای شهر تهران حاضر شدیم ،کل طرح ارتقای 
کیفیت زندگی که مربوط ب��ه تمامی منطقه 12 بود، 
مطرح شد.  دوجلسه توسط ش��هردار محترم تهران 
گزارشی ارائه شد، چند جلس��ه هم معاونان شهردار 
تهران طرح های خود را برای ارتقای کیفیت زندگی در 
محله هرندی مطرح کردند و یک جلسه هم با حضور 
خیلی از سازمان ها و نهادهایی که مربط با موضوعات 

اسیب های اجتماعی کار می کنند؛ برگزار شد.

  حتما ش�هرداری قبل از انجام اقدامات عملی، 
در این محله مطالعات مفصلی را در حوزه های 
مختلف انجام داد . حال س�والم این اس�ت که 
بر اس�اس آن مطالعات چه تصویری از مسایل 
و مش�کلات منطق�ه در آن مقط�ع زمانی پیدا 
کردی�د؟ و بر اس�اس هم�ان مطالع�ات به چه 

راهکارهایی رسیدید؟
اینکه مطالعه در این منطقه انجام شده حتما درست 
هس��ت و حتما ابعاد این  مطالعه را برای شما توضیح 
می دهم . اما اینکه با مس��ایل اجتماعی اینقدر ساده 
برخورد کنیم که  مش��خصات  آن چه چی��زی بود؟ و 
راهکارهای آن را ش��ماره گذاری کنیم، حتما این راه 
درستی نیست. همانطور که عنوان کردم یک پدیده 
اجتماعی  که  طی 7 تا 8 دهه ش��کل گرفته است، هم 
پیچیدگی وضع موجود آن خیلی زیاد است و هم پاسخ 
های آن خیلی پاسخ های راحتی نیست و جواب های 
مقطعی و کوتاه مدت ندارد. خود این س��وال، س��وال 
دقیقی نیست و پاس��خ دادن به موضوعات اجتماعی 
اینگونه مطرح نمی شود. نه ما،  بلکه  گروه های مختلفی  
در مورد آسیب های اجتماعی در شهر تهران به ویژه  در 
محله هرندی مشغول مطالعه بودند. ما نیز روش های 
مختلفی را  برای مطالعه عمق آسیب های اجتماعی 
این محله به کار بردیم و استفاده از گروه های مختلف 
مانند جامعه شناسان، استفاده از گروه مطالعاتی مرکز 
مطالعات و برنامه ریزی شهر تهران و   مرکز مطالعات 
اجتماعی و فرهنگی ش��هرداری ته��ران و  همچنین 
آماربرداری و مصاحبه مورد به مورد تمام اهالی محله 
هرندی و برداشت خانه  به خانه برای شناسایی وضع 
موجود محله هرندی در همان مقطع زمانی که شما به 
آن اشاره کردید؛ انجام شد.  یک بحث دیگری که باید 
در سوال قبلی به آن اشاره می کردم، این بود که اساسا 
موضوع  آس��یب های  اجتماعی در کشور در یکی، دو 
سال اخیر خیلی پررنگ شده و دستگاه های مختلفی 
به آن پرداختند. از جمله در تدابیر ابلاغی  مقام معظم 
رهبری به تمام مس��ئولان از جمله ش��هردار تهران  
دستور رسیدگی به آسیب های اجتماعی دادند و در 
این موضوع نیز محله هرندی یکی از محله هایی است 
که پر رنگ شد. اما باید به این مساله نیز اشاره کنم که 
پدیده هایی مانند فقر ، اعتیاد و  کارتن خوابی را ما در 
تهران داریم، داش��ته ایم و خواهیم داشت. اتفاقی که  
موضوع محله هرندی را به قول شما  به عنوان »مساله« 
جدی در کشور مطرح کرد؛ بحث این بود که ما با یک 
چال��ه و فضای خ��اص در مدیریت ش��هری مواجهه 
ش��دیم. به  عبارت دیگر قرار گرفتن مجموعه آسیب 
های اجتماع��ی در محله هرندی ک��ه زندگی عادی 
را برای ش��هروندان دچار چالش کرده بود.  مجموعه 
اتفاقاتی که باعث شده بود جریان زندگی در این محله 
نمی گویم مختل ، بلکه دچار اختلالات زیادی ش��ده 
بود. محله از یک  محله عادی زندگی تبدیل شده بود 
به یک محله جزیره امن برای خرید و فروش مواد مخدر 
و زنان ویژه و سایر موضوعات آسیب های اجتماعی و ... 
این موضوع به نظر من  بیشترین نقش را داشت برای 
اینکه هرندی به مس��اله مهمی در شهر تهران تبدیل 

شود.

 من تاکی�د ش�ما را در مورد اینک�ه موضوعات 
اجتماع�ی محله »هرن�دی« مس�اله پیچیده 
ای اس�ت را قبول دارم و هم اینکه راه حل های 
س�اده ای نیز وجود ن�دارد. ح�ال بفرمایید بر 
اس�اس همان پیچیدگی هایی که می فرمایید 
چه اقدامات عملی و راهکارهایی در دستور کار 

قرار گرفت ؟
من فکر می کنم که باز هم س��وال شما سوال دقیقی 
نیس��ت. همین که مس��اله »هرندی« چهار جلسه 
در صحن علنی ش��ورای اسلامی ش��هر تهران  بحث 

و طرح ش��د و به عنوان یک ماجرای جدیدی که  قبل 
از آن، خیلی کم در رسانه ها و فضاهای رسمی، اداری 
و  حاکمیتی به مساله آسیب های اجتماعی پرداخته 
می شد؛ این قدم اول ماجرا بود. همین که این ماجرا در 
ذهن مدیران شهری و  در ذهن مدیران حاکمیتی و در 
ذهن شهروندان  نقش بست که باید برای حل آسیب 
های اجتماعی فکر کنیم و کار کنی��م و قدم برداریم. 
این خود  یکی از اهداف مدیریت شهری بود.  طبیعتا 
دستگاه ها و حوزه های مربوطه باید خیلی از اقدامات 
را قانونا انج��ام دهند و وظیفه دارند و م��ا در این ماجرا 
سعی کردیم تمامی دس��تگاه های مربوطه را پای کار 
بیاوریم.  یعنی مجموعه ای از دس��تگاه و ادارات مانند 
سازمان بهزیستی، وزارت کشور، ستاد مبارزه با مواد 
مخدر، نی��روی انتظامی، کمیته ام��داد حضرت امام 
خمینی)ره(، خیریه ها، انجمن ها، NGO ها و خیلی  
مجموعه های دیگر وارد کار شدند. به این سازمان ها 
فهماندیم که برای حل  آسیب های اجتماعی باید فکر 
کرد و باید برای محله هرندی که  کانون آس��یب های 
اجتماعی شده و اینجا دیگر  مانند بقیه شهر نیست که 
هم زندگی جاری باشد و هم آس��یب ها وجود داشته 
باشد. اینجا آس��یب اجتماعی زندگی را مختل کرده 
اس��ت و باید برای این محله دغدغه داش��ت. ما نیز در 
حوزه مدیریت شهری باید اقداماتی را برای این محله 
طراحی م��ی کردیم و ب��ه وظایف خودم��ان نیز باید 
عمل می کردیم و به این دستگاه ها هم باید کمک می 
کردیم. بنابراین برای این ماجرا تع��داد زیادی طرح و 
برنامه ردیف شد. الان بخواهم تمامی این برنامه ها را 
برای شما بازگو کنم، ش��اید تعدادی از آنها را فراموش 
کنم و بهتر اس��ت که در موضوع خودش این دس��ته 
بندی ها را انجام دهیم. ما در یک قس��متی  از کارمان 
در محله هرندی کار عمران��ی و کالبدی بود. برای این 
کار یک برنامه مفصل طراحی کردیم  که باید در جای 
خودش تمامی این برنامه ها را بررسی کنیم. یکسری 
اقدامات جمع آوری آس��یب در محله انج��ام دادیم 
که آن روز تحت عنوان جذب معت��ادان انجام دادیم و 

بررسی تمامی این برنامه ها وقت زیادی می خواهد. 

چه می�زان بودجه ب�رای اجرای پ�روژه بهبود  
وضعیت محله هرندی مصوب ش�د؟ عدد این 

بودجه چقدر بود؟
بودجه خوبی از شوی اسلامی شهر تهران تحت عنوان 
تبصره گرفتیم که به صورت عام در اختیار شهرداری 
تهران قرار گیرد. عدد برای کل منطقه 12 حدود 200 

میلیارد تومان بود.

منظور من کل منطقه 12 نیست و بودجه مصوب 
محله هرندی را می خواهم بدانم؟

تبصره طرح ارتقای کیفیت زندگی در کل منطقه 12 
حدود 200 میلیارد تومان بود.

 از نظ�ر تفکیک�ی چق�در از این بودج�ه برای 
کارهای عمرانی و کالبدی اختصاص پیدا کرد؟

باید عدد این بخش را استخراج کنم.

من منطقه را بازدید و محله هرن�دی را به دقت 
بررسی کردم. مردم محله می گویند کار خاصی 
در این محل انجام نشده است. و کارهایی که تا 
کنون انجام شده است، بسیار کم و ناچیز است.  
در حد آسفالت و س�نگ فرش کردن برخی از 

کوچه هاست.  
این گونه که ش��ما می گویید نیس��ت. تنها یک طرح 
بزرگ در این محله در حال س��اخت داریم. یک جایی 
که یک روزی  در خندق تهران گوددالی ایجاد ش��ده 
بود و ش��ده بود گود محله زندگی، که تعدادی آدم در 
این گود زندگی می کردند و بعد تملک شد و این گود 

تبدیل به بوستان شد، ولی کماکان این بوستان چون 
ترکیب درخ��ت و چمن بود ، محیط مناس��بی برای 
باقیماندن کارتن خواب ها و معت��ادان بود به همین 
دلیل به این نتیجه رس��یدیم که مجموعه پارک  25 
هکتاری ظرفیت این را دارد که محل حضور خانواده 
ها و  مردم باشد. محل  برگزاری برنامه های فرهنگی و 
تفریحی باشد. محل رشد و نمو کودکان باشد نه محل 
خوابیدن کارتن خواب ها. به همین دلیل یک برنامه 

مفصل عمرانی برای این پارک طراحی کردیم. 

من این محله و  پارک را ملاحظه کردم کار جدی 
ای در این محدوده روی نداده است!

اینطور که شما می گویید نیست. چند اتفاق مهم  در 
بوستان روی داده است.  اولا این پارک ها که نام بوستان 
زندگی بر روی آن گذاش��ته ش��د، مجموعه ای از سه 
پارک جدای از هم بود در مرحله اول معابر ش��هری را 
از داخل بوس��تان بیرون آوردیم و فضای بوستان را به 
عنوان یک پارک محصور و قابل  کنترل درآوردیم برای 
اینکه  امنیت را به بوستان برگردانیم و مردم  و خانواده 
ها بتوانند داخل این فضا ش��وند. قدم دوم این بود که 
برای استفاده مناسب از این بوستان زیرساخت های 
مورد نیاز را طراحی کردیم که به عنوان یک محل بسیار 
مهم و شناخته شده در  شهر تهران و به قول خودمان 
به عنوان یک آدرس و نشانی شناخته شود.  امیدواریم 
که بعد از به اتمام رسیدن عملیات عمرانی این پروژه 
اتفاقات خوبی در بوستان زندگی و محله هرندی روی 

دهد.

چه زمانی این پروژه به اتمام می رسد؟
پیش بینی ما این اس��ت که حدود یک سال دیگر به 

اتمام برسد. 

تاکنون چقدر بودجه برای این پروژه تخصیص 
پیدا کرده است؟

الان عدد ریالی آن را ندارم و باید بررسی کنم که چقدر 
صورت وضعیت رد شده است.

آن چیزی که در ابتدا به عنوا ن بودجه این پروژه 
مصوب کرده اید چقدر بوده است؟

پروژه بزرگی است که در دست سازمان پارک هاست. 

بودچه این پ�روژه در قالب هم�ان 200 میلیارد 
تومان مصوب شورای شهر تهران بود؟

خیر بودجه این پروژه ج��دای از بودجه طرح ارتقای 
کیفیت زندگی است. این طرح توسط سازمان پارک 
ها در حال انجام اس��ت که یک پروژه بزرگ فرهنگی،  
تفریحی درون پارک در  حال س��اخته ش��دن است 
.امیدواریم که با بهره ب��رداری از این فضای تفریحی و 
فرهنگی بوس��تان زندگی یکی از بوستان های شهر 
تهران ش��ود و محلی که  امیدواریم خانواده ها از همه 
جای ته��ران و مخصوص��ا محله هرن��دی از این فضا 
استفاده کنند و با حضور خانواده ها  و مردم در  این محل 
فضا برای معتادان و س��اقی ها و اسیب های اجتماعی 
نا امن خواهد ش��د. اما در مورد ط��رح ارتقای زندگی 
باید بگویم که ما برای تمامی محله های منطقه 12 به 
ویژه محله هرندی فرصت ها و ظرفیت ها و کارهایی 
که برعهده شهرداری بود را شناسایی کردیم و نتیجه 
این مطالعات تبدیل به سند توسعه محله ها شد. یک 
برنامه در حد اختیارات شهرداری تهیه کردیم. این تنها 
وظایف شهرداری تهران در این منطقه است . طبیعتا 
همانطور که اشاره کردم باید سایر سازمان ها و دستگاه 
ها نیز پای کار بیایند.  در این فضا برنامه هایی طراحی 
ش��د. 200 میلیارد تومان بودجه گرفتیم برای اینکه 
بخشی از این سند را در سال 95 اجرایی کنیم. بنابراین 
برشی از این سند توسعه را جدا کردیم در همه محله 
ها . ، که شد برش سال 95 طرح ارتقای کیفیت زندگی 
در مرکز تاریخی ته��ران که طبیعتا محله هرندی نیز 
بخشی از کارهای ما در سال 95 است که نسبت به سایر 

محله ها پر رنگ تر دیده شده است. 

من پاس�خ س�والات خ�ودم را نگرفتم و ش�ما 
دوب�اره صحبت ه�ای خ�ود را تک�رار کردید. 
اجازه بدهید من یک بار دیگر صورت مساله را 
توضیح دهم. شما یک مساله شناسی کردید و 
یک بودج�ه ای  گرفتید و به ق�ول خودتان هم 
یکس�ری اقدامات انجام داده ای�د.  الان ما می 
خواهیم خروجی  های این اقدامات را بررس�ی 
و آنالیز کنیم. به عنوان مث�ال یکی از خروجی 
های این ط�رح این ب�وده تع�دادی آدم در این 
پارک زندگی می کردند و ش�ما ای�ن افراد را که  
معتاد و کارتن خ�واب بودند را جمع کردید. من 
می خواهم راجع به این مس�ائل با هم گفت و گو 
کنیم. در این خصوص با اعضای ش�ورای شهر 
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دنیامالی :

 افتتاح پایانه مسافری شرق تا سال آینده
 در صورت تامین اعتبار 

رئیس کمیس��یون عمران و حمل و نقل ش��ورای 
اسلامی شهر تهران با اشاره به تاثیرات ایجاد پایانه 
مدرن مسافری شرق تهران از افتتاح آن در صورت 

تامین بودجه تا سال آینده خبر داد.
به گ��زارش اداره کل ارتباطات و ام��ور بین الملل 
شورای اسلامی شهر تهران احمد دنیامالی رئیس 
کمیس��یون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی 
شهر تهران طی بازدیدی از منطقه 1۳ با حضور در 

محل احداث پایانه ش��رق تهران از این پروژه بازدید کرد. وی در تشریح این بازدید 
گفت: پروژه هم اکنون روند قابل قبولی دارد این درحالی است که ساخت این پروژه 
سالهای زیادی مطرح بوده اس��ت که دلیل آن مشکلات تملک زمین و همچنین 
لزوم اعمال تغییرات در طرح به دلیل موضوعات زیست محیطی بوده است. رئیس 
کمیسیون عمران و حمل و نقل اهداف این طرح را جوابگویی به مبادلات مسافری 
شرق تهران و کاهش بار پایانه مسافری جنوب دانست و اظهار داشت: روند پروژه 
نش��ان می دهد که اگر منابع مالی آن تامین شود، ش��اهد ا فتتاح آن تا سال آینده 

هستیم.
دنیامالی در خصوص ضرورت تکمیل هر چه س��ریعتر این پایانه تصریح کرد: هم 
اکنون پایانه مسافری شرق در سه راه تهرانپارس مشکلات ترافیکی زیادی را برای 
ش��هروندان و موضوعات ترافیکی منطقه 1۳ ایجاد کرده اس��ت که امیدواریم بر 

همین اساس شاهد تزریق به موقع منابع مالی به این پروژه باشیم.
وی اعتبار مورد نیاز برای تکمیل پروژه را بین 60 تا 70 میلیارد تومان ارزیابی کرد و 
گفت: این میزان، رقم قابل توجهی است و به نظر می رسد باید به صورت ویژه به آن 
توجه شود چرا که هم بخشی از ترافیک شرق تهران را ساماندهی میکوند و هم به 
لحاظ کیفیت سرویس دهی سامانه به روزی برای آن را پیش بینی شده است که 

بتواند پیشنهاد جایگزینی برای پایانه هی مسافربری غرب و جنوب تهران باشد.
دنیامالی س��هم تجهیزات در این پایانه را به لحاظ س��خت افزاری و نرم افزاری در 
حدود 10 تا 12 درصد دانس��ت گفت : این پایانه بر اس��اس دانش روز ایجاد شده 
است که بهره برداری آن می تواند افزایش رضایت مندی ش��هروندان را به همراه 
داشته باش��د.  وی در پایان به تاثیرات اینگونه پایانه های مسافری در حمل و نقل 
برون شهری اشاره کرد و اظهار داشت: با بهره برداری از این پروژه باید این مدل در 

پایانه های غرب و جنوب نیز پیاده سازی شود.

حضور داوطلبانه مردم در کانون های محیط زیست 
قابل تحسین است

 استاد دانشگاه ماینس آلمان چندگانه بودن فعالیت های داوطلبانه مردم در کانون 
های محیط زیست محلات شهر تهران را فعالیتی ویژه خواند.

به گزارش مهر، محمدمهدی گلمکانی رئیس س��تاد محیط زیس��ت در حاشیه 
مراسم بازدید اعضای شرکت کننده در اولین همایش بین المللی بهداشت محیط 
و توسعه پایدار از فعالیت ها و اقدامات کانون های محیط زیست منطقه 2 با تاکید بر 
استفاده از ظرفیت شبکه های اجتماعی گفت: امیدوارم این بازدید بتواند ایده های 
مثبتی را در اختیار سایر کلانشهرهای کشور جهت استفاده از ظرفیت این شبکه 
ها و مشارکت پرشور مردم به منظور بهبود وضعیت محیط زیست قرار دهد. وی در 
ادامه با اشاره به مشارکت های محیط زیستی مردم در کانون های محیط زیست 
محلات ۳5۴گانه شهر تهران، افزود: هدف اصلی از ایجاد کانون های محیط زیست 
انتقال تجربه افراد به یکدیگر است در واقع ابتکارات و نوآوری های مردم در حوزه 
محیط زیست در این کانون ها ش��کل می گیرد که به طور یقین ضمن همکاری 

های مشترک، انسجام اجتماعی در سطح محلات بیشتر خواهد شد.
وی با اشاره به عضویت 1۴ هزار نفر در کانون های محیط زیست سراهای محلات، 
ادامه داد: هدف ما، دسترسی تهران به شهر تازه با تنوع زیستی و طبیعت غنی، آب 
و انرژی پاک، زمین و هوای پاک اس��ت که در این زمینه کلاس های آموزش��ی و 
فعالیت های محیط زیستی مانند طرح خادم هیئت، کمپین های محیط زیستی 
مانند سه شنبه های بدون خودرو، نه به کیسه های پلاستیکی و غیره برگزار و اجرا 

می شود.
پرفسور اسمیت استاد دانشگاه ماینس آلمان پس از تشکر و قدردانی از مسئولین، 
از چندگانه ب��ودن فعالیت های داوطلبان��ه مردم در کانون های محیط زیس��ت 
اس��تقبال نمود.  لازم به ذکر است در این مراس��م دبیران کانون های منطقه 2 به 
معرفی فعالیت های خود از جمله آموزش و فرهنگسازی در زمینه تفکیک پسماند 
خشک و تر، کاش��ت گیاهان ارگانیک، بازدید از مش��کلات و معضلات محلات، 
اجرای طرح جم��ع آوری درب بطری ها، برگ��زاری کارگاه تاثی��ر آلودگی هوا بر 
سلامت و راهکارهای کاهش آن، توسعه دوچرخه سواری شهری و سفرهای بین 

شهری و غیره پرداختند.

 آمادگی برای ارایه ضعف های خودروها 
به خودروسازان

مدیر عامل ستاد معاینه فنی اعلام کرد اگر خودروسازان داخلی قصد تعامل با مراکز 
معاینه فنی را داش��ته باش��ند،دلایل و عوامل ضعف ومردودی خودروها به شکل 
طبقه بندی ودقیق در مراکز معاینه فنی موجود وقابل عرضه به خودروسازان است 

که بهره مندی از این اطلاعات به بهبود کیفیت خودروها کمک می کند.
نواب حس��ینی منش در تش��ریح دلایل مردودی خودروهای داخلی در تس��ت 
های معاینه فنی گفت: در کش��ورهای پیش��رفته یکی از مراکز تحقیق و توسعه 
خودورسازان مراکز معاینه فنی هستند که به طور دائمی مشکلات خودروها را را 

رصد و درباره آن تحقیق می کنند. 
وی با تاکید ب��ر اینکه مراک��ز معاینه فنی مس��ئولیت قانونی درباره مش��اوره به 
خودروسازها ندارد گفت : با این حال اگر خودروسازان تمایل نشان داده و به دنبال 
بهبود کیفیت محصولات خود باش��ند اطلاعات طبقه بندی شدی درباره دلایل 
ضعف خودروها شرکت های مختلف در سال های گوناگون در آرشیو مراکز معاینه 

فنی موجود وقابل ارائه است .
به گفته حسینی منش آمار واطلاعات مراکز معاینه فنی درباره مشکلات ونقایص 
خودروها متقن و دقیق و بر اساس دس��تگاه های مکانیزه جمع آوری شده است. 
مدیر عامل ستاد معاینه فنی تاکید کرد:در صورت تمایل وتعامل خودروسازان ما 
آماده هرگونه طرح های مشارکتی با خودروسازان هستیم که نتیجه این اقدامات 
در بهبود سلامت و کاهش آلودگی هوا و بهبود کیفیت خودروها متبلور خواهد شد.

گفتگو

تهران و شورایاران محله هرندی حرف زدم . به 
عنوان مثال ش�ورایاران می گویند: آن چیزی 
که در محله هرندی عملا رخ داده عبارت است 
از اینکه  یک بخش�ی ازاین آدم ها جمع  شدند 
و این افراد به ی�ک نقطه نزدیک ت�ر رفتند و یا 
آسیب ها به س�ایر نقاط ش�هر تهران پخش و 
توزیع شده اس�ت.  شما تفس�یر دیگری غیر 

ازاین قضاوت ها دارید، بفرمایید؟
فکر م��ی کنم اینک��ه بگویید چق��در در ای��ن محله 
هزینه کردید و چه دس��تاوردی داش��تید؛ خود یک 
سوال اشتباهی است.  واقعا اینطوری نباید به مسائل 
اجتماعی نگاه کرد، چرا که آس��یب اجتماعی محله 
هرندی آسیبی نیست که در یکی، دو سال اخیر ایجاد 
شده باشد که  به عنوان مثال بگوییم یک میلیارد و یا 

100 میلیارد تومان برای رفع آن هزینه کرده ایم.  

می پذیرید که نباید هزینه ای که در این محله 
انجام داده اید هدر رفته باشد؟

صددرصد. اولا جمع آوری آسیب و کارتن خواب کار 
ما نبوده است. کار نیروی انتظامی و ستاد مبارزه با مواد 
مخدر بوده که آمدند و این کار را انجام دادند. ما این کار 

را پیگیری کرده ایم.

 مساله و س�وال من هم همین اس�ت که چرا در 
کاری که به ش�ما مربوط نبوده  و اساسا کارکرد 
و مزیت نسبی ش�هرداری این نبوده چرا  به آن 

ورود پیدا کرده است؟
ما به عنوان دغدغه به دس��تگاه ه��ای مربوطه اعلام 
کردیم و این س��ازمان ها هم  وظیفه س��اماندهی این 
آسیب و جمع اوری کارتن خواب ها و معتادان را انجام 
داده اند. مطالعات دانشگاهی و کارشناسی در سنوات 
گذش��ته  در مورد محل هرندی خیلی زیاد انجام شده 
اس��ت.  همه این مطالعات در دس��ترس ش��هرداری 
تهران بود به ط��ور خاص یک  پ��روژه مطالعاتی را هم 
مجموعه ش��هرداری تهران تعریف کرده بود که یک 
تیم حدود یک س��ال و نیم با استقرار در محله هرندی  
هم مطالعه کرده بود و هم  یک مجموعه پیش��نهادات 
و مداخلاتی  را برای بهبود وضعیت هرندی و توس��عه 
محله هرندی انجام داده بود. نکته س��وم این است که 
در سنوات گذشته تعداد زیادی NGO در محله کار 
کرده بودند و این س��ازمان های مردمی برداشت ها و 
تصویرهایی از محله هرندی داشتند. در سال گذشته 
که ش��هردای می خواس��ت وارد مجموع��ه اقدامات 
اجرایی ط��رح ارتقای زندگی در محله هرندی ش��ود؛  
تلقی این بود که نیاز به  تصوی��ر دقیق تری از وضعیت 
واقعی  محله هرندی وجود دارد.  با همین نگاه پروژه ای 
شروع شد تحت عنوان  پرسشگری خانه به خانه محله 
هرندی که 7200 خانواده توس��ط 12 تیم سه نفر که 
به سراغ تک تک خانه های محله رفتند به مدت دو ماه 
مراجعه کردند  و یک فرم 6 صفحه ای را با کمک مردم 
محله پر کردند. این تیم س��ه نفره شامل یک مددکار 
اجتماعی، یک پژوهشگر اجتماعی و یک سلامت یار 
بود. خروجی این کار این بود که ما به یک تصویر واضح 
از محله هرندی با حزئیات رسیدیم. به عنوان مثال اگر 
در مورد درصد زنان سرپرس��ت خانوار محله هرندی 
صحبت می کردیم، می دانستیم که  تعداد به چه شکل 
است.  خانواده ها دراین بررسی به سه دسته سبز، قرمز 
و زرد تقسیم می ش��دند. بعد از ان  مجموعه اقداماتی 
در حوزه های مختلف ش��روع ش��د.  به نوعی اقدامات 
فرهنگی و اجتماعی را در اولویت کار در محله هرندی 
قرار دادیم.  یک کاری که در ابتدا باید روی می داد این 
بود که تلقی مجموعه مطالعات و  برداشت های هرندی 
این بود که  اولین مشکل محله ناشی از مساله ناامنی و 
اوباشی گری و وجود اراذل و اوباش و فروشندگان مواد 
مخدر و معتادان اس��ت. اقدام اول این ب��ود که  ظاهر و 
منظر شهری محله  وضعیت بهتری پیدا کند. وظیفه 
ش��هرداری جمع آوری معتاد نبود. تنها وظیفه ای که 
در حوزه ساماندهی معتادان و کارتنخواب ها برعهده 
ش��هرداری قرار داده ش��ده از نظر قانون بحث تامین 
فضای نگهداری معتادان برای بعد از جمع آوری است. 
شهردای س��عی کرد با نگاه بازتری بقیه دستگاه ها را 
پای کار بی��اورد. جمع اوری معتادان در دی ماه س��ال 
گذش��ته روی داد و در مجموع یک��ی، دو دوره ای که 
این کار به صورت فش��رده انجام شده چیزی در حدود 
۴500  نفر معتاد از س��طح شهر انجام شد که همه این 
افراد  از محله هرندی جمع اوری نشد و تصور می کنم 
که نیمی از این جمعیت از محله هرندی س��اماندهی 
ش��دند. در دفعات قبلی که جمع اوری معتادان روی 
می داد از چند حالت خارج نبود یا این افراد را به س��ایر 
محله ها می فرس��تادند و یا س��وار خودرو می کردند 
و در جاده قم رهایش��ان می کردند و یا ای��ن افراد را در 
یک  شهرستان دورتر رها می کردند و در خوش بینانه 
ترین حالت و موفق ترین برنام��ه ها جمع می کردند و 
در کمپ های ماده 16 ترک اجباری م��ی دادند و رها 
می کردند. تمام ای��ن افراد در یک ب��ازده زمانی برمی 
گشتند در محله هرندی. شهرداری مطرح کرد که باید 
تصمیم درستی اندیشیده ش��ود. خروجی این ماجرا 

ایجاد مراکز بهاران  بود که افراد بعد از سم زدایی و ترک 
به مراکز بهاران می رفتند که هم توانمند ش��وند و هم 
زمینه بازگشت این افراد به خانواده فراهم شود و با یک  
نگاه بدبینانه و یا واقع بینانه دوره بازگشت این افراد از دو 

روز و یا س��ه ماه به یک بازده زمانی 9 ماهه تبدیل شود. 
حداقل خاصیت راه اندازی مراکز بهاران این بود. موفق 
ترین الگو های ترک اعتیاد در دنیا درصد موفقیت آنها 
بین 8 تا 15 درصد است.  ما هم طبیعتا بنا نداشتیم که 
رکوردهای جهانی را جابه جا کنیم، اما تصور می کردیم 
که این کار می تواند اتفاق جدیدی را در این حوزه رقم 
بزند.  ظرفیتی در حدود 2۳00 مرکز بهاران راه اندازی 
شد اما به هزار و یک دلیل 2۳00 ظرفیت ایجاد شده به 
طور کامل پر نشد، اما الان یکس��ری از معتادان  ترک 
داده شده در مراکز بهاران ساکن هستند . دو تا از مراکز 
بهاران هم در محله هرندی ق��رار دارد.  آدم هایی که ما 
از کف خیابان جمع کردی��م و در کمپ های ماده 15 و 
یا 16 ترک کردند و الان در مرکز بهاران هستند.. نکته 
دومی که وجود داشت این بود که بنا بر  چند دلیل مانند 
محرومیت محله در پر کردن اوقات فراغت  خانواده ها 
و اصلاح تصویر ذهنی نسبت به محله هرندی که هنوز 
هم مردم برخی از محله ها و مناط��ق هرندی را کانون 
آسیب می دانند. حتی مس��افری که به تهران می آید 
می داند که جایی در تهران اس��ت به نام دروازه غار که 
به طور علنی مواد مخدر یافت می ش��ود. هدف دوم ما 
اصلاح این تصویر ذهنی بود و هدف س��وم ما افزایش  
نظارت اجتماعی در محله و رفت و آمد خانواده ها بود 
که مجموعه برنامه های فرهنگی را در این محله برگزار 
کردیم.  جش��نواره های مختلفی که ش��اخص ترین 
و پر نفوذترین در  فضای جامعه جش��نواره ای بود که 
در ایام عید برگزار ش��د با حضور محله گل و بلبل.  یک 
میلیون گل لاله که در محله کاش��ته ش��د و مجموعه 

برنامه های این ش��کلی در محله برگزار شدو  آخرین 
برنامه اجتماعی و فرهنگی که در هرندی برگزار ش��د 
در ماه رمضان بود و بع��د از ان تیپ برنام��ه های ما در 
این محله تغییر کرد. اتفاق دیگری که افتاد این بود که  
ما در یک دور باطلی با ناجا قرار داش��تیم حرف ما این 
بود که  جمع اوری معتادان انجام ش��ود اما تا زمانی که 
ساقی و مواد فروش و آش��پزخانه های مواد مخدر  در 
کوچه پس کوچه های محله هرندی هس��تند دوباره 
حضور معتادان را در ان محله خواهیم داش��ت. الان به 
روز ترین ارزان ترین  و با تن��وع خوب و با کیفیت ترین 
مواد مخدر در محله وجود دارد. اگر هفته قبل یک ماده 
مخدر در دنیا معرفی شود حتما در مدت زمان کوتاهی 
همان ماده مخدر در هرندی خرید و فروش می شود. در 
این ماجرا هماهنگی زیادی با مراجع قضایی و نیروی 
انتظام��ی اتفاق افتاد و پ��ای کار آمدن��د و پلاک های 
قرمزی که ما شناسایی کرده بودیم  و پلاکهای قرمزی 
که پلیس مبارزه ب��ا مواد مخدر شناس��ایی کرده بود، 
اخطارهای لازم به انها داده شد و 22 مرکز این چنینی 
پلمپ شد و این روند قرار است توسط دادستانی ادامه 
پیدا کند. نکته دیگ��ری که در این زمین��ه وجود دارد 
این است بخش��ی از خدمات ش��هری که ما اسم آن را 
حق حیات می گذاریم در محله مغف��ول مانده بود به 
عنوان مثال  ما الان با قاطعی��ت می گوییم که بیش از 
90 درصد از پس کوچه های هرندی دارای روش��نایی 

کامل هستند. 

در کنار ای�ن اقدامات قبول داری�د که قدیمی 
تری�ن  تیرهای برق ته�ران در ای�ن محله قرار 

دارد؟

 وظیفه ما تغییر و یا تعویض تیرهای چراغ برق نیست 
و وظیفه شرکت برق اس��ت و همین روشنایی کوچه 
های محله هرندی را هم ش��هرداری تهران انجام داد 
جزو وظیفه ذاتی ما نبود، اما برای ایجاد امنیت در محله 

هرندی همه کوچه ه��ای هرندی را روش��ن کردیم. 
زیرساخت های لازم را ایجاد کردیم و برق  آ نرا  شرکت 
برق تامین ک��رد و الان ادعای ما این اس��ت که محله 
هرندی نقطه بی دفاع شهری ندارد و یا اگر شما معرفی 

کنید حتما اقدام به روشنایی محل خواهیم کرد. 

 الان مس�اله من این اس�ت که می گویم که این 
روش ها کارامد نبوده اس�ت. و آن چیزی که در 
کف خیابان الان می بینیم این قضاوت را ایجاد 

کرده است.
مشکل اینجاست که سال گذشته شما در کف خیابان 
و محله هرندی حضور نداشتید تا ببینید وضعیت به 
چه صورت بوده است. خیلی زود است که  الان عنوان 
کنیم ک��ه تمامی معضلات محله هرندی حل ش��ده 
است. آیا ش��ما قبول ندارید که مساله امنیت هرندی 

حل شده است یا نه؟

من اعتقاد دارم که این مس�اله جابه جا ش�ده 
اس�ت. به این صورت که ش�ما نقط�ه A را حل 
کردید و در این نقطه دو اتفاق روی داده است یا  
معضلات به محلات نزدیک تر منتقل شده و یا  

مشکلات در کل تهران توزیع شده است .
 ش��ما محله ای در ته��ران پیدا می کنید که اس��یب 
نداشته باش��د؟ امکان دارد که همه محله های شهر 
تهران آسیب داش��ته باش��ند. نهادهای متولی باید 
پاسخگو باشند و پای کار بیایند. امروز محله هرندی 
محله بهتری است نسبت به دیروز. آسیب ها و ناامنی 

های کمتری دارد.  مردم امیدوارتر هستند نسبت به 
زندگی.

 در بازدی�دی که بنده از این محله داش�تم  یک 
کوچه هس�ت که اگر چهار تا پ�لاک آن کوچه 
در حد چند متر عقب نش�ینی صورت بگیرد، 
بخشی از مشکلات این محله حل می شود .من 
محاسبه کردم رقمی که برای خرید این پلاک ها 
شهرداری باید هزینه کند، رقم پایینی است اما 

هنوز این اتفاق نیفتاده است. 
در مجموع باید بگویم که بازگشایی کوچه های محله 
هرندی یکی از برنامه های ماس��ت.  ما در یک س��ال 
گذش��ته حداقل 20 پلاک را تملک کردیم و این کار 
هم ادامه دارد. ما یک تیم مستقر در محله هرندی برای 
انجام این کار داریم.  ما کمیس��یون م��اده پنج را برای 
اصلاح معابر به این محله اوردیم.  در کمیسیون ماده 5 
طرح تفصیلی محله را اصلاح کردیم. شرایط معابر آ نرا 
تعیین تکلیف کردیم و کوچه هایی که بازگشایی معابر 
ان ضرورت دارد  و با بازگشایی نفوذ به محله امکان پذیر 
شده و امنیت محله را ایجاد می کند در دستور کار قرار 
داده ایم.  خانه ها را شناس��ایی کردیم و در حال انجام 

تملک این خانه ها هستیم.

کار بازگش�ایی معابر کدام کوچه ه�ا اکنون به 
پایان رسیده است؟

 یک کوچه است. خواس��تید روی نقشه  به شما نشان 
می دهم که کدام کوچه تعری��ض و املاک معارض ان 
تخریب شده است.  حتی کوچه هایی که  آسفالت شده 

و نهر آن جابه جا شده  و کار ان در حال انجام است. 

 قضاوت مردم محلی این اس�ت که کاری برای 
این محله انجام نشده اس�ت. پاسخ شما در این 

مورد چیست؟
اینطوری نیست.  حتما کارهایی انجام شده است. 

با همه این مباحث من همچنان بر این باورم که 
در محله هرندی منابع مالی به هدر رفته است و 

مشکلات سر جای خود باقی است. 
بگویید چه پولی هزینه کرده ایم که درس��ت هزینه 

نشده است.

 من که اعداد را ندارم شما  باید بگویید.
 من نگفتم که چند تومان در این محله هزینه ش��ده 
اس��ت. من در مورد طرح های اجرایی با شما صحبت 
کردم. به عنوان نمونه بازگش��ایی معابر را گفتید که 
بنده نیز به ش��ما گفتم که این کار در حال انجام است.  
من امروز ظهر در محله هرندی بودم و اعلام کردم که ۴ 
پلاک سریع تملک شود تا معبر تعریض شود. این یک 
فرایند یک سال و نیم ماست و ما دراین مدت مشغول 
تملک برای بازگشایی معبرهستیم که عمده این کار 

هم در کوچه قالیشویی ها انجام شده است. 

 من کل پروژه های عمرانی که شما در یک سال 
و نیم اخیر در محله هرندی انجام داده اید را باز 
بینی و مطالعه کردم. عمده این پروژه ها نیازمند 
یک دوره طولانی زمانی برای ب�ه بهره برداری 

رسیدن است.  این را می پذیرید؟
خیر

پس نظر ش�ما این اس�ت که منابع به درس�تی 
هزینه ش�ده و وضعیت  هرندی با گذشته فرق 

کرده است؟
 من به ش��ما می گویم که  ما در موض��وع جمع اوری 
اسیب هزینه نکردیم،  تنها کاری که انجام دادیم این 
بود که چند تا اتوب��وس برای جم��ع اوری معتادان و 
کارتن خواب ها به نیروی انتظامی دادیم . چند تا کمپ 
ایجاد کردیم که این کمپ ها زیرساخت های مدیریت 

شهر تهران است. 

 پس چرا می گویید که مشکل هرندی حل شده 
است؟

ما تا الان که با هم مصاحبه می کنیم نگفتیم که مشکل 
هرندی حل شده است. گفتیم هرندی قابل زیست تر 

شده است.

 چه فرقی با گذشته کرده است؟
فرقش این است که قبلا 2000 تا معتاد در محله بود و 
مردم جرات رفت و امد در محل را نداشتند، اما الان این 

تعداد معتاد در پارک نیست. 

وقتی بخش�ی از این معتادان در شوش مستقر 
ش�دند که نمی توان گفت امنیت برقرار ش�ده 

است
شما این س��والات را از ما نپرس��ید. ما می گوییم که 
»محله هرندی«، »بوس��تان زندگی« جای مناسب 
تری به نس��بت گذشته برای زندگی ش��ده است. بله 
معت��ادان در دره فرحزاد هم هس��تند، در نیاوران هم 
هستند. چه ربطی به این ماجرا دارد؟ اصلا چرا فکر می 
کنید که سریع عنوان می کنید که چه هزینه ای برای 
اجرای یک طرح اجتماعی شده؟ و چه دستاوردی ان 
هم در مدت یک س��ال و نیم داشته اید؟  من می گویم 
100 سال به محله هرندی بی مهری شده. 100  سال 
بازار تهران محل کسب درامد بوده، اما پسماند آسیب 
های این بازار به محله هرندی سرازیر شده است. چرا 
نگفتی که چقدر از بازار در این 100 سال درآمد کسب 
شده است؟ این رفتار دو، دو تا چهار تای شما از همان 

ابتدا مبنای بحث شما را دچار مشکل کرد. 

 الان احس�اس مردم نس�بت به امنیت در این 
محله چگونه است؟

امیدوارتر نسبت به گذشته هستند

این استدلال را براساس چه منطقی عنوان می 
کنید؟

 به این دلیل که با مردم زندگی می کنیم.

اما من هم حرف مردم را زدم که آنها می گویند 
امنیت در محله وجود ندارد

مردم می دانند که به نسبت یک سال گذشته وضعیت 
امنیت در محله تغییر کرده است. 

 
 در م�ورد همین مس�اله از مردم پرس�یدم، اما 

قضاوت انها برعکس شماست
چهارراه صابون پزخانه ای که س��ال گذش��ته 20 نفر 
نشسته بودند و مواد مصرف می کنند الان خانواده ها 

در مجلس تعزیه می نشینند.

ساخت مترو فرودگاه امام خمینی)ره( به کندی پیش می رود
عضو کمیسیون حمل و نقل شورای شهر تهران از کندی روند ساخت پروژه خط مترو تهران – فرودگاه امام خمینی )ره( انتقاد کرد. به گزارش مهر، اسماعیل دوستی در تذکر پیش از دستور خود در جلسه سیصدم 

شورای شهر تهران با بیان اینکه خط مترو تهران ـ فروگاه امام خمینی)ره( پیشرفتش بسیار کند است، گفت: این یک پروژه و افتخار ملی است و امیدواریم شهردار تهران و اعضای شورای شهر تهران با یک رایزنی 
بتوانند این پروژه را به اتمام برسانند. وی با بیان اینکه می توان از وام های بانک شهر برای اتمام این پروژه ملی استفاده کرد، به وضعیت نامناسب تاکسی های فرودگاه مهرآباد گلایه کرد و گفت: به ما قول داده بودند که 
پس از افتتاح متروی مهرآباد مشکل تعدد و بی نظمی تاکسی ها نیز حل می شود اما شاهد هستیم که در بحث تاکسی های فرودگاه مهرآباد و تردد خودروهای شخصی یک بی نظمی بزرگی وجود دارد. دوستی ضمن 

تشکر از پلیس راهور برای قبول اجرای طرح کاهش گفت: از یزدانی معاون جدید خدمات شهری نیز تشکر می کنم، چراکه انصافا از زمانی که وی معاون شده است، نظافت شهر در اولویت قرار گرفته و شهر تمیزتر است.  

بازگشایی کوچه های 
محله هرندی یکی از 

برنامه های ماست.  ما در 
یک سال گذشته حداقل 

20 پلاک را تملک کردیم 
و این کار هم ادامه دارد. 

ما یک تیم مستقر در محله 
هرندی برای انجام این 
کار داریم.  ما کمیسیون 
ماده پنج را برای اصلاح 

معابر به این محله اوردیم.  
در کمیسیون ماده 5 طرح 
تفصیلی محله را اصلاح 

کردیم. شرایط معابر آ نرا 
تعیین تکلیف کردیم و 

کوچه هایی که بازگشایی 
معابر ان ضرورت دارد  و 
با بازگشایی نفوذ به محله 
امکان پذیر شده و امنیت 
محله را ایجاد می کند 
در دستور کار قرار داده 
ایم.  خانه ها را شناسایی 
کردیم و در حال انجام 
تملک این خانه ها هستیم

تنها وظیفه ای که در 
حوزه ساماندهی معتادان 
و کارتنخواب ها برعهده 
شهرداری قرار داده شده 
از نظر قانون بحث تامین 
فضای نگهداری معتادان 
برای بعد از جمع آوری 
است. شهردای سعی 

کرد با نگاه بازتری بقیه 
دستگاه ها را پای کار 

بیاورد. جمع اوری معتادان 
در دی ماه سال گذشته 
روی داد و در مجموع 

یکی، دو دوره ای که این 
کار به صورت فشرده 
انجام شده چیزی در 

حدود 4500  نفر معتاد 
از سطح شهر انجام شد 

که همه این افراد  از محله 
هرندی جمع اوری نشد 
و تصور می کنم که نیمی 
از این جمعیت از محله 
هرندی ساماندهی شدند

 »محله هرندی«، »بوستان 
زندگی« جای مناسب 
تری به نسبت گذشته 

برای زندگی شده است. 
بله معتادان در دره 

فرحزاد هم هستند، در 
نیاوران هم هستند. من می 
گویم 100 سال به محله 
هرندی بی مهری شده. 
100  سال بازار تهران 

محل کسب درامد بوده، 
اما پسماند آسیب های 

این بازار به محله هرندی 
سرازیر شده است. چرا 
نگفتی که چقدر از بازار 
در این 100 سال درآمد 
کسب شده است؟ این 
رفتار دو، دو تا چهار تای 
شما از همان ابتدا مبنای 

بحث شما را دچار مشکل 
کرد
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 قیمت خانه در تهران افزایش یافت/ متوسط هر متر 4.4 میلیون
 طبق اعلام بانک مرکزی قیمت مسکن در شهر تهران در مهرماه 1.6 درصد افزایش یافت. به گزارش ایسنا، متوسط قیمت خرید و فروش یک متر مربع زیربنای واحد مسکونی 
معامله شده از طریق بنگاه های معاملات ملکی در شهر تهران ۴۴.۴ میلیون ریال است.  این نرخ نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتیب 1.6 و ۵.9 درصد افزایش را 
نشان می دهد.
بر اساس این گزارش، تحولات بازار مسکن در شهر تهران در مهر ماه امسال که برگرفته از آمارهای خام سامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات کشور است، توسط اداره 
بررسی ها و سیاست های اقتصادی بانک مرکزی منتشر شده است.

4
شهرسازی
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هفته نامه پدیده شهر وضعیت فرسودگی محله  هرندی را  بررسی می کند:

اگر تن فرسوده هرندی جوان شود...
جای اتوبان وسط شهر تهران نیست!

فرهنگی  میراث  پژوهشکده  ریاست  مشاور 
گفت:  تهران مشکلات اساسی دارد که با ساختن 
پارکینگ، کشیدن اتوبان، افزایش طول و عرض 
خیابان ها مشکلات آن حل نمی شود. این در 
حالی است که شهری مانند لندن با جمعیت و 
تعداد ماشین بیشتر دارای معضل ترافیک تهران 

نیست.
به گزارش ایسنا،احمد محیط طباطبایی مشاور 
ریاست پژوهشکده میراث فرهنگی درباره تاثیر مدیریت شهری بر پایتخت 
گفت: در اروپا، شهر را شهر می بینند در حالی که ما در مدیریت شهری، تمام 
تهران را شهر نمی بینیم. اگر با این نگاه تهران را می دیدیم در وسط شهر اتوبان 
نمی کشیدیم! زیرا اتوبان یک پدیده ارتباطی بین شهری یا جاده است. وقتی 

می گوییم جاده، منظور خارج از شهر است.
وی که در یکی از برنامه های رادیو  با موضوع )روز تهران( سخن می گفت، اظهار 
کرد:  محیط طباطبایی، مشاور ریاست پژوهشکده میراث فرهنگی گفت: زمانی 
که برای رویدادی روزی در تقویم تعیین می شود بهانه ای ایجاد خواهد شد تا 
به آن فرد، پدیده یا رویداد بیندیشم و درباره آن گفتگو کنیم. به عبارتی به یاد 
بیاوریم که تهران کجاست و تهرانی ها چه کسانی هستند و تهران چه نقشی در 

کشور دارد؟ جایگاه آن در امروز و فردای ما در بحث توسعه کجاست؟
محیط طباطبایی افزود: در واقع روز بهانه است تا به فرد یا رویداد یا پدیده بیشتر 
توجه شود. ضمن اینکه اگر پدیده ای با مشکلی مواجه نباشد نیاز ایجاد روز در 
تقویم ندارد. قطعا برای معضلات، پدیده ها و موضوعاتی که باید به آنها بپردازیم 
و سعی کنیم تا وضع آن پدیده را بهبود ببخشیم برای توجه مجدد نیاز به ایجاد 

یک روز است.
این مشاور ریاست پژوهشکده میراث فرهنگی و گردشگری درباره تاثیرات 
مخرب توسعه بر پایتخت ادامه داد: حال اینکه روز تهران چه روزی است، بحث 
دیگری است اما پائیز، فصل خوبی برای تهران است و نسبت به سایر فصول 
تهران از ویژگی های خوبی برخوردار است البته تا قبل از این تغییرات اقلیمی 
دارای پائیز بسیار طولانی در شهر تهران بودیم اما امروز تهران از آن پائیز به علت 
رفتارهایی که در قالب توسعه انجام دادیم، برخوردار نیست و محیط زیست 

خودمان را دچار آسیب و صدمه کرده ایم.
رئیس کمیته ملی ایکوم ایران  عنوان کرد: در اروپا، شهر را شهر می بینند در 
حالی ما در مدیریت شهری، تمام تهران را شهر نمی بینیم. اگر با این نگاه تهران را 
می دیدیم در وسط شهر اتوبان نمی کشیدیم! زیرا اتوبان یک پدیده ارتباطی بین 
شهری یا جاده است. وقتی می گوییم جاده، منظور خارج از شهر است. در حالی 
که درون شهر را خیابان به هم وصل می کند و خیابان یک عرصه مدنی حیات 

اجتماعی است.
رئیس کمیته ملی ایکوم ایران افزود: خیابان خود یک مقصد شهری است. بر 
همین اساس زمانی جاده ولی عصر داشتیم و زمان دیگری تبدیل به خیابان 
ولی عصر شد. این تغییر به دلیل تحولات اجتماعی است که آن را به صورت 
یک عرصه اجتماعی درآورد. بنابراین کشیدن اتوبان در وسط شهر نتیجه این 
است که مدیریت شهری داخل یک شهر است و با ساختن اتوبان را تبدیل به یک 
مجمع الجزایر می کند. اتفاقا این اتوبان نه تنها فاصله ها را نزدیک نمی کند بلکه 

فاصله ها را دور و هزینه ها را بیشتر می کند.

  با هزینه  سالیانه آلودگی هوا 
چه کارهایی می توان انجام داد؟

آلودگی هوا سالانه 80 هزار میلیارد تومان به اقتصاد کشور خسارت وارد می کند 
بر همین اساس در کشور ما هر سال، 21 هزار نفر بر اثر صدمات جبران ناپذیر 

آلودگی هوا، جان خود را از دست می دهند.
به گزارش خبرنگار اجتماعی فارس، هرساله با ورود به فصل پاییز و بازگشایی 
مدارس و همینطور افزایش ترددهای وسایل نقلیه در سطح شهر شاهد آلودگی 
هوا در شهر هستیم. این آلودگی هوا موجب می شود آسمان شهر به رنگ 
خاکستری در بیاید و در آن زمان چراغ قرمز هشدار در رسانه ها و مصاحبه های 
مسئولان دیده می شود. تاکنون هزینه های بسیاری در جهت کاهش آلودگی 
هوا در کلانشهرهای کشور و از جمله پایتخت پرداخت شده است ولی نتیجه 
کافی و نهایی را نداشته است. بر اساس اعلام شرکت کنترل کیفیت هوای 
شهر تهران و بررسی های واصله، آلودگی هوا هر سال 80 هزار میلیارد تومان به 

اقتصاد کشور خسارت وارد می کند.
بر اثر آلودگی هوا هر سال در کشور 21 هزار نفر جان خود را از دست می دهند و 
5.5 میلیون نفر نیز بر اثر صدمات جبران ناپذیر آلودگی هوا در جهان، جان خود 

را از دست می دهند.

راه حل کاهش آلودگی هوای شهر تهران چیست؟
حذف خودروهای فرسوده از شهرها، توسعه شبکه های حمل و نقل عمومی، 
استفاده از فیلتر دوده، جایگزینی موتور برقی به جای کاربراتوری، نظارت مستمر 
بر سوخت توزیعی و سالم سازی دود خروجی صنایع می تواند راهکارهای 
اساسی در کاهش آلودگی هوای کلانشهرها باشد که البته در سالیان گذشته در 

این راستا اقداماتی صورت گرفته ولی کامل نبوده است.

اثر آلودگی هوا بر سلامت
افرادی که در شهرهای آلوده کشور زندگی می کنند می دانند که آلودگی هوا 
می تواند منجر به بیماری های تنفسی، ریوی، ناراحتی های قلبی و سرطان شود.

آلودگی هوا تنها یک عامل تهدید کننده سلامت نیست بلکه یک عامل عقب 
کشاندن کشور است چرا که آلودگی هوا با افزایش میزان مرگ و میر و بروز 
بیماری های متعدد منجر به کاهش کیفیت زندگی خواهد شد در نتیجه 

آلودگی هوا، نیروی کار، سطح درآمد و اقتصاد را در این کشور کاهش می دهد.

با هزینه سالانه آلودگی هوا چه می توان کرد؟
با هزینه سالانه آلودگی هوا که 80 هزار میلیارد تومان برآورد شده است می توان 

20 هزار واگن مترو یا 1۴5 هزار اتوبوس نو یا 5۳۳ هزار تاکسی خرید.
با این هزینه می توان ۳55 کیلومتر مترو یا 900 بوستان 60 هکتاری یا 1۴0 
نیروگاه خورشیدی و یا 60 ورزشگاه 50 هزار نفری ساخت بنابراین آسمان 
دودی شهر تهران هزینه گزافی دارد و تنها با کاهش آلودگی هوا به طریقه های 

مختلف می توان این هزینه را کاهش داد.

شرکت عمران به سازی 
در راستای احیای بافت 

فرسوده در دوره های قبلی 
مدیریت شهری اقدام به 
خرید خانه های فرسوده 
محله هرندی کرد و به 

جای نوسازی؛ این خانه ها 
را تخریب و زمین آن را 
آسفالت کرد. این اتفاق 

در محله سیروس نیز روی 
داد. به عبارت ساده تر 

این اقدام شرکت عمران 
به سازی نه تنها  مشکل 
بافت فرسوده را در این 
محله حل کرد؛ بلکه این 
اقدام باعث فرسوده تر 
شدن محله شد و اماکن 
نا امن و بی دفاع شهری 
را در برخی از محله های 
منطقه 12 ایجاد کرد. در 
سال های بعد این زمین ها 

به کانون هایی برای 
آسیب های اجتمای و تجمع 
معتادان در محله هرندی 

تبدیل شد

در تدوین بسته های 
تشویقی محله های منطقه 
12 به مسایل اقتصادی، 

اجتماعی و فرهنگی 
توجه بیشتری داریم. 

وقتی بسته های تشویقی 
در مقیاس محلی تدوین 
می شود اولین نکته ای که 
به آن توجه می شود، این 
است که وضعیت اقتصاد 
و فرهنگ مردم ساکن در 
محل به چه صورت است. 
الان آن 70 خانواده ای که 
در محله هرندی خودرو 

ندارند؛ در صورت نوسازی 
باید عوارض کسری 

پارکینگ پرداخت کنند. 
در حالی که خانواده های 
این محله قدرت خرید 

خودرو را ندارند. ما نباید 
برای چیری که وجود 

ندارد، عوارض دریافت 
کنیم. باید بسته های 
تشویقی نوسازی در 

مقیاس محلی تدوین شود. 
به عنوان مثال اگر در محله 
هرندی عنوان کنید که به 
جای 4 طبقه 6 طبقه تراکم 
داده می شود. باز هم قبول 
نمی کنند  چون نهایت 5 
طبقه برای ساکنان این 

محله کافی است. چرا که 
وقتی شما 6 طبقه مجوز 
ساخت در این محله 

می دهید باید به سازمان 
آتش نشانی مراجع کند و 
تسهیلات ایمنی را از این 
سازمان دریافت کنند و 
همین افزایش هزینه از 
ارزش ملک می اندازد

هلن عبادی ب��ا توجه به اینکه حاشیه نش��ینی، 
بافت ه��ای فرس��وده و مح��لات اقم��اری 
بس��ترهای مناس��بی برای ب��روز و تقویت 
ناهنجاری های اجتماعی هس��تند در تهران 
نیز ۶5 درصد از آسیب های اجتماعی نظیر 
کودکان کار و خیابان، خرده فروش��ی مواد 
مخدر، زندگی مهاج��ران داخلی و خارجی 
و همچنی��ن اختفای برخ��ی از بزهکاران در 
اینگونه محلات بروز می نماید که خطرات 

جانی برای شهروندان به دنبال دارد.
 آسیب شناس��ان اجتماع��ی و متخص��ص علوم 
رفتاری اعتقاد دارند نوس��ازی بافت های فرسوده 
علاوه بر مقابله با آسیب های اجتماعی باعث رشد 
امنیت روانی ش��هروندان می ش��ود. این در حالی 
است که خانه های پر جمعیت بافت فرسوده محل 
مناسبی برای مبادله تجارب بزهکارانه خواهد بود.

به رغ��م آنکه احی��ای بافت های فرس��وده یکی از 
وظایف ذاتی ش��هرداری ته��ران و ۳1 س��ازمان 
مس��ئول و متولی در این بخش اس��ت ام��ا به نظر 
می رسد از یک س��و رکود بازار مس��کن و ازسوی 
دیگر عدم رغبت س��اکنان این بافت ها به نوسازی 
به دلیل نبود مشوق ها و تسهیلات مالی باعث شده 
تا روند نوسازی در برخی از مناطق به ویژه منطقه 
12با کندی روبه رو شود. بررسی ها نشان می دهد 
یکی از مش��کلات منطقه 12 در مس��اله نوسازی 
تداخل بافت تاریخی و بافت فرس��وده در آن است.  
به عبارت دیگر محله هایی در ای��ن منطقه وجود 
دارد که به عنوان بافت فرسوده شناخته می شوند؛ 
اما بافت تاریخی است و جنس بافت تاریخی نیز از 
نوع تخریب و نوسازی نیست و نمی توان این بافت 
را به راحتی تخرب و نوسازی کرد. مهدی صالحی، 
معاون شهرسازی و معماری شهردار منطقه 12 در 
اینباره می گوید: باید باف��ت تاریخی را از دل بافت 
فرس��وده جدا کنیم تا معلوم ش��ود که چه میزان 
بافت فرس��وده غیر قابل استفاده از جنس تخریب 

و نوسازی در این منطقه وجود دارد. 
وی ادام��ه می ده��د: تداخل ای��ن دو باف��ت کار 
نوس��ازی و احیا را در منطقه 12 با مشکل روبه رو 
کرده است به همین دلیل نمی توان روند نوسازی 
بافت فرس��وده را در این منطقه ب��ا منطقه 10 که 
بیش��ترین روند نوس��ازی بافت فرس��وده را دارد، 
مقایسه کرد. به عبارت س��اده تر  منطقه 10 بافت 
تاریخی ندارد و در نتیجه سازمان میراث فرهنگی 
نیز کاری به ساخت و سازها در این منطقه ندارد و 
اگر شما سرتاسر این منطقه را بس��ازید، نه تاریخ 
کش��ور و نه میراث فرهنگ��ی تحت الش��عاع قرار 
نمی گیرد. اما اگ��ر در منطقه 12 براثر س��اخت و 
ساز بناهای فرس��وده اگر یک ملک تاریخی از بین 
برود؛ اولین مدعی نتیجه سازمان میراث فرهنگی 
مدعی خواهد شد که این ملک تاریخی از بین رفته 

است.
آنطور که مع��اون ش��هردار منطق��ه  12 توضیح 
می دهد؛ ظرفیتی که در این منطق��ه برای احیا  و 
نوس��ازی بافت فرس��وده وجود دارد؛ نیازمند یک 
کار بین بخشی اس��ت به همین دلیل هماهنگی با 
س��ازمان میراث فرهنگی درمورد تعیین تکلیف 

بافت های فرسوده تاریخی کمی مشکل است.
مطالعات نش��ان می دهد درحال حاض��ر یکی از 
مش��کلاتی که در منطق��ه 12 وج��ود دارد؛ این 
است که میراث فرهنگی به طرح جامع و تفصیلی 
منطق��ه 12 پایبند نیس��ت. به عنوان مث��ال  اگر 
مطابق طرح تفصیلی در پهنه بندی s12۳ امکان 
س��اخت 6 طبقه وجود داشته باش��د؛ اما سازمان 
میراث فرهنگی تاکید دارد ک��ه در حصار ناصری 
ساختمان ها تنها باید 12 متر ارتفاع داشته باشند. 
در واقع تاکید س��ازمان میراث فرهنگی با آنچه در 
طرح جامع و تفصیلی شهر تهران به آن اشاره شده؛ 
تفاوت دارد.  به رغم آنکه طرح تفصیلی یک س��ند 
مرجع و بالادس��تی اس��ت که در مراجع بالادست 
قانونی مصوب شده و همه باید به آن پایبند باشند؛ 
اما س��ازمان می��راث فرهنگی تاکی��د دارد که در 
حصار ناصری حق »وت��و« دارد به عنوان مثال اگر 
در طرح تفصیل��ی امکان س��اخت 5 طبقه در این 
منطقه وجود داشته باشد، اما به دلیل قرار گرفتن 
این منطقه در محدوده تاریخی ناصری به جای 5 

طبقه۴ طبقه باید ساخته شود.
معاون شهرس��ازی و معم��اری ش��هردار منطقه 
12 تهران درباره مح��دوده حصار ناصری توضیح 
می دهد:» حص��ار ناصری محور ش��مال انقلاب، 
شرق 17 ش��هریور، غرب خیابان کارگر و جنوب 
ان شوش را شامل می ش��ود. در واقع تنها قسمت 
کوچکی از آن در منطقه 11 ق��رار گرفته و مابقی 
آن در منطقه 12 است.« صالحی با  اشاره به رویکرد 

س��ازمان میراث فرهنگی در منطق��ه 12 یادآور 
می شود: در حال حاضر  این س��ازمان یک نسخه 
کلی ب��رای منطق��ه 12 پیچیده مبنی ب��ر اینکه 
کل ارتفاع بناها نباید بیش��تر از 12 متر باش��د. و 
در صورت��ی که مالکی تاکید به ارتفاع س��اختمان 
داشته باشد؛ باید در کمیته های این سازمان مورد 
بررس��ی قرار گیرد این در حالی است که نمی توان 
ساخت و ساز مردم را متوقف کرد. به همین دلیل 
دکتر قالیباف تاکی��د کرد تا برای بافت فرس��وده 
منطقه 12 یکس��ری بسته های تش��ویقی خاص 
در نظر گرفته ش��ود. این در حالی است که وظیفه 
نوسازی بافت فرس��وده در کش��ور برعهده دولت 

است. «
اما س��ال ها قبل برای حل مش��کل احی��ای  بافت 
فرس��وده در تهران و به صورت ویژه در منطقه 12 
ش��رکت عمران بهس��ازی به منظور احیای بافت 
فرس��وده تاسیس ش��د. این ش��رکت در راستای 
احیای بافت فرس��وده در دوره های قبلی مدیریت 
ش��هری اقدام به خرید خانه های فرس��وده محله 
هرندی ک��رد و به جای نوس��ازی؛ ای��ن خانه ها را 
تخریب و زمین آن را آس��فالت کرد. این اتفاق در 
محله س��یروس نیز روی داد. به عبارت س��اده تر 
این اقدام شرکت عمران بهس��ازی نه تنها  مشکل 
بافت فرس��وده را در این محله حل کرد؛ بلکه این 
اقدام باعث فرس��وده تر شدن محله ش��د و اماکن 
نا امن و بی دفاع ش��هری را در برخی از محله های 
منطق��ه 12 ایج��اد ک��رد. در س��ال های بعد این 
زمین ها به کانون هایی برای آسیب های اجتمای 
و تجمع معت��ادان در محله هرندی تبدیل ش��د. 

سیاست گذاری اشتباهی که در اوایل ده 80 انجام 
شد و حتی این تخریب ها دامن محله عودلاجان را 
نیز گرفت. به عبارت س��اده تر پاک کردن صورت 
مس��اله بافت های فرس��وده توس��ط این شرکت 
نتوانست مش��کل مرمت و نوس��ازی این بافت ها 
را در منطقه 12 حل کند. مه��دی صالحی درباره 
رویکرد جدید مدیریت ش��هری تهران در احیای 
بافت های فرسوده در تهران به ویژه در منطقه 12 
می گوید:» این دوره مدیریت شهری تهران با نگاه 
به تجربه های ناموفق گذش��ته تصمی��م گرفت تا 
نسخه  دیگری را برای این کار در نظربگیرد. به این 
صورت که مردم نوس��ازی بافت های فرسوده خود 
را ش��روع کرده و در این میان شهرداری از ساکنان 
ای��ن بافت ها حمای��ت کند. ب��ه عبارت س��اده تر 
ش��هرداری خود  را از مداخله مس��تقیم در احیای 

بافت های فرسوده شهر تهران کنار کشید.«
مع��اون ش��هردار منطق��ه 12 ادام��ه می ده��د: 
»شهرداری تهران با هدف برداش��تن بار اضافه از 
روی دوش مال��کان املاک فرس��وده و همچنین 
اعط��ای وام وارد عم��ل ش��د و این دو ه��دف در 
قالب بس��ته های تش��ویقی به مالکان منطقه 12 

پرداخت خواهد ش��د با ای��ن تفاوت ک��ه با توجه 
به فقر اقتص��ادی برخی از محله ه��ای منطقه 12 
بسته های تشویقی این منطقه با مناطق دیگر نیز 

باسد متفاوت خواهد بود.«
طبق صحبت های مدیرعامل س��ازمان نوس��ازی 
شهر تهران؛ قرار است که در سال اول ۴0 میلیارد 
توم��ان تس��هیلات ب��رای نوس��ازی بافت ه��ای 
فرس��وده اعطا ش��ود. از س��وی دیگر طبق تاکید 
شهردار تهران قرار اس��ت که این بودجه به صورت 
متمرک��ز در منطقه 12 هزینه ش��ود. ب��ه اعتقاد 
معاون شهرس��ازی و معماری شهردار منطقه 12؛ 
اگر قرار است تسهیلات نوس��ازی با بهره پایین به 
مردم پرداخت ش��ود، بهتر است به جای اینکه این 
تسهیلات را به صورت پراکنده در مناطق مختلف  
تخصیص داده شود؛ به صورت متمرکز در منطقه 

12 هزینه شود.
آنط��ور که وی توضی��ح می دهد براس��اس برنامه 
ریزی های انجام ش��ده قرار اس��ت تا تس��هیلات 
ویژه نوس��ازی بافت ها فرس��وده در منطقه 12 در 
محله های فقیرتر بیش��تر تخصیص داده شود. در 
واقع اگر قرار باش��د برای اعطای ای��ن وام کم بهره 
از بین محله های ایران، دروازه شمران، بهارستان 
و هرندی محله ه��ای اولویت دار انتخاب ش��وند؛ 
اولویت اول ش��هرداری منطقه و شهرداری تهران 
واگذاری این وام به س��اکنان محله های واولویت 
محله تختی، هرندی و س��یروس خواه��د بود.  به 
عبارت س��اده تر بس��ته های تش��ویقی که در این 
رابطه برای هر کدام از محله های فرس��وده منطقه 

تهیه شده با یکدیگر متفاوت است. 

صالحی تاکید می کند: در وقع تسهیلات نوسازی 
به ملکی ک��ه در محله ایران ق��رار دارد با ملکی که 
در محله های تختی، س��یروس و ی��ا هرندی واقع 
شده، متفاوت است. اوج تسهیلات نوسازی بافت 
فرس��وده در محله هرندی به مالکان اعطا خواهد 
شد. حتی حرف شهردار تهران نیز این بود که افق 
طرح نوسازی باید به س��متی پیش برود که درباره 
در آینده درمورد تک، تک پلاک ها صحبت کنیم. 
اگر در گذش��ته در مقایس ش��هری بافت فرسوده 
را می دیدیم و در س��ال های اخیر ای��ن مقیاس به 
منطق��ه ای تغییر پیدا ک��رده بود؛ اکن��ون در نظر 
داریم تا بافت فرس��وده را در مقی��اس محلی و بعد 
در مقیاس پلاک ه��ای محلات دیده ش��ود. فعلا 
مقیاس ما محلی اس��ت و بس��ته هایمان را محلی 

طراحی کرده ایم تا اثرگذای بیشتری داشته باشد.
طبق برنامه ریزی هایی انجام شده بسته تشویقی 
که ب��رای ی��ک محله طراحی ش��ده ب��رای محله 
دیگر کاربردی ندارد. به عن��وان مثال اگر عوارض 
پارکین��گ را در محله ای��ران کم کنی��م به دلیل 
اینکه در محله ایران کس��ری پارکین��گ نداریم و 
مردم ملکی را که پارکینگ نداش��ته باشد،  در این 

محله نمی خرند؛ کاربردی نخواهد داشت. اما اگر 
در محله تختی عنوان ش��ود که کسری پارکینگ 
عوارض به آن تعلق نمی گیرد بیشتر مردم ساکن 
این محل اس��تقبال می کنند. بررس��ی ها نش��ان 
می دهد در محل��ه هرندی بین 25 ت��ا ۳0  درصد 
از مردمی که در ای��ن محله زندگ��ی می کنند در 
بهترین حالت خودرو شخصی دارند به عبارتی اگر 
100 خانوار در این محله زندگی می کنند، تنها ۳0  

خانوار خودرو شخصی دارند.
معاون شهرس��ازی و معماری ش��هرداری تهران 
تاکید می کند:» در تدوین بس��ته های تش��ویقی 
محله ه��ای منطق��ه 12 ب��ه مس��ایل اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی توجه بیش��تری داریم. وقتی 
بس��ته های تش��ویقی در مقیاس محل��ی تدوین 
می ش��ود اولین نکته ای که به آن توجه می ش��ود، 
این اس��ت که وضعی��ت اقتص��اد و فرهنگ مردم 
س��اکن در محل به چه صورت اس��ت. الان آن 70 
خانواده ای ک��ه در محله هرندی خ��ودرو ندارند؛ 
در صورت نوسازی باید عوارض کسری پارکینگ 
پرداخت کنن��د. در حال��ی ک��ه خانواده های این 
محله قدرت خرید خ��ودرو را ندارند. ما نباید برای 
چیری که وجود ن��دارد، ع��وارض دریافت کنیم. 
باید بسته های تشویقی نوسازی در مقیاس محلی 
تدوین ش��ود. به عنوان مثال اگر در محله هرندی 
عنوان کنید که ب��ه جای ۴ طبق��ه 6 طبقه تراکم 
داده می شود. باز هم قبول نمی کنند  چون نهایت 
5 طبقه برای س��اکنان این محله کافی است. چرا 
که وقتی ش��ما 6 طبقه مجوز ساخت در این محله 
می دهید باید به سازمان آتش نشانی مراجع کند و 
تسهیلات ایمنی را از این سازمان دریافت کنند و 

همین افزایش هزینه از ارزش ملک می اندازد. 
به گفت��ه وی؛ ب��ه عنوان مث��ال بخش��ی از محله 
هرندی مهاج��ران افغانس��تانی زندگی می کنند 
که باید حتی این بس��ته تش��ویقی برای این افراد 
خردتر ش��ود اما الان امکان ای��ن کار وجود ندارد 
ولی تصمیم داریم به مرور با ن��گاه پلاک به پلاک 
بسته های تش��ویقی را به مردم محله هرندی اعطا 

کنیم. 
آنطور که معاون شهرس��ازی و معماری شهرداری 
منطق��ه 12 ته��ران می گوی��د؛ در ح��ال حاضر 
بسته های تش��ویقی محله های منطقه 12 تدوین 
شده اس��ت و در ماجع بالادس��تی باید به تصویب 
برس��د.  وی درباره ویژگی بس��ته های تش��ویقی 
محله هرندی توضیح می دهد: »جمع بندی ما این 
اس��ت که مردم از ما می خواهند تا عوارض نگیریم 
و معافیت صددرصدی عوارض داش��ته باش��ند. 
مردم برای نوس��ازی املاک فرس��وده خ��ود وام 
می خواهند. قرار است شهرداری هزینه انشعابات 
خانه هایی که در طرح نوس��ازی شرکت می کنند 
را پرداخت کند. در حال حاضر یکی از مش��کلات 

محله هرندی عدم تامین پارکینگ است. 
مهدی صالحی درباره بازگش��ایی معابر ش��هری 
در محله هرن��دی نیز توضیح می ده��د: برای رفع 
این مش��کل ما بحث تجمی��ع را در محله هرندی 
پیگیری می کنیم. در همین بسته عنوان شده اگر 
تجمیع شود دو طبقه افزوده می شود. هر چند این 
تشویق به درد تک پلاک ها نمی خورد اما برای یک 
سازنده ای که بخواهد یک مجتمع بسازد می تواند 
از این تس��هیلات، انش��عابات و فضای باز استفاده 
کند. در مورد بازگشایی معابر نیز باید به این مساله 
اشاره کنم که باز نگری ها در این زمینه انجام شده 
اس��ت و این کار در بازنگری طرح تفصیلی منطقه 
مورد بررس��ی قرار گرفت. در مدت 5 سالی که به 
عنوان چش��م انداز این طرح در نظر گرفته است؛ 
حتما محله ها در بازگشایی معابر تغییراتی انجام 
می دهند. ط��رح تفصیلی محله هرن��دی اکنون 
بازنگری شده است و در کمیسیون ماد 5 نیز طرح 
جدید مص��وب ش��ده و بازنگری معاب��ر آن نیز در 
شبکه معابر شهرس��ازی مورد بررسی قرار گرفت. 
در حال حاضر زیرس��اخت ها فراهم است و ما باید 
به این زیرساخت ها یک بسته های فرهنگی  اضافه 
کنیم مانند تش��ویق و آگاه کردن م��ردم و اطلاع 

رسانی به آنها. 
به اعتقاد معاون ش��هردار منطقه 12؛  اگر ساکنان 
بافت های فرس��وده فک��ر می کنند مل��ک خود را 
به یک مج��رد اجازه دهد که از شهرس��تان آمده و 
مقداری به پول می رسد دیگر  به این فکر نمی کند 
که با این کار محله را دچار مش��کل کرده  و به تبع 
آن ارزش ملکش��ان نیز در آن محل��ه از بین رفته 
است. باید اطلاع رسانی و  فرهنگ سازی همزمان 
با بسته های تش��ویقی انجام دهیم در نظر داریم تا 
برای تمامی املاک محله هرندی و یا سایر محله ها 

به صورت رایگان دستور نقشه صادر کنیم. 



در نشست هم اندیشی  هفته نامه» پدیده شهر« با شورایاران محله هرندی مطرح شد:

 اقدام خاصی در محله هرندی انجام نشده؛ 
مردم همچنان چشم انتظارند

5

محله هرندی را همه می شناسند،  چون که رسانه ها بسیار به آن پرداختند 
. اما آنچه رسانه ها روایت می کنند،  قدری با واقعیت متفاوت است. محله 
هرندی یکی از 54 محله محروم و آس��یب پذیر ش��هر تهران است . با دو 

انگیزه به این محله رفتیم و در جمع ش��ورایاران آن حاضر ش��دیم . سپس 
از کوچه ها و خانه های محله بازدید کردیم . انگی��زه اصلی مان این بود که 
مسایل و مش��کلات این محله را بر اساس روال مرسوم نش��ریه،  مطرح و 

بازگو کنیم . انگیزه بعدی مان، بررسی میزان موفقیت طرح انضباط شهری 
بود . هر دو را از شورایاران پرس��یدیم و آنها نیز پاسخ دادند . آنچه در زیر 

می آید،  ماحصل این نشست چند ساعته می باشد که تقدیم می شود. 

شـورایـاری

حمایت بیش از ۲ هزار خیر از ایتام سادات
مدیرعامل موسسه خیریه عترت فاطمی گفت: تعداد ۵ هزار ایتام سادات تحت پوشش موسسه ما هستند، همچنین بیش از 2 هزار خیر با ما همکاری دارند. به گزارش خبرنگار مهر، زهرا سادات نیری امروز 

در نشست خبری که در موسسه خیریه عترت فاطمی برگزار شد، گفت: فعالیت این موسسه به طور خاص حمایت از ایتام سادات است. وی افزود: 17 سال از شروع فعالیت این موسسه می گذرد که از ۳۰ 
هزار ایتام حمایت کرده ایم و به طور ثابت ۵ هزار سادات ایتام را تحت پوشش داریم. مدیرعامل موسسه خیریه عترت فاطمی تصریح کرد: خدمات مشاوره ای، پزشکی، تحصیلی، ازدواج، مسکن و مالی به 

این ایتام داده می شود که سرمنشاء خیر و برکت برای خانواده ها هستند.  نیری بیان کرد: ایتام سادات تحت پوشش ما یک حساب اختصاصی دارند که حداقل ماهانه ۵۰ هزار تومان به آنان واریز می شود و 
ما سالانه بیش از 2 میلیارد تومان واریزی به این ایتام داریم. وی ادامه داد: تعداد ۵۰۰ زن سرپرست خانوار نیز تحت پوشش ما هستند که سالانه دو بسته سبد کالا به آنان اهدا می کنیم.
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عباس�علی آزادی ش��ورایار محله هرندی با هش��ت 

سال سابقه عضویت در ش��ورایاری به عنوان اولین 
سخنران این نشست، به طرح مشکلات این محله 
پرداخت و گفت: همانطور که همه می دانند اولین 
مساله فرس��ودگی محله و معتادان است. در چند 
وقت اخیر با توجه به  اینکه گروهی در اینجا مستقر 
شدند و معتادان را تحویل کمپ ها می دهند و یا از 
محله دور می کنند، وضعیت محله در مورد مساله 
معتادان تا حدودی بهتر و مش��کلات رو به بهبودی 
اس��ت. اما از این زاویه که آیا در مورد حل مشکلات 
محل کاری انجام ش��ده اس��ت؟  باید به این مساله 
اش��اره کنم که غیر از پاکسازی بوس��تان زندگی و 
اجرای پروژه مرکز تفریحی و فرهنگی در بخشی از 
این بوستان که در حال ساخت است و هنوز عملیات 
عمرانی آن ادامه دارد؛ کاری دیگری در محله انجام 

نشده است.

هشت سال پیگیری برای تعریض یک معبر
   وی در ادامه از ع��دم تخصیص بودجه برای خیابان 
معروف خانی علیرغم پیگیری هش��ت ساله برای 
حل این معضل انتقاد کرد و افزود: 8 س��ال است که 
پیگیر این هس��تیم که خیابان مع��روف خانی باید 
تعریض شود تا گره ترافیکی محله باز شود،اما اقدام 
خاصی در خصوص بازگشایی این معبر انجام نشده 
است و صرفا یک مرمت عمرانی جزئی و یک آسفالت 
کاری توسط شهرداری ناحیه انجام شده است و کار 
اساسی داخل محل انجام نشده است  و تا زمانی که 
این معبر بازگشایی نش��ود، همچنان با مشکلاتی 

دست به گریبان خواهد بود.

انتق�اد از انج�ام کاره�ای مقطعی توس�ط 
شهرداری

این شورایار  در ادامه به انتقاد از روش های شهرداری 

در حل معضلات محل��ه هرندی پرداخ��ت و گفت: 
مقطعی کاری انجام می دهند و به محض رها کردن 
اقدامات با توجه به فرس��ودگی مح��ل ،  دوباره همه 
چیز به جای اول خود باز می گردد. وی مهم ترین نیاز 
محله هرندی را تغییر کاربری دانست و گفت:  آنچه 
امروز ش��هرداری باید با جدیت پیگیری کند، بحث 
تغییر کاربری هاس��ت،  اما به آن صورت ش��هرداری 
جدیت ندارد و شهردار ناحیه هم قدرت اقدام خاصی 
ندارد؛. من ساکن محله حاتمی هستم و محدوده ای 
است که تقریبا  وضعیت سکونت آن بهتر از محدوده 
دروازه غار و بازارچه اس��ت و آن محدوده هم درگیر 
تغییر کاربری است . ش��هرداری در حال حاضر یک 
نیوجرس��ی برای جلوگیری از تغیی��ر کاربری می 

گذارد، اما قاطعیت ندارد. 
شورایار محله هرندی سپس ادامه داد : این وضعیت 
س��بب ش��ده اس��ت که محله را از قابلیت سکونت 
درآورده و  خان��واده ه��ا از این محله ف��رار می کنند 
و افرادی هم که اقدام به س��اخت و س��از می کنند، 
پشیمان می ش��وند از ساخت و س��از، که چرا در این 
محله سرمایه خود را خرج کرده اند. سکونت معتادان 
در این محله نیز به خاطر فرسوده بودن آن اتفاق می 
افتد. و آن  قس��مت هایی که قابل س��کونت تر است 
درگیر مساله تغییرکاربری هاس��ت و شهرداری کار 
جدی نمی کند و اختیاری هم به ش��هرداری ناحیه 

نمی دهد تا به صورت قاطعانه اقدام کند.  
وی در ادامه به نگرش مردم در خصوص مش��کلات 
اشاره کرد و افزود:  هر اتفاقی که در این زمینه در محله 

می افتد،  همه تقصیر را از آن ش��هرداری می دانند. 
مردم می گویند ماموران شهرداری جلوی این تغییر 
کاربری ها را نمی گیرند به خاط��ر اینکه پول خود را 
از افرادی که این کارها را انجام می دهند، می گیرند 
و یک منبع درآمد برای آنهاس��ت. این مس��اله ، یک 
بدبینی در بی��ن مردم ایجاد کرده که ش��هرداری در 
اینجا خلاف انجام می دهد. ما از برخورد ش��هرداری 
در این مساله راضی نیستیم و مردم هم نسبت به این 

مساله بدبین هستند.

اقدام خاصی در محله انجام نشده است
عباس��علی آزادی در بخش پایانی س��خنان خود به 
قضاوت در خصوص عملکرد ش��هرداری پرداخت و 
خاطر نشان کرد:  اقدام خاصی ش��هرداری در محله 
انجام نداده اس��ت و تنها اقدامی که انجام ش��ده در 
بوستان است و ما اقدام دیگری از شهرداری در محله 
ندیدیم.  در داخل محله یک لکه گیری و جدول بندی 
انجام می شود و فردا خراب  است.  زیاد در محل اتفاق  
می افتد که یک اقدام خاصی در این زمینه انجام شود 
و بعد از دو یا سه ماه که دوباره به محل می آیند، اوضاع 
خراب است.  وی س��پس به انتقاد از اعضای شورای 
شهر تهران پرداخت و گفت : از شورای شهر تهران گله 
داریم که هیچ احترامی به شورایاری ها نمی گذارد و 
به نظرات و آراء شورایاری ها اهمیتی نمی دهد. نامه 
هم دادیم و اعتراض هم کردی��م، اما توجهی نکردند 
.ش��ورایاری های محله در این زمینه از شورای شهر  

راضی نیستند

مردم شهرداری را مقصر می دانند



مهم ترین مشکلات محله هرندی :

بافت خاص بازار، خروج افراد اصیل و قدیمی از محله، تشکیل خانه 
فساد، نبود امکانات رفاهی و ورزشی  و وجود زباله در سطح محله 
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آخرین آمار از جمعیت موش های پایتخت

 رئیس کمیته محیط زیست شورای اسلامی شهر 
تهران گفت: جمعیت موش ه��ای پایتخت فراتر از 

آماری است که شهرداری تهران اعلام می کند.
محمد حقانی در گفت و گو با میزان گفت: جمعیت 
موش ها را نمی توان به طور ص��د درصد از بین برد و 
تنها کاری که شهرداری تهران می تواند انجام دهد 
کنترل جمعیت موش ها اس��ت. وی افزود: به طور 
کلی وج��ود موش،  س��گ و گربه در ش��هرها امری 

طبیعی به شمار می آید و اینها جزیی از محیط زیست به حساب می آیند.
رئیس کمیته محیط زیست شورای اسلامی شهرداری تهران در خصوص عوامل 
تاثیر گذار در افزایش جمعیت موش های پایتخت خاطر نش��ان ک��رد: رطوبت و 
فراهم بودن شرایط تغذیه برای موش ها سبب افزایش جمعیت آنها شده و همین 
موضوع عاملی می شود که جمعیت موشها از حد تعادل خارج شود. وی در پاسخ به 
این پرسش که بهترین راهکار برای کاهش جمعیت موشهای تهران چیست؟ گفت: 
نظافت نهرها و جلوگیری از ورود مواد غذایی به داخل جوی های آب تاثیر گذارترین 
راهکارها به منظور کاهش جمعیت موش های پایتخت به حساب می آیند. حقانی با 
ارائه هشداری نسبت به زیان بار بودن موش برای انسان تاکید کرد: موش یک حیوان 

موذی به شمار می آید که عامل بسیاری از بیماری ها از جمله تاعون است.
وی در خصوص آخرین سرش��ماری صورت گرفته در تهران به منظور مش��خص 
ش��دن آخرین جمعیت موش های پایتخت خاطر نشان کرد: ش��هرداری تهران 
بر اس��اس آخرین یافته های خود اعلام کرده است که جمعیت موشها در پایتخت 
چیزی حدود یک میلیون و 500 موش است اما این طور به نظر می رسد که جمعیت 
موش ها فراتر از عدد اعلام شده از سوی شهرداری تهران است. وی با بیان اینکه یک 
جفت موش در طول یکسال می تواند عامل زاد و ولد تعداد قابل توجهی موش باشد 
اظهار کرد: یک جفت موش در طول یکسال عامل تولد 700تا800 عدد موش است 
و کنترل این تعداد موش تا حدود زیادی دشوار است. رئیس کمیته محیط زیست 
شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به نژاد موش های حاضر شهر تهران تصریح کرد: 
موش های تهران بیشتر نروژی هستند و از طریق کالاها به همراه کشتی و یا از طریق 

گمرک وارد کشور شده و تعداد آنها هر روز در حال افزایش است.

۲۰ میلیون کارت بلیت الکترونیک در دست تهرانی ها
به گزارش پایگاه انجمن علمی اقتصاد شهری ایران، 
چندی است در مترو تهران دستگاه هایی نصب 
شده است که شهروندان می توانند از طریق آن به 
راحتی و بدون مراجعه به باجه های فروش، کارت 
مترو خود را شارژ کنند. ایزی پی  یک دستگاه سلف 
سرویس است که در کلیه ایستگاه های مترو و کلیه 
ایستگاه های بی آرتی نصب شده است و کارت های 
ایزی پی راشارژ می کند؛ همان کارت هایی  که هم 
اکنون در مترو، اتوبوس و پارکومتر از آنها استفاده می شود و غالباً مردم آن ها را به 

عنوان کارت مترو می شناسند.
هدف از ایجاد این دستگاه، سرعت بخشیدن به فرآیند شارژ کارت هاست. در عرض 
چند ثانیه و بدون ایستادن در صف شارژ کارت، شهروندان بدون نیاز به پرداخت پول 
نقد به سرعت کارت ایزی پی خود را شارژ می کنند.  اندازه این دستگاه ها نسبت به 
دستگاه هایی که در گذشته برای این کار استفاده می شده است بسیار کوچکتر 
است. البته دو دستگاه مختلف ایزی شارژ برای استفاده در مترو و بی آرتی در نظر 
گرفته شده است. دستگاهی که برای مترو طراحی شده است، دستگاهی است با 
ابعادی کوچکتر از یک کاغذ A۴ که روی دیوار ایستگاه های مترو نصب شده اند. 
دستگاهی که برای بی آرتی طراحی شده است، دستگاهی است با ابعادی در حد 
یک کاغذ A5 که به صورت ایستاده یا استند بر روی پایه، در داخل ایستگاه های 
بی آرتی نصب شده اند.   اگر بخواهیم در یک جمله هدف ایزی شارژ را بیان کنیم باید 
بگوییم »بهبود سرعت و کیفیت خدمات به شهروندان«. در حال حاضر حدود 20 
میلیون کارت صادر شده ezPay در اختیار مردم قرار دارد که مردم غالباً آن را تحت 
عنوان کارت مترو می شناسند و در مترو، اتوبوس و پارکومتر از آن استفاده می کنند.  
مشکلی که در ایستگاه های مترو بعضاً وجود داشته است، معطلی مردم در صف 
شارژ کارت در گیشه بوده است. با نصب چند دستگاه ایزی شارژ در هر ایستگاه مترو 

عملاً می توانیم بعد از این شاهد صف مردم برای شارژ در گیشه نباشیم.
هر کسی می تواند شخصاً با استفاده از یکی از دستگاه های ایزی شارژ نصب شده در 
ایستگاه مترو، کارت خود را شارژ نماید.  مشکلی که در ایستگاه های بی آرتی وجود 
داشت که فاصله بین ایستگاه های بی آرتی و کیوسک های ایزی پی بود. یعنی ما 
در داخل بعضی ایستگاه های بی آرتی امکان شارژ کارت را نداشتیم و گاهی اوقات 
شهروندان مجبور بودند فاصله بین ایستگاه بی آرتی تا کیوسک ایزی پی را برای 
شارژ کارت خود طی نمایند. الان شهروندان می توانند در داخل ایستگاه بی آرتی 

نسبت به شارژ کارت خود اقدام کنند.
در حال حاضر عملیات نصب دستگاه ها در 100 ایستگاه مترو و حدود ۳20 ایستگاه 
بی آرتی انجام شده است. البته به علت محدودیت های برق و شبکه هنوز حدود یک 
سوم از دستگاه ها فعالسازی نشده اند. مردم در این مدت اقبال خوبی به این دستگاه 
ها داشته اند. با وجود اینکه تبلیغات خاصی روی دستگاه ها نشده و حتی راه اندازی 
آن ها نیز تکمیل نشده است، در حال حاضر حدود چهل هزار تراکنش روزانه از 

دستگاه های ایزی شارژ داریم که نشان دهنده استقبال خوب شهروندان است.
کار کردن با دستگاه ایزی شارژ بسیار ساده است و نیاز به آموزش خاصی ندارد. از 
منوی دستگاه گزینه »شارژ کارت« یا »مشاهده موجودی« را انتخاب می کنیم. 
دستگاه راهنمایی می کند که باید کارت ایزی پی را نزدیک کنیم و کارت بانکی را 
بکشیم و رمز را وارد کنیم. کار کردن با این دستگاه آسان تر از کار کردن با خودپرداز 
بانکی یا کارتخوان فروشگاهی است و اکنون اکثر شهروندان توانایی کار کردن با این 
دستگاه ها را دارند.  به زودی قابلیت صدور بلیت های تک سفره و دوسفره نیز به 
دستگاه های ایزی شارژ نصب شده در ایستگاه ها اضافه می گردد. اکثر شهروندان 
تهران هم اکنون کارت های ایزی پی )ezPay( را در اختیار دارند. گرچه اکثراً آن 
 BRT را تحت عنوان کارت مترو می شناسند ولی این کارت ها علاوه بر مترو در
تهران، اتوبوسرانی تهران، پارکومترهای تهران، اتوبوسرانی اسلامشهر، اتوبوسرانی 
پاکدشت، صندوق های صدقات الکترونیکی کمیته امداد و... قابل استفاده است. ما 
توسعه پذیرش کارت های ezPay را وظیفه خودمان می دانیم. امیدواریم به زودی 
شرایطی فراهم شود که این کارت ها در تاکسی های تهران نیز قابل استفاده باشد. 
ما این موضوع را به لحاظ فنی و عملیاتی کاملاً فراهم کرده ایم و انشاءالله با تدابیر 

مسئولین شهری محقق خواهد شد.

شـورایـاری

کاهش شاخص کوتاه قدی ایرانی ها
به گزارش مهر، احمد میدری در همایش رفاه اجتماعی با شاره به اینکه  در سال 199۰، ۵ درصد کودکان ایران دچار سوء تغذیه بودند که در سال 2۰1۴ به سه درصد رسیده است، گفت: پیشرفت های خوبی در 
شاخص های توسعه ای در سال های گذشته داشته ایم. بر اساس گزارشات بین المللی ایران در زمینه توسعه انسانی نیز رشد خوبی داشته ایم و موفق شدیم خود را از لحاظ توسعه انسانی از ردیف متوسط به عالی 
برسانیم و شاخص خود را به ۰.7۴۰ افزایش دهیم. وی با اشاره شاخص کوتاه قدی و مرگ ومیر در ایران، افزود: شاخص کوتاه قدی از 26 به 7 درصد رسیده است. در شاخص مرگ و میر کودکان کمتر از ۵ سال نیز 
از ۵ به 1.7 درصد رسیده و قابل قبول است.معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه میانگین سنوات تحصیلی در ایران از ۴ به ۸ سال رسیده است، گفت: درآمد ناخالص ملی ما نیز بر اساس 
قدرت خرید بین المللی ۵2 درصد افزایش یافته است.وی به آمار ایدز در کشور اشاره کرد و گفت: در سال 2۰۰۰، 2۴۰۰ مبتلا به ایدز در کشور شناسایی شدند که امروز این تعداد به ۳1 هزار نفر رسیده است.

8 سال است که پیگیر این 
هستیم که خیابان معروف 
خانی باید تعریض شود 
تا گره ترافیکی محله باز 
شود،اما اقدام خاصی در 
خصوص بازگشایی این 
معبر انجام نشده است و 
صرفا یک مرمت عمرانی 

جزئی و یک آسفالت کاری 
توسط شهرداری ناحیه 
انجام شده است و کار 

اساسی داخل محل انجام 
نشده است  و تا زمانی که 
این معبر بازگشایی نشود، 
همچنان با مشکلاتی دست 

به گریبان خواهد بود.

آنچه امروز شهرداری 
باید با جدیت پیگیری 

کند، بحث تغییر کاربری 
هاست،  اما به آن صورت 
شهرداری جدیت ندارد و 
شهردار ناحیه هم قدرت 
اقدام خاصی ندارد؛. من 

ساکن محله حاتمی هستم 
و محدوده ای است که 
تقریبا  وضعیت سکونت 

آن بهتر از محدوده دروازه 
غار و بازارچه است و آن 
محدوده هم درگیر تغییر 
کاربری است . شهرداری 

در حال حاضر یک 
نیوجرسی برای جلوگیری 

از تغییر کاربری می 
گذارد، اما قاطعیت ندارد

هر اتفاقی که در این زمینه 
در محله می افتد،  همه 

تقصیر را از آن شهرداری 
می دانند. مردم می گویند 
ماموران شهرداری جلوی 
این تغییر کاربری ها را 

نمی گیرند به خاطر اینکه 
پول خود را از افرادی که 
این کارها را انجام می 
دهند، می گیرند و یک 

منبع درآمد برای آنهاست. 
این مساله ، یک بدبینی 

در بین مردم ایجاد کرده 
که شهرداری در اینجا 

خلاف انجام می دهد. ما 
از برخورد شهرداری در 
این مساله راضی نیستیم 
و مردم هم نسبت به این 

مساله بدبین هستند
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مهدی کریمی عضو ش��ورایاری محل��ه هرندی، 
دیگر ش��رکت کننده در این نشس��ت ب��ود که به 
طرح دیدگاه های خود در خصوص محله هرندی 
پرداخت و گفت: محله هرندی یک محله بس��یار 
قدیمی است که ش��هدای زیادی من جمله  شهید 
بخارایی و ش��هید هرندی را به کشور تقدیم کرده 
اس��ت. یکی از معضلاتی که محله شهید هرندی 
با آن روبه روس��ت، وجود بافت بازار در آن اس��ت.  
متاس��فانه به رغم اینکه بافت این محله فرس��وده 
اس��ت، اما در منطقه 12 ش��اهد این  هس��تیم که 
شهرداری نس��بت به ساخت و س��ازهای بی رویه 
و احداث پاس��اژ و عدم تامین پارکین��گ و انباری 
اقدامی انجام نمی ده��د.  وی اینگون��ه ادامه داد:  
در خیابان ری و مول��وی در محدوده پارچه فروش 
ها م��ی توانید ای��ن مس��اله را مش��اهد کنید که 
پاساژهایی س��اخته می ش��ود و حتی برای موتور 
سیکلت ها هم پارکینگ وجود ندارد . یا راسته بلور 
فروش ها در میدان ش��وش نیز این مس��اله وجود 
دارد.  محله بازار  به رغم اینکه قب��لا قراربود از این 
منطقه خارج شود، عملی نشد و پا برجا ماند . یکی 
از معضلات این اس��ت که مغازه ها در ب��ازار اغلب 
کوچک اس��ت و این مغازه ها فضایی برای انباری 
لازم دارن��د و  در این میان گزینه مناس��ب منازل 
مس��کونی اس��ت که به راحتی این منازل به انبار  
تبدیل میش��وند و یا منازلی که  تبدی��ل به کارگاه 
های زیر زمینی می ش��وند و  تولید کفش، کیف و 
مانتو می کنند  و یا شغل های دیگر در آنجا فعالیت 
می کنند. در برخی از محله ه��ا کوچه هایی را می 
بینید که اگر 10 خانه در آن وجود داش��ته باشد؛ 
6 تای آن مس��کونی و  2 تا تولی��دی و 2 تا انباری 
اس��ت.  انبار هم معضلات خاص خودش را دارد و  
تردد خ��ودرو به طور مرتب در آن کوچه هس��ت و 
معضلات��ی را ایجاد م��ی کند. ش��هرداری در این 

زمینه رویکرد خوبی نداشته است.
این مشاور حقوقی و کارشناس ارشد جرم شناسی  

در ادامه به پیش��نهاد خود در خص��وص حل این 
معضل پرداخت و خاطرنشان کرد: من به شهردار 
قبلی و جدی��د ناحیه پیش��نهاد کرده ب��ودم این 
منازل را به صورت عقد اجاره دهید ش��اید بخشی 
از معضلات کمتر ش��ود. وقتی  در عقد اجاره باشد،  
هم شهرداری کس��ب درآمد می کند و هم اینکه 
ساعت و زمان تعیین ش��ده هست و شهرداری می 
تواند در قالب یک عقد محکم تعهداتی از مستاجر 
بگیرد که مجبور ش��ود در زمان معین  نس��بت به 
حمل بار اقدام کند. بنایراین یکی از ش��کایت های 
مردم مزاحمت هایی است که در این زمینه وجود 

دارد. 

خروج افراد اصیل و قدیمی از محله
وی در ادام��ه چنین گف��ت : دومی��ن معضل این 
است که افراد بیگانه ی زیادی در این محله ساکن 

ش��دند. افراد اصیل به خاطر ش��رایطی که ایجاد 
شده که یکی از شرایط تاسف انگیز وجود معتادان 
هس��ت ، از این محله رفتند. معتادان از تمام شهر 
تهران و شهرهای کش��ور وقتی  وارد پایتخت می 
ش��وند ، اولین محلی که برای اقام��ت انتخاب می 
کنند هرندی اس��ت. چون در اینجا مواد فروش ها 
و توزیع کنندگان آن به راحتی جولان می دهند و 
کسی با این افراد برخورد نمی کند و به راحتی افراد 
نه تنها به دنبال مواد نمی روند، بلکه به راحتی مواد 

بین آنها توزیع می شود.
ش��ورایار محله هرندی ادامه داد:  این یک معضل 
بزرگی است که البته دادستانی  و دادگاه انقلاب در 
حرکتی که  ماه گذشته انجام دادند نسبت به پلمپ 
خانه چند نفر از مواد فروش ها و جلب یک س��ری 
اش��خاص اقدام کردند، اما متاسفانه می بینیم که 
این افراد در محله ها و کوچه های دیگر منزل تهیه 
کردند و به امر توزیع و تولی��د و پخش مواد مخدر 

اقدام می کنند

تشکیل خانه فساد
وی به معض��ل بعدی محله اش��اره ک��رد و افزود: 
مش��کل بعدی وجود یک س��ری افراد غربتی در 
محله است که کار آنها در سر چهارراه ها دود کردن 
اسپند و یا به عنوان کودکان خیابانی اقدام به انجام 
فعالیت می کنن��د. یکی دیگ��ر از معضلات محله 
وجود افراد مجرد هست. چون افراد اصیل از محله 
رفته اند امنیت لازم در محله وجود ندارد .خانه ها 
و اتاق ها به افراد مجرد اجاره داده می ش��ود وجود 
فرد مجرد آن هم آقا و جوان مشکلات خاص خود 
را دارد. فساد و فحش��ا و مصرف مواد مخدر وجود 
دارد. مشروبات الکلی هست . در محله خانه هایی 
تحت عنوان خانه های فس��اد داری��م که در محله 

هرندی دایر شده است. 
این شورایار س��پس افزود: یکی دیگر از معضلات 
نبود امکانات رفاهی در محله است .قبلا یک زمین 

ورزش در محله وجود داش��ت ک��ه الان این زمین 
وجود ن��دارد در حال تخریب هس��ت و طرحی در 
داخل آن در حال ساخت اس��ت و عنوان هم نمی 
کنند که این طرح  چیست و تنها عنوان می کنند 
که س��ه تا چهار س��ال آینده به بهره برداری    می 
رس��د.  هیج امکانات رفاهی و ورزشگاهی نداریم و 
مجموعه تفریحی نداریم  تا یک ج��وان و خانواده 

بتواند در انجا اوقات فراغت خودرا  بگذراند. 

همیشه در محله زباله وجود دارد
وی افزود: بحث نظافت محله  قابل گفتن نیس��ت. 
شهرداری معتقد اس��ت  بخش��ی  از این مساله به 
مردم برمی گردد، ولی من اعتق��ادی به این ندارم 
.درست است که فرهنگ مردم باید ارتقا پیدا کند، 
اما فرهنگ را چه کس��ی باید ایجاد کند؛ مدیریت 
ش��هری باید این کار را انجام دهد.  مدیران شهری 
هس��تند که می توانند ی��ک فرهن��گ را به مردم 
بقبولانند. تا چند س��ال پیش فرهنگ استفاده از 
کمربند ایمنی در بین مردم وجود نداشت،  اما الان 
به محض اینکه ش��ما داخل خودرو   می نش��ینید 
اولین کاری که می کنید کمربن��د ایمنی خود را 
می بندید، چ��را که فرهنگ اس��تفاده در کمربند 
ایمن��ی دربین مردم ج��ا افتاده اس��ت.  اینجا،  هر 
موقع که در س��طح محله تردد کنید ب��ا زباله روبه 
رو هستید و پیمانکاران پس��ماند به وظایف خود 
به درس��تی عمل نمی کنند.  اگر مخ��ازن زباله را 
نگاه کنید هر چند ماه یک بار شس��ته میشود. اگر 
یک مقامی بخواهد از محله بازدید داش��ته باش��د 
س��ریع اقدام به شس��تن این مخازن می کنند که 
این جای تاس��ف دارد. یکی دیگر از معضلات  این 
محله نداشتن داروخانه اس��ت. یک مرکز درمانی  
در محله وجود داشت که با همت شهرداری فعال 
ش��ده و داروخانه ندارد و مردم برای تهیه داروهای 
س��اده به س��وپرمارکتی ها و مغازه های مش��ابه 
مراجعه م��ی کنند. البت��ه در این محل��ه برخی از 
مغازه ها خ��ود توزیع کنن��د مواد هس��تند. نبود 
ناوگان ش��هری در این محله نیز دیده می ش��و.د 
هیچ خط تاکس��ی ون در این محله وجود ندارد و 
مردم در س��طح محله به راحتی نمی توانند تردد 

کنند. 

انتق�اد از غ�ذا دادن ب�ه معتادان توس�ط 
خیرین

مه��دی کریم��ی  در بخ��ش دیگری از س��خنان 
خود از غ��ذا دادن خیرین به معت��ادان انتقاد کرد 
و افزود:یکی دیگر از معضلاتی که وجود دارد؛ این 
اس��ت که  افرادی به عنوان خیر خ��ود را معرفی 
می کنند به رغم اینکه بارها اعلام ش��ده است که 

این هزینه و امکاناتی که در جه��ت تهیه و توزیع 
غذا در بین معت��ادان صرف می ش��ود، بیایند در 
جهت پیشگیری و بازگشت معتاد به حالت سالم 
اس��تفاده ش��ود. توزیع غذا در بین معت��ادان چه 
تاثیری دارد؟ جز اینکه  معتاد غ��ذا می خورد، در 
غیر این صورت ، این هزین��ه را می تواند در جهت 
ترک و ایجاد محیط کار برای معتاد صرف ش��ود. 
معتاد اگر به مراکز ترک رف��ت،  وقتی برمی گردد 
اگر کار نداش��ت خود را به        ب��ی خیالی می زند و 
یکی از راه های بی خیالی  بازگشت به مواد مخدر 

است.

طرح انضباط اجتماعی هیچ س�ودی برای 
محله نداشت

این ش��ورایار در ادامه ب��ه اجرای ط��رح انضباط 
اجتماعی در محله اش��اره کرد و اف��زود:  در مورد 
طرح انضباط شهری آمارهایی گرفته شد و خودم 
به ش��خصه هیج س��ودی برای محله از انجام این 
ط��رح ندیدم،  جز یکس��ری آماری ک��ه آقایان به 
دس��ت آوردند،  خاصیت دیگری نداش��ته است.  
در ح��ال حاض��ر نی��روی انتظامی و ش��هرداری 
ارگانی  جدا از محله هس��تند و مردم به چشم  یک 
تشکیلات داخلی نمی شناسند و یک نیرویی می 

بینند که مزاحمت برای مردم دارند. 
در خیاب��ان وقت��ی می بینی��د ک��ه کوچکترین 
درگیری می شود مردم برعلیه نیروی انتظامی و 
یا شهرداری شعار می دهند . یا در جایی نزاعی در 
بگیرد مردم حمله می کنند و با این نیروها درگیر 
می شوند.  نیروها درست با  محله تعامل نداشتند 
و مردم این نیروها را از خود نمی بینند.  این مساله 
فاصله بین مردم و ش��هرداری و نی��روی انتظامی 
ایجاد کرده اس��ت. در کش��ور ما ش��هرداری یک 
س��ازمان خدماتی اس��ت و در قانون یک سازمان 
خدماتی معرفی ش��ده، اما یک ارگان حاکمیتی 
شده است.  خود این یک معضل بسیار خطرناکی 
است. در مورد ش��ورای ش��هر تهران قانون پیش 
بینی ش��ده بود که به مردم واگذار ش��ود و جامعه 
مدنی ب��ه نوعی ش��کل بگی��رد. و م��ردم در امور 
دخالت کنند و حرفی برای گفتن داش��ته باشند 
همه مس��ائل مربوط به دموکراسی شعار هست و 
مردم بعد از انتخابات بی ارزش می شوند. شورای 
شهر در جایگاه خاص خود قرار نگرفت و شورایی 
که باید در کنار مردم قرار بگیرد، تشکیلات حزبی 
و سیاسی کاری شده است و تش��کیلاتی که باید 
مردمی باش��د بعضا  مردم مس��ائلی از داخل این 
پارلمان در مورد فسادهای مالی برخی از اعضای 
شورای شهر تهران می ش��نوند. بنابراین شورای 

شهر در جایگاه خاص خود قرار ندارد. 
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آسیب شناسان اجتماعی معتقدند حضور بیش از حد در شبکه های اجتماعی 
بر روابط خانوادگی و روابط فردی انس��ان ها تاثیر مخربی می گذارد. س��رها در 
گریبان است. گاهی یکی سرش را بالا می آورد و چیزی می گوید. همه دور یک 

میز نشسته اند اما چشمانشان دوخته شده به تلفن همراهشان.
تا چندسال پیش تلفن های همراه تنها برای در دس��ترس بودن دائمی بود. اما 
اکنون، یک زندگی در این مکعب مستطیل شکل جریان دارد و توانایی سرگرم 
کردن صاحب��ش را از صبح تا هنگام خواب دارد و حتی گاهی خواب را از چش��م 
دارنده اش می رباید. حتی گپ و گفت ه��ای خانوادگی هم در همین گروه های 
مجازی برقرار می ش��ود. این ش��بکه ه��ای اجتماعی حتی گاهی ج��ای دید و 
بازدیدهای هفتگی را هم پر می کنند. دیگر هر خان��واده ای یک گروه در یکی از 
شبکه های اجتماعی دارد و از عکس ناهار و شام تا آخرین تغییرات دکوراسیون 

خانه را از این طریق به عرضه می گذارند.
اما این دوستی های از راه دور که جای دورهمی ها را گرفته چه سود و زیانی برای 
افراد دارد. این ارتباط های مجازی در جامعه پرمشغله  کنونی که زمان برای دید 
و بازدید و احوالپرسی کم است مفید است یا می تواند  به تنهاتر شدن آنها کمک 

کند؟
س��عید رمضانی آس��یب ش��ناس با بیان این که افزایش ارتباطات عاطفی افراد 
موجب کاهش گرایش به ش��بکه های اجتماعی می ش��ود، می گوید: بخشی از 
نیازهای ارتباطی در خانواده تامین می شود و در خانواده های امروزی ارتباطات 
عاطفی به حداقل رسیده است. خانواده ها به لحاظ شکلی محدودتر شده اند و از 

حالت گسترده به هسته ای تغییر شکل داده و تعداد فرزندان کمتر شده است.
وی ادامه می دهد:یکی از دلایل عمده سست ش��دن پایه های خانواده این است 
که افراد اوقات کمتری را در کنار هم می گذرانند و کوچک ش��دن یکی از دلایل 
عمده سست شدن پایه های خانواده این است که افراد اوقات کمتری را در کنار 
هم می گذرانند و کوچک شدن خانواده ها به دلایل مختلف از جمله تلاش برای 
تامین هزینه های خانواده و امرار معاش، منجر به کاهش ارتباط اعضای خانواده 

به خصوص روابط عاطفی آن ها شده است.
 خانواده ها به دلایل مختل��ف از جمله تلاش برای تامی��ن هزینه های خانواده و 
امرار معاش، منجر به کاهش ارتباط اعض��ای خانواده به خصوص روابط عاطفی 
آن ها شده است و دوری اعضای خانواده نس��بت به هم و تامین نشدن نیازهای 
عاطفی و ارتباطی افراد در این ش��رایط ام��ری اجتناب ناپذیر اس��ت که با این 
وضعیت فضاهای مجازی و ش��بکه های اجتماعی که بین جوانان و دیگر اقشار 

رواج یافته اند، جایگزینی برای تامین نیاز عاطفی و ارتباطی افراد می شوند.
رمضانی دلیل علاقمندی افراد به حضور در شبکه های اجتماعی را آرامشی می 

داند که ممکن است ارتباطات و معاشرت های مجازی به آنها بدهد.
وی با اش��اره به هدف اولیه تشکیل این ش��بکه ها می گوید: افزایش ارتباط بین 
افرادی که در دهکده جهانی زندگی می کنند، اولی��ن هدف و مهم ترین انگیزه 
تشکیل این ش��بکه ها بود تا حدودی هم در این هدف موفق بودند، اما بعضا یک 
سری جدایی ها و دوری هایی را هم به وجود آورد. اگر این مشکل را بخواهیم در 
جامعه خودمان بررسی کنیم، می بینیم که حضور در شبکه های مجازی، باعث 
ایجاد سوءظن و بدبینی بین برخی زوجین شده است؛ اتفاقی که کم کم به طلاق 

عاطفی و در نهایت به طلاق دائمی می انجامد.
این جامعه ش��ناس، فراگیر شدن ش��بکه های اجتماعی را بر میزان طلاق موثر 
می داند و به نحوی به آشنایی افراد در شبکه های اجتماعی اشاره می کند و می 
گوید: بر این اس��اس آمار ثبت احوال هم نش��ان می دهد در حال حاضر بیشتر 
طلاق ها در پنج س��ال نخس��ت زندگی رخ می دهد و در این بین باز، س��ال اول 
س��هم بیش��تری در جدایی ها دارد. تحلیل این موضوع از نظر ما این اس��ت که 
معیارهای آش��نایی زوجین در جامعه امروز به واس��طه این شبکه های مجازی 
تغییر کرده اس��ت؛ یعنی آن سبک آش��نایی س��نتی و خانوادگی قدیمی که از 
طریق بزرگترهای فامیل بود، عوض شده و الان با ازدواج هایی روبه رو هستیم که 
پایه های آشنایی شان در فضای مجازی و در این شبکه های اجتماعی گذاشته 
شده اس��ت. در این ش��رایط وقتی دختر و پسر زیر یک س��قف می آیند تازه می 
بینند خیلی از م��واردی که فکر می کردن��د درباره هم می دانن��د، دروغ بوده و 

اختلاف نظرهای زیادی با هم دارند؛ این یکی از دلایل طلاق است.
یکی از توصیه های  قدیم روان شناسان خانواده به خانواده ها این بود که زوجین 
موقع غذا خوردن و با هم بودن، حتی روزنامه هم نخوانند، تلویزیون نبینند و فقط 
به همدیگر توجه کنند، اما در حال حاضر این گونه نیست و زن و شوهر ساعت ها 
وقت شان را در این شبکه ها تلف می کنندوی زمان طولانی که برخی از افراد در 
ش��بکه های مجازی صرف می کنند را یکی دیگر از آسیب هایی عنوان می کند 
که می تواند برای خانواده مش��کل آفرین باش��د و می گوید: یکی از توصیه های  
قدیم روان شناسان خانواده به خانواده ها این بود که زوجین موقع غذا خوردن و 
با هم بودن، حتی روزنامه هم نخوانند، تلویزیون نبینند و فقط به همدیگر توجه 
کنند، اما در حال حاضر این گونه نیست و زن و ش��وهر ساعت ها وقت شان را در 

این شبکه ها تلف می کنند.
از نظر رمضانی، برخورد سلبی و قهری با ش��بکه های اجتماعی بدترین راه حل 
برای درمان این معض��ل و پدیده اجتماعی اس��ت؛ تا جایی ک��ه درباره اش می 
گوید: در حال حاضر درباره ش��بکه های اجتماعی با مشکل به وجود آمدن یک 
پدیده اجتماعی مواجه هستیم. ما نمی توانیم با پدیده ها مقابله کنیم، باید آنها 
را آگاهانه هدایت کنیم. فیس��بوک و توئیتر را فیلتر کردیم، اما هنوز بس��یاری 
افراد از این شبکه ها استفاده می کنند پس با فیلترکردن تلگرام هم راه  به جایی 
نمی بریم. باید به فکر به وجود آوردن جایگزین های بومی و محلی در این رابطه 

باشیم تا نتیجه بگیریم.
اما چه کسانی بیش��تر به ش��بکه های اجتماعی پناه می آوردند و در آن حضور 
دارند؟ رمضانی در پاس��خ به این پرسش می گوید: کس��انی که اعتماد به نفس 
پایینی دارند و احس��اس می کنند اگر در دنیای واقعی بخواهن��د ارتباط برقرار 
کنند احتمالاً مورد قبول قرار نخواهند گرفت و باعث می شود به دنیای مجازی 
رو بیاورند. شماری از آن ها با اس��تفاده مکرر از سیستم دنیای مجازی اصطلاحاً 
دچار اعتیاد به اینترنت می شوند به طوری که واژه ای تحت عنوان »سایبر فوبیا« 
برای آن ها در نظر می گیریم که نشانه هایی شبیه نشانه های اعتیاد و نشانه های 
ترک آن مانند سندروم خماری، سندروم نرسیدن مواد مخدر که فرد را بی قرار 
می کند و التهاب و اضط��راب را به هم��راه دارد. این آسیب ش��ناس اجتماعی، 
تقلیل ارتباطات عاطفی را عامل کشیده ش��دن بدون حد و مرز مردان به سوی 
دنیای مج��ازی و فضایی غیر از فضای گرم خانواده می دان��د و می گوید: مردانی 
که روابط خوبی با خانواده و همسر ندارند س��عی می کنند با کارها و برنامه های 
دیگری خودشان را س��رگرم کنند و با توجه به گسترش فضای مجازی در میان 

خانواده ها، آن ها حضور در این فضا را انتخاب می کنند. 

محله هرندی از بن بست خارج شود

محمد احمدی دیگ��ر  ش��ورایار محله هرندی 
سخنران بعدی این نشس��ت بود. وی با دارا بودن 
سابقه ده س��اله عضویت در ش��ورایاری به نوعی  

یکی از قدیمی های اینجا محسوب می شود.
احمدی س��خنان خود را اینگونه آغاز کرد: محله 
هرندی پرجمعیت ترین، پرجوش و خروش ترین 
و مذهبی تری��ن  و باغیرت ترین مردم را داش��ت، 
از جمله رجبعلی خیاط که حس��ینه اش در محله 
وجود  دارد و افراد مهمی در این حس��ینیه حضور 
پیدا می کنند. وقتی مردم وارد محله ما می شوند، 

محله را جور دیگری می بینند.
 از ورودی محل��ه و دروازه غار قدی��م تعریف می 
کنم که ترمینال در جنوب و راه آهن در شمال آن 
قرار گرفته اس��ت. هر دختر فراری و هر معضلاتی 
که وارد این محل می ش��ود از همی��ن ترمینال و 

راه آهن اس��ت.  اولین ورود این افراد به این محل 
است. ورودی این محله قدیمی که عین قلعه می 
ماند ، هیچ  راه دررویی ن��دارد. ما پیرزنی در محله 
داریم که وجدانا اتوبوس در عمرش ندیده اس��ت.  

الان هم کس��انی هستند که هنوز س��وار اتوبوس 
نش��ده اند و در محله های دیگر سوار اتوبوس می 
شوند. ما از شورای شهر و ش��هرداری تقاضا کرده 
ایم که مسیری را در این محل باز کنند که محله از 

حالت بن بست خارج شود.

دادرسی نداریم
وی س��پس به وجود بافت فرسوده در محله اشاره 
و اینگون��ه ادام��ه داد:   اگر بافت های فرس��وده از 
بین برود، مش��کلات و معضلات از بی��ن می رود. 
50 سال اس��ت که  این خیابان را می خواستیم باز 
کنیم، تومارهایی نوش��ته ش��ده و  پیگیری نشده 
اس��ت و این اواخر س��ردار طلایی برای بازدید به 
محله آمدند و از ایش��ان نیز درخواس��ت کردیم. 
برای بازگشایی این مسیر تنها 8 ملک باقی مانده 

اس��ت  که اگر از طرف س��مت چپ عقب نشینی 
کنند، اتوبوس ب��ه راحتی در آن رف��ت و آمد می 
کند، اما ش��هرداری اقدام نکرده است و  دادرسی 

نداریم.

 اینجا یک آزمایشگاه شده است
این ش��ورایار در ادامه چنین گف��ت:  تعداد زیادی 
از تیرهای برق قدیمی  در محل مش��کل  به وجود 
آورده اس��ت. اگر یک زلزله بیاید، بای��د از جاهای 
دیگر  برای فیلمبرداری به اینج��ا بیایند و فجایع 
بزرگ انس��انی روی می دهد. از هیچ طرف ورودی 
به محله وجود ندارد. کوچه ه��ای تنگ و باریک و 
بافت فرسوده که تکلیف این بناها مشخص نشده 
است. مسئول س��ازمان نوس��ازی وارد محل می 
شود و صحبت هایی می کند و فیلمبرداری انجام 
می دهد، ام��ا اقدامی انجام نمی ش��ود. اینجا یک 
آزمایشگاه شده است هر فردی که بیاید یک عکس 
و فیلمی تهیه می کند و در جاهای دیگر نشان می  

دهد.  

امنیت در داخل محله نیست
عضو ش��ورایاری محله هرندی در بخش دیگری 
از سخنان خود به مش��کلات فراوان محله  اشاره و 
چنین گفت : ما مش��کلات زیادی داریم دور تا دور 
ما خیابان هایی هستند مانند راسته قماش فروش 
ها، بلورفروش ها و مواد فروش ه��ا! اینجا خانه ها 
را متری دو میلیون تومان م��ی خرند. دو میلیون 
زمین در ورامین به ش��ما نمی دهند! برای کس��ی 
که می خواهد در اینجا س��اخت و ساز انجام دهد، 
نمی صرفد. بافت فرسوده روی این زمین متری دو 
میلیون تومان برای کس��ی صرفه ندارد که بسازد. 
س��رمایه گذار هم وارد این محله نمی شود.  کسی 
به درد دل ما نخواهد رسید جز خدا و خودمان.  هر 
کسی که  اینجا   می آید برنامه را نگاه می کند و می 
نویسند. روزنامه ها چندین سال است که مسائل و 
مشکلات ما را می نویسند.یکسری خانواده غریب 
به محله آمدند. یکسری اراذل و اوباش در این محله 
حضور دارند که م��ردم می ترس��ند در این محل 

باشند. امنیت در داخل محله نیست. 

محله مجرد نشین شده است و کولی ها به 
اینجا آمده اند

وی که با حرارت بالایی س��خن می گفت،در ادامه 
به اقدامات انجام شده توسط شهرداری اشاره کرد 
و اف��زود:  اینجا کار انجام می ش��ود  و کارهایی که 
خواس��تیم انجام دادند. س��نگ فرش و آسفالت 
کردند. شش ماهه دوم س��ال  قرار است در محله 
وضعی��ت بهتری ایج��اد  ش��ود، اما چ��ون بافت 
فرسوده است، نشان نمی دهد. اینجا مجرد نشین 
شده اس��ت و کولی ها به اینجا آمده اند و اهمیتی 
به تمیزی ش��هر نمی دهند. الان م��ا طرحی داده 
ایم که ساعت 9 شب زباله ها را بیرون بگذارند، اما 
افراد جدیدی که در محل ساکن شدند، ساعت 8 
صبح از خانه بیرون می روند و زباله ها را بیرون می 
گذارند و چون نزدیک بازار هس��تیم مجرد نشین 
شده است. از ش��ورای شهر تهران تشکر می کنیم 
که  وارد محل شده اند و مشکلات ما را دیده اند. اما 
چرا در مورد این محل اقدامی انجام نمی دهند به 

خودشان و خدای خودشان باز می گردد. 

مردم را سردرگم کرده اند
محمد احمدی در فراز دیگ��ری از بیانات خود به 
معضل فروش م��واد مخدر در محله اش��اره کرد و 
افزود:  م��واد فروش در محله زیاد اس��ت. چندین 
خانه پلمپ شده اس��ت و چند تا خانه هم تخریب 
شده است، اما همین مواد فروش ها به محله های 
دیگر رفته اند و چند کارگر موتور سوار گرفته اند تا 

مواد مخدر را توزیع کند.
 ۴0 هزار متر مربع  پارک داش��تیم و درخواس��ت 
دادیم به شهرداری که دور بوستان دیوار کشیده 
ش��ود. اما به جای دی��وار دور این پ��ارک خیابان  
کش��یده اند که مردم را س��ردرگم کرده اند و اگر 
کسی بخواهد که وارد این محله شود سردرگم می 
ش��ود.  مردم برای ورود از این طرف محل به سوی 
دیگر راه ندارند و به جای اینکه پیاده راه های این 
محله را درس��ت کنند و مردم را راهنمایی کنند؛ 
این کار را انجام نداده اند.  الان محله بس��ته شده 
است و یک کوچه بیشتر باز نیس��ت و این معبر را 

هم می خواهند ببندند.

دبیرس�تان دختران�ه را تبدی�ل به مرکز 
بهاران کردند

وی در پایان از نبود دبیرستان در محله انتقاد کرد 
و گفت : دبیرستان های ما از محله دور شده است . 
در عوض دبیرستان های دخترانه محله را تبدیل 

به مراکزبهاران کردند. 
دخترهای محله صبح ب��ه صبح باید به محله های 
دیگ��ر بروند،  ت��ا بتوانند ادامه تحصی��ل بدهند و 
ما بارها این مس��اله رابه آقای حیدری مس��ئول 
آموزش و پرورش منطقه اعلام کرده ایم. مدارسی 
که در این محله بس��ته مانده اس��ت یا انبار شده و 
یا در اختیار معتادان و مراکز کارآفرینی معتادان 
ق��رار داده اند و یا دو مدرس��ه نوس��از را در اختیار 
تولید کنندگان کش��باف قرار داده ان��د. با وجود 
مدارس نوساز، دختران دبیرستانی باید به محله 

های دیگر بروند.

شـورایـاری

 چهل و چهارمین بازارچه پاییزی آسایشگاه خیریه کهریزک برگزار می شود
چهل و چهارمین بازارچه پاییزه گروه بانوان نیکوکار موسسه خیریه کهریزک از جمعه هفتم آبان برگزار می شود. به گزارش خبرگزاری مهر، چهل و چهارمین بازارچه پاییزه گروه بانوان نیکوکار 

موسسه خیریه کهریزک، با هدف جذب کمک های مردمی بیشتر، به نفع معلولان و سالمندان آسایشگاه خیریه کهریزک و همچنین ترغیب و تشویق  بانوان و با حضور جمعی از بانوان نیکوکار از روز 
جمعه هفتم تا پنجشنبه 1۳ آبان  ماه سال جاری برگزار خواهد شد.   این بازارچه که هر روز از ساعت 9 صبح الی 17 در 2۰ غرفه توسط بانوان نیکوکار آسایشگاه خیریه کهریزک اداره می شود سعی دارد 
با به تصویر کشیدن آشپزی، تهیه شیرینی های خانگی، لوازم منزل، پوشاک، پارچه و فروش کاردست معلولان و سالمندان نقش کوچکی در همدلی با معلولان و سالمندان را ایفا کند. گفتنی است حضور 

آقایان در این جشنواره بلامانع است.این بازارچه در تجریش– خ ولیعصر)عج( -  باغ فردوس– کوچه طوس– کوچه ستاره– پلاک۳ دفتر گروه بانوان نیکوکار برگزار خواهد شد.

یکی از معضلات این 
است که مغازه ها در بازار 

اغلب کوچک است و 
این مغازه ها فضایی برای 
انباری لازم دارند و  در 
این میان گزینه مناسب 
منازل مسکونی است که 

به راحتی این منازل به انبار  
تبدیل میشوند و یا منازلی 
که  تبدیل به کارگاه های 
زیر زمینی می شوند و  

تولید کفش، کیف و مانتو 
می کنند  و یا شغل های 

دیگر در آنجا فعالیت می 
کنند. در برخی از محله ها 
کوچه هایی را می بینید که 
اگر 10 خانه در آن وجود 
داشته باشد؛ 6 تای آن 

مسکونی و  2 تا تولیدی و 
2 تا انباری است

در خیابان ری و مولوی 
در محدوده پارچه 

فروش ها می توانید این 
مساله را مشاهد کنید که 
پاساژهایی ساخته می 
شود و حتی برای موتور 
سیکلت ها هم پارکینگ 

وجود ندارد . یا راسته بلور 
فروش ها در میدان شوش 
نیز این مساله وجود دارد.  
محله بازار  به رغم اینکه 
قبلا قراربود از این منطقه 
خارج شود، عملی نشد و پا 

برجا ماند

دومین معضل این است 
که افراد بیگانه ی زیادی 

در این محله ساکن 
شدند. افراد اصیل به 

خاطر شرایطی که ایجاد 
شده که یکی از شرایط 

تاسف انگیز وجود معتادان 
هست ، از این محله رفتند. 

معتادان از تمام شهر 
تهران و شهرهای کشور 
وقتی  وارد پایتخت می 
شوند ، اولین محلی که 
برای اقامت انتخاب می 
کنند هرندی است. چون 
در اینجا مواد فروش ها 
و توزیع کنندگان آن به 
راحتی جولان می دهند و 
کسی با این افراد برخورد 
نمی کند و به راحتی افراد 
نه تنها به دنبال مواد نمی 
روند، بلکه به راحتی مواد 

بین آنها توزیع می شود

پرویز اکبری  دیگر ش��ورایاری محله هرندی نیز 

به ص��ورت خلاص��ه و مختصر به بی��ان دیدگاه 
های خود پرداخت و افزود: چند س��الی اس��ت 
که عضو ش��ورایاری محل��ه و در خدمت مردم 
هستم. جلسات زیادی در محله، ناحیه و منطقه 
گذاشته شده و ما مشکلات را مطرح کردیم، اما 
متاسفانه رس��یدگی آنچنانی انجام نشده است. 
بزرگتری��ن معضل،باف��ت فرس��وده این محله 

اس��ت. خانه های ارزان قیمت چه از نظر قیمت 
خرید و چ��ه اجاره محلی مناس��ب برای حضور 
معتادان، مواد فروش، زن��ان تن فروش و خلاف 
های متعدد ش��ده اس��ت. بارها این ها را چه در 
سطح منطقه و چه در صحن شورا مطرح کردیم 
که اگر تغییری در بافت فرسوده ایجاد شود خود 
به خود مسائل و مش��کلات این محله از بین می 

رود. 

کار آنچنانی انجام نشده است
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بازگشت
 معتادان 

 پرونده درختان ولیعصر روی میز مدیریت شهری؛

عملیات احیا در طولانی ترین خیابان پایتخت
 درختان ول��ی عصر مدتهاس��ت که ح��ال و روز 
خوش��ی ندارند. روز گذشته ش��ورای شهر تهران 
ی��ک فوریت طرح��ی را در خص��وص حفاظت از 
درختان ای��ن خیابان ب��ه تصویب رس��اند که در 

صورت تایید،درختان این خیابان احیا می شوند.
به گ��زارش خبرنگار مه��ر، معروفی��ت و زیبایی 
خیابان ولیعصر )عج( از درختانی است که چندین 
دهه چت��ر و فیلتری برای گرما و س��رما و آلودگی 
های شهرمان بوده اند و این روزها حالش��ان خوب نیست. طولانی ترین خیابان 
خاورمیانه با درختانش ع��لاوه بر بناهای تاریخی در فهرس��ت آثار ملی به ثبت 
رسیده است. برای حفاظت از ارزشمندی خیابان ولیعصر )عج(، حریم و عرصه 
تعیین شده و می بایست با گام های هماهنگ مدیریت شهری و تدوین ضوابط 
مناس��ب به حفاظت از این محور تاریخی پرداخت تا با حف��ظ نمادهای هویت 

تاریخی این محور همچنان در فهرست خیابان های خاطره انگیز باقی بماند.
با توجه به ارزش درختان خیابان ولیعصر )عج(، روند خش��ک ش��دن درختان 
خیابان ولیعصر )عج( سال هاست وجود داشته و از مرز هشدار گذشته و با توجه به 
اینکه بیشتر درختان ولیعصر در جوی آب سرتاسری و دائما در بستر آب رونده 
بوده عملا فاقد »حریم درخ��ت« برای کوددهی معمولی ب��وده و گودبرداری و 
نیلینگ برای پایدارسازی گود ساختمان های بلندمرتبه آسیب جدی به ریشه 
درختان زده و ارتفاع س��اختمان ها نیز مانع تابش نور خورشید بر این درختان 

شده است.
روزگذش��ته اعضای ش��ورای ش��هر تهران یک فوریت طرح حفظ و گسترش 
درختان خیابان ولیعصر را تصویب کردند. محمد حقانی رییس کمیته محیط 
زیس��ت ش��ورای ش��هر تهران در خصوص جزییات  این طرح م��ی گوید: برای 
حفاظت از میراث طبیعی طولانی ترین خیابان مش��جر ش��هر تهران و تامین 
شرایط ادامه حیات برای درختان ارزش��مند خیابان ولیعصر )عج(، اصلاح رویه 
مدیریت و شیوه نگهداری درختان خیابان ولیعصر )عج( و صیانت از ریه تنفسی 
ش��هر تهران در قلب پایتخت و جلوگیری از تخریب گس��ترده و عمده درختان 
کهنس��ال خیابان ولیعصر )عج( و حفاظت از درختان خیاب��ان ولیعصر )عج( به 
عنوان سرمایه های شهر طرحی در شورا تدوین شده است که در آن به لزوم تهیه 

شناسنامه درختان خیابان ولیعصر )عج( تاکید شده است.
به گفته وی تعداد بسیار زیادی از درختان خیابان ولیعصر )عج( در این چند سال 
اخیر قطع شده است. از سال 1۳17 که 2۴ هزار اصله درخت در دو سوی خیابان 

ولیعصر کاشته شده تعداد آنها هم اکنون به 11 هزار اصله درخت رسیده است.
حفظ زیبای��ی و هویت میراثی این خیاب��ان از طریق جلوگی��ری از بین رفتن و 
قطع درختان و فراهم شدن بس��تر مطلوب جهت ایجاد فضای شهری مناسب، 
محدودسازی بلندمرتبه س��ازی، گودبرداری و نیلینگ برای املاک بر خیابان 
ولیعصر )عج( و س��نگفرش جوی آب به عنوان مهمتری��ن عامل تهدیدکننده 
و آسیب رس��ان به درختان خیابان و اصلاح ضوابط ساخت و س��از به دلیل آثار 
تخریبی ساختمان س��ازی فعلی بر ریشه درختان و س��ایه اندازی و عدم تامین 
نور و هوا به درختان، جلوگی��ری و کاهش آثار فعالیت کارگاه های س��اختمان 
در این خیابان بر درختان )نفوذ آهک و س��یمان(، هماهنگی با سازمان میراث 
فرهنگی برای قطع درختان و لزوم نگه داش��ت پایه )کنده( درختان قدیمی در 
خیابان به عنوان نشانه ای از درختان به عنوان میراث طبیعی شهر تهران برخی از 

پیشنهادات این طرح برای برای حفاظت از درختان ولیعصر است.
براساس طرح پیشنهادی شورای ش��هر تهران در صورت تصویب آن در صحن 
علنی شورا به منظور حفظ و گس��ترش و جلوگیری از تخریب درختان در طول 
خیابان ولیعص��ر )عج( از می��دان راه آهن تا میدان تجریش، ش��هرداری تهران 
موظف است از هرگونه عملیات اجرایی و عمرانی توسط بخش دولتی، عمومی 
و خصوصی که به درختان این خیابان آسیب می رساند جلوگیری کند براساس 
طرح پیشنهادی شورای شهر تهران در صورت تصویب آن در صحن علنی شورا 
به منظور حفظ و گس��ترش و جلوگی��ری از تخریب درخت��ان در طول خیابان 
ولیعصر )عج( از میدان راه آهن تا میدان تجریش، شهرداری تهران موظف است از 
هرگونه عملیات اجرایی و عمرانی توسط بخش دولتی، عمومی و خصوصی که به 

درختان این خیابان آسیب می رساند جلوگیری کند.
همچنین  در مناطق یک، سه، ش��ش و یازده برای پلاک هایی که در بر خیابان 
ولیعصر )عج( واقع ش��ده اند، برای این پلاک ها از تاریخ ابلاغ این مصوبه، رعایت 
عقب نش��ینی  به عمق حداقل س��ه متر از بر ملک در س��اخت و سازهای جدید 
الزامی است تا از ریش��ه درختان خیابان ولیعصر )عج( حفاظت و از سایه اندازی 

جلوگیری شود.
از محدودیت های دیگری که برای حفاظت از درختان ولیعصر پیش بینی شده 
است ایجاد و ساخت هرگونه کنسول، نصب س��ازه و پیش آمدگی در ساختمان 
های بر خیابان ولیعصر )عج( ممنوع شده و هر گونه زوائد موجود و مزاحم حیات 
درختان در این خیابان حداکثر ظرف ۳ ماه توسط شهرداری تهران جمع آوری 

می شود.
همچنین هرگونه فعالی��ت عمرانی اعم از گودبرداری و جداره س��ازی در حریم 
سطحی ۴ متری درختان ممنوع می شود. بر اساس پیشنهاد شورای شهر تهران 
ساخت هرگونه تونل و س��ازه در عمق کمتر از 10 متری سطح خیابان ولیعصر و 
حریم س��طحی ۴ متری و ایجاد و ساخت کانال تاسیس��ات در عمق ۴ متری تا 

حریم سطحی ۴ متری درختان این خیابان ممنوع خواهد شد.
در پیشنهاد دیگری از این طرح نیز شورا درخواست کرده است استفاده از هرگونه 
مصالح آسیب رسان به درختان و انس��داد نفوذپذیری خاک از جمله سیمان و 
آهک در کفس��ازی و جداره س��ازی جوی ها و آبروهای مجاور درختان خیابان 
ولیعصر )عج( ممنوع است و شهرداری مکلف اس��ت حداکثر در بازه زمانی سه 
ماهه نس��بت به اصلاح و بهسازی کفس��ازی جوی آب از مصالح نفوذپذیر اقدام 

کند.
در این مقاله پژوهشی آمده است: تعداد چنارهای خیابان ولیعصر 2۴ هزار اصله 
درخت در سال 1۳2۴، 12 هزار اصله در س��ال 1۳7۴ و هم اکنون 8288 اصله، 

آمار چنارهای خیابان ولیعصر در 67 سال گذشته است.
حال چنانچه روند کنونی خشک و قطع شدن درختان خیابان ولیعصر ادامه یابد، 
باید در س��ال های نه چندان دور منتظر خیابان ولیعصری بدون درخت باشیم. 
خشک ش��دن درختان خیابان ولیعصر، در مقابل برخی برج ها و مراکز تجاری 
بزرگ به وضوح قابل مش��اهده اس��ت، بدین صورت که جلوی این برج ها، همه 
درختها از بین رفته یا رو به زوال است اما درختان بالا دست و پایین دست کاملًا 

سرحال هستند.

محمد مولایی، سرپرست ش��ورایاری محله هرندی 

آخرین سخنران این نشس��ت دوستانه و صمیمی 
بود . وی اینگونه آغاز کرد:  

به نظر من ش��ورایاران رگ های ش��هر هستند که 
می توانند با نقش��ی که دارند به مدیران شهری در 
حل مشکلات یاری برس��انند و بتوانند شهر را برای 
ش��هروندان آماده کنند.  محله  هرندی از شمال به 
خیابان مولوی، از جنوب به خیابان شوش غربی، از 
شرق به خیابان ری و از غرب به خیابان خیام جنوبی 
منتهی اس��ت و خیابان صاحب جمع هم این محله 
را به دو نیمه تقسیم کرده اس��ت. یکی از مشکلات 
محله هرن��دی بی مه��ری مس��ئولان انتظامی و 
امنیتی است که باعث ایجاد معضلات و آسیب های 
اجتماعی زیادی شده است. وجود معتادان متجاهر 
و فروش��ندگان مواد مخدر این محله را اشباع کرده 
است. چندین بار معتادان را جمع آوری کردند و به 
محل های ترک اعتیاد بردند، اما چون  برنامه ریزی 
درس��تی انجام نداده اند روز از نو، روزی از نو ! دوباره 
معتادان به محل بازگش��تند.  معتاد را وقتی ترک 
دادند، باید زمینه های کار برایش ایجاد کنند و دور 
از مواد نگهش دارند، اما  چ��ون کار نبوده بعد از دو تا 
س��ه ماه دوباره معتاد به نقطه صفر خود رسیده و به 

محل بازگشته و مصرف مواد را شروع کرده است.   

تا الان خوب بوده است
وی س��پس ادامه داد: حدود یک ماه و نیم است که 
شهردار منطقه و شهردار ناحیه آمدند برنامه ریزی 
کردند و یک تیم پاکس��ازی آوردند و  دادستان هم 
چندین خان��ه را پلمپ کرده اس��ت ت��ا الان خوب 
بوده است، اگر ادامه داشته باش��د. اگر برنامه ریزی 
منسجم باش��د  می توان امیدوار بود،  اما اگر برنامه 
ریزی آنی و لحظه ای باشد مانند ابرهای بهاری که 
به یک باره ش��روع به بارش می کنند؛ خواهد بود و 
تاثی��ری در طولانی م��دت برای منطق��ه نخواهد 

داشت. 

مافیای پنه�ان توزیع مواد مخدر در پوش�ش 
خیرین

این ش��ورایار در ادامه به وجود یک معضل خاص در 
محله اش��اره کرد و گفت : یکی از مش��کلات محله 
خیرینی هستند که برای کمک به کارتن خواب ها 
و معتادان راهی محله می ش��وند. زمستان گذشته 
آمدند غذا به معتادان می دادند که پش��ت این افراد 
مافیایی قرار داشت که بعد از پخش غذا، پخش مواد 
مخدر به وسیله موتوری ها انجام می شد. به نظر می 
رسد با این گروه هماهنگ هس��تند و تعداد خاصی 
بودند. بعد از صحبت کردن با مس��ئولان شهرداری 
و نیروی انتظامی این گروه ها جمع آوری ش��دند و  
گاهی هنوز این خیرین از فرصت استفاده می کنند 
و به عنوان پخش کننده غذا و نذری دادن به معتادان 
مواد مخدر  پخش می شود. همه طرح هایی که  برای 
جمع آوری معتادان انجام ش��ده اس��ت، طرح های 

مسکنی بوده که تا کنون انجام شده است.

محله هرندی؛ بازار روز مواد مخدر
وی افزود : ط��رح اصلی برای نج��ات هرندی جمع 
آوری فروشندگان مواد مخدر است. سه نوع  توزیع 
کننده مواد مخدر در محله داریم: یکی فروشندگان 
و توزی��ع کنندگان��ی ک��ه در من��ازل هس��تند، 
فروش��ندگانی که مجرد هس��تند و منزل در اینجا 
می گیرند که مواد مخدر را توزیع کنند و سوم توزیع 
کنندگان موتوری و ماشینی هستند.  محله هرندی 
به بازار روز مواد مخدر تبدیل ش��ده اس��ت.  موتور 
س��واران به محله هرندی می آیند و مواد خود را می 
فروشند و کاسبی می کنند و بعد به محله خودشان 
باز می گردند.  بزرگترین مشکل ما فروشندگان مواد 
مخدر به ویژه  فروشندگان موتور سوار و خودرو سوار 
هس��تند که حل این معضل هم به تنهایی از عهده 
کلانتری 116 برنمی آید. چطور اس��ت که خود ما 
نمی توانیم  در این محل بیاییم؟ بدون طرح خودرو 
ما وارد محل که  شود 50 تا دوربین ما را جریمه می 
کنند. اما چطور ممکن است که نمی توانند معتادان 
این محل و فروش��ندگان مواد مخدر را جمع آوری 

کرد؟ این کار شدنی است اگر مسئولان بخواهند.

آپارتمان نوس�از،  متری یک میلیون و سیصد 
هزار تومان 

محمد مولایی در بخش دیگری از س��خنان خود 
گفت:  محله هرن��دی یک محله قدیم��ی و بافت  
فرسوده است و یک محله فرس��وده نیز مانند یک 
خانه قدیمی اس��ت که هرچقدر خرج کنی باز هم 
یک خانه خراب می ش��ود.  برای اینکه این محله از 
حالت فرسودگی  خارج شود باید مشوق هایی در 
نظر گرفته ش��ود و بخش خصوصی وارد کار شود.  
بحش  خصوصی هم حس��اب دو، دو تا چهار تا می 
کند،  نمی آید خرج کند که بازدهی برایش نباشد. 
باید مشوق هایی برای س��رمایه گذاران در محله 
قرار دهند.  الان  خانه های نوساز این محله متری 
یک میلی��ون ۳00 تا یک میلی��ون و ۴00 خرید و 
فروش می ش��ود.  خانه های خیلی خوب نوساز را 
بخرند یک میلیون و 700 هزار  تومان اس��ت. اگر 

مش��وق وجود داشته باش��د و امتیاز بدهند بخش 
خصوص��ی این محله را بازس��ازی م��ی کند و 80 

درصد از مشکلات این محله حل می شود. 

لزوم اعطای مشوق به بخش خصوصی
وی افزود: طرف یک اتاق در ای��ن محله اجاره می 
کند و با همین یک اتاق با ف��روش مواد مخدر می 
تواند درآمد هنگفتی  کسب کند. یک اتاق را اجاره 
می کند با۴00 هزار تومان برای اینکه مواد مخدر 
بفروشد. اگر این خانه ها بازسازی شود و خانواده به 
این محله بیایند مجبور نیست که یک اتاق را اجاره 
کند چون جایی برای مجردها باقی نمی ماند. اگر 
شهرداری و بخش خصوصی مش��وق هایی بدهد 
این محله از فرسودگی خارج ش��ود. یکی دیگر از 
مش��کلات این محله، خانه های رها ش��ده است . 
صاحب خانه در خارج از کش��ور به س��ر می  برد و 
خانه رها شده است، معتادان در این خانه ها جمع 
می شوند و زباله دانی می ش��ود و موش ها در این 
خانه ها رفت و امد دارند و اهالی محل از وجود این 
خانه های خال��ی در رنج و عذاب هس��تند.  عکس 
های زیادی از خانه های رها ش��ده وج��ود دارد و 
معتادان در این خانه ها ساکن ش��دند. زباله دانی 
های قدیم وضعیتش��ان خیلی بهتر از این خانه ها 
بود. در این خانه ها همه چی پیدا می شود. موش، 
مار و همه جور حیوان در این خانه ها دیده میشود. 
کوچه های رها شده هم داریم. تیربرق های برخی 
از محله ه��ا از  زمان صفوی��ه وح��ود دارد و هنوز 
این تیر برق ها تغییر پیدا نکرده اس��ت. در کوچه 
عبدالله شوشتری نگاه کنید ، تیربرق ها نشان می  
دهد که از چه زمانی ایجاد شده است و یا در کوچه 
نوروزی تیربرق های این کوچه از زمانی اس��ت که 
او لین تیربرق های ش��هر تهران را گذاش��تند. اگر 
این تیر برق ها جابه جا ش��ود ماشین رو می شود و 

امنیت آن بیشتر میشود. 

چشم محله را کور کردند
سرپرس��ت ش��ورایاری محله هرندی س��پس به 
طرح دیگر مش��کلات محله پرداخت و ادامه داد:  
اگر بخواهند محله را از ای��ن وضعیت خارج کنند، 
بازس��ازی و نوسازی محله کارس��از است. طرحی 
که در بوس��تان زندگی در حال انجام اس��ت ، باید 
بگویم که محله ما یک راه ورودی داشت، جنوب به 
شمال از میدان هرندی به میدان مولوی بود. آمدند 
یک کار در این محله انج��ام دهند، اما محله خراب 
شد. آمدند ابروی محله هرندی را درست کنند اما 
زدند چش��مان این محله را کور کردند.  الان محله 
ما بن بس��ت هس��ت و کجا می خواهند بروند. این 
محله پلمپ شده است.  ما یک راه جنوب به شمال 
از میدان هرندی و ترمینال جنوب و خزانه داشتیم 
به مولوی که اینجا طرحی را انجام دادن و خدا می 
داند که این ط��رح چه زمانی به به��ره برداری می 
رسد! و الان مردم مش��کلات دارند و اگریک جایی 
آتش بگیرد ماش��ین آتش نش��انی نمی تواند وارد 

محله شود. حتما باید موتور سوار و یا آتش نشانان 
پیاده وارد محل ش��وند تا بتوانند آتش را خاموش 

کنند.  هیچ راهی برای ورود به محله وجود ندارد.
وی ادامه داد:  سوال ما از ش��هرداری این است که 
برنامه ریزی میان مدت ش��ان برای محله هرندی 
چیست؟  آمدند محله را بن بس��ت کردند که این 
کاربه درد نم��ی خورد . ش��اید ای��ن کارهایی که 
انجام داده اند ب��رای 20 تا ۳0 س��ال آینده به درد 
بخورد، اما وضعیت الان را هم باید پاسخگو باشند. 
اگر به فکر آینده هس��تند به فکر الان هم باش��ند. 
این طرحی که اجرا کردند محله بن بس��ت ش��ده 
اس��ت. در این محله دبیرس��تان دخترانه نداریم. 
یک راهنمایی دخترانه داریم در کوچه دلخوش و 
یک مدرس��ه ابتدایی نزدیک پارک کوثر داریم در 
خیابان ری و دیگر مدرس��ه در ای��ن محله نداریم. 
بچه های ما دراین محله نمی توانن��د با وجود این 
همه معتاد درس بخوانند. پدر و مادر باید دس��ت 
فرزندان خود را بگیرند در این سر محل و یا ان سر 
محل و یا اگر درامد داش��ت در محله های دیگر تا 

بچه های خود را به مدرسه ببرند. 

وضعیت بد بهداشت در محله
این شورایار در پایان گفت: یکی دیگر از مشکلات 
این محله بهداشت آن اس��ت. خیابان مولوی را از 
چهار راه مولوی و صاحب جمع اگر به س��مت بالا 
بیایید می بینید که  هر آجیل فروش��ی و خشکبار 
فروش��ی، پنیر را  بیرون از یخچ��ال نگهداری می 
کنند. هیچ متولی بهداش��تی ب��ه وضعیت مغازه 
های این محدوده رسیدگی نمی کند. بدون اینکه 
بهداشت را رعایت کنند، مغازه دارها پنیرهای باز 
می فروشند. مرکز شهر ما از نظر بهداشت وضعیت 
نابس��امانی دارد. محل��ه هرندی یک ورزش��گاه 
دارد.  ای��ن ورزش��گاه را که ش��هرداری س��اخته، 
در اختی��ار جانبازان ق��رار داده اس��ت . جانبازان 
چشمان ما هستند و ارزشمند و قدوم آنها بر روی 
دیدگان ما قرار دارند و ش��هدای زنده هستند، اما 
به قول قدیمی ه��ا باید گوش��ت را از گاو بکنند نه 
از گوس��فند. اینجا یک ورزش��گاه دارد در اختیار 
این افراد قرار داده اند. بچه ه��ای این محله از نظر 
مالی پول کرایه ماش��ین ندارند تا ب��ه محله های 
دیگر برای ورزش بروند. می توانس��تند ورزشگاه 
نابینای��ان و جانب��ازان را در مناطق دیگ��ر ایجاد 
کنند. ما در اینج��ا یک مرکز تفریحی و ورزش��ی 
نداریم.  محله هرندی تمام کوچه هایش ش��هید 
داده که همه س��اکن همان کوچه هستند. کوچه 
های  محله هرندی ب��ه نام گل و آلاله و ... نیس��ت 
به نام شهداس��ت. 70 تا 80 درصد نام کوچه ها به 
نام ش��هدا اس��ت، برادران کریمی، حاتمی و ... اما 
رسیدگی نمی شود.  دست شورای شهر تهران هم 
درد نکند که آمدند، دیدند و اق��دام هم کردند، اما 
اقدامات آنها  کافی نیس��ت. محله را فقط را به اسم 
محله ویژه هرندی می شناس��ند، اما در این مدت  

این محله را به نام اقدامات ویژه نمی شناسند.  
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فعالیت بیش از 30 مرکز نیکوکاری در تهران
مدیرکل کمیته امداد استان تهران گفت: ترویج فرهنگ انفاق و نیکوکاری و شناسایی نیازمندان واقعی از اهداف فعالیت مراکز نیکوکاری است و هم اکنون بیش از ۳۰ مرکز نیکوکاری در استان تهران فعال است. به گزارش 
فارس، محسن ولیئی به ایجاد مراکز نیکوکاری اشاره کرد و گفت: ترویج فرهنگ انفاق و نیکوکاری و شناسایی نیازمندان واقعی از اهداف فعالیت مراکز نیکوکاری است. هم اکنون بیش از ۳۰ مرکز نیکوکاری در 
استان تهران فعال است و تا پایان امسال این تعداد افزایش خواهد یافت. وی از مهم ترین برنامه های کاری مرکز نیکوکاری را واگذاری امور به مردم، شناسایی نیازمندان واقعی، تقویت کارکرد اجتماعی مساجد، 
استفاده از حضور و تخصص مردم و عمومی شدن حمایت های اجتماعی دانست. ولیئی به استفاده از ظرفیت های مساجد برای دستگیری از اقشار آسیب پذیر و پیشگیری از فقر، فقیر یابی و توانمندسازی از 
اهداف کمیته امداد برای ایجاد مراکز نیکوکاری عنوان و ابراز امیدواری کرد: برای اشاعه هرچه بیشتر فرهنگ انفاق و ایثار، احسان و تکریم نیازمندان با تعامل و همکاری نیکوکاران به این مهم دست یابیم.

مشکل بعدی وجود یک 
سری افراد غربتی در 

محله است که کار آنها 
در سر چهارراه ها دود 

کردن اسپند و یا به عنوان 
کودکان خیابانی اقدام به 
انجام فعالیت می کنند. 
یکی دیگر از معضلات 
محله وجود افراد مجرد 
هست. چون افراد اصیل 
از محله رفته اند امنیت 

لازم در محله وجود ندارد 
.خانه ها و اتاق ها به افراد 

مجرد اجاره داده می 
شود وجود فرد مجرد آن 
هم آقا و جوان مشکلات 

خاص خود را دارد. 
فساد و فحشا و مصرف 
مواد مخدر وجود دارد. 
مشروبات الکلی هست . 
در محله خانه هایی تحت 

عنوان خانه های فساد 
داریم که در محله هرندی 

دایر شده است

یکی دیگر از معضلات 
نبود امکانات رفاهی در 
محله است .قبلا یک 
زمین ورزش در محله 

وجود داشت که الان این 
زمین وجود ندارد در حال 
تخریب هست و طرحی 
در داخل آن در حال 

ساخت است و عنوان هم 
نمی کنند که این طرح  
چیست و تنها عنوان می 

کنند که سه تا چهار سال 
آینده به بهره برداری    
می رسد.  هیج امکانات 
رفاهی و ورزشگاهی 
نداریم و مجموعه 

تفریحی نداریم  تا یک 
جوان و خانواده بتواند در 
انجا اوقات فراغت خودرا  

بگذراند

شورای شهر در جایگاه 
خاص خود قرار نگرفت 
و شورایی که باید در 

کنار مردم قرار بگیرد، 
تشکیلات حزبی و سیاسی 

کاری شده است و 
تشکیلاتی که باید مردمی 
باشد بعضا  مردم مسائلی 

از داخل این پارلمان 
در مورد فسادهای مالی 
برخی از اعضای شورای 
شهر تهران می شنوند. 

بنابراین شورای شهر در 
جایگاه خاص خود قرار 

ندارد

October 29 , 2016    www. padidehshahr.com   telegram:@padideshahr   instageram:padidehshahrweekly 13۹5 12صفحه   سال سوم  دوره جدید، شماره: 13   شنبه 8 آبان



9
11 میلیون نفر بی سواد و کم سواد در کشور وجود دارد

مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری تهران بااشاره به وجود 11 میلیون نفر بی سواد و کم سواد در کشور گفت: سازمان های مردم نهاد می توانند با آموزش هایی در حوزه های سوادآموزی 
و آموزش اجتماعی تلاش کنند و این افراد را به عنوان شهروندان موثر یاری کنند. به گزارش ایسنا، سیاوش شهریور در دهمین همایش تشکل های غیردولتی در بروجرد، اظهار کرد: هر ساله بخشی 

از جامعه از قافله دانش کنار می روند که هم اکنون 11 میلیون نفر بی سواد و کم سواد در کشور وجود دارد و این سازمان ها می توانند برای رفع این مشکل اقدام کنند. وی افزود: سازمان های مردم 
نهاد می توانند با آموزش هایی در حوزه های سوادآموزی و آموزش اجتماعی تلاش کنند و این افراد را به عنوان شهروندان موثر یاری کنند.مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری تهران تصریح 

سمن هاکرد: با توجه به وجود 1۵ میلیون پرونده قضایی در کشور، آمار بالای طلاق، خشونت و پرخاشگری و همه آسیب هایی که در کشور وجود دارد، سازمان های مردم نهاد می توانند ورود پیدا کنند.
هفته نامه »پدیده شهر« عملکرد »خانه علم« کودکان کار محله هرندی را بررسی می کند:

امکان تحصیل برای کودکان محکوم به کار

با توجه به اینکه تعداد 
زیادیی از کودکان کار 

که ازتحصیل بازمانده اند؛ 
دو خانه علم در شهر 

تهران در راستای طرح 
کودکان بی کتاب توسط 
جمعیت راه اندازی شده 
است. یکی در سال 88 
در محله خاک سفید در 
شرق تهران و دیگری در 
سال 90 در دروازه غار در 

جنوب تهران است

بیش از 50 درصد 
ساکنان محله هرندی 

اتباع افغانستانی هستند و 
این موضوع را با چرخی 
در خیابان های محله به 
آسانی می توان دریافت. 
در حالی که آموزش و 

پرورش پیش از آغاز سال 
تحصیلی، از ثبت نام تمام 
اتباع افغان در مدارس 

کشور خبر داد اما در محله 
هرندی هنوز هم کودکان 
افغانی هستند که به دلیل 

نداشتن شناسنامه یا 
کارت اقامت از حضور در 
مدرسه بازمانده و توسط 
سازمان های مردم نهاد 

آموزش می بینند

شهرداری تهران 
مدرسه ای را ویژه 

کودکان کار در محله 
هرندی ایجاد کرده 

است. به غیر از هرندی 
محله های دیگری 
چون مرتضی گرد، 

خلیج و جنوب شرقی 
منطقه 15 در مجاورت 
کوره پزخانه ها وجود 

دارند و کماکان افرادی 
را داریم که عمده آن ها 

را افاغنه تشکیل می دهند 
و امکان دسترسی به 

آموزش عمومی را ندارند

آناهیت�ا اس�تادعبادی: مینا زمانیان که سال ها به 
عنوان یکی از کودکان تحت پوش��ش جمعیت امداد 
دانش��جویی، مردمی امام علی )ع( شناخته می شد، 
در همایش آیین کوچه گردان عاشق در سال 1۳88 
و هنگامی که فقط 17 سال داش��ت، به روی سن آمد 
و گف��ت آرزو دارد تا بتواند به ک��ودکان دیگری که در 
محله شان )خاک س��فید تهران( زندگی می کنند و 
به دلیل نداشتن شناسنامه و یا عدم اجازه والدین و یا 
کار اجباری از تحصیل مح��روم مانده اند، کمک کند. 
او گفت نمی تواند تحمل کند که خودش به مدرسه و 
دانشگاه برود و آنها در آرزوی رفتن به مدرسه و دانشگاه 
بمانند. این کودکان همیشه به من می گویند: »مینا، 
ما هم آرزو داریم مثل س��ایر کودکان کوله مدرس��ه 
روی دوش��مان بیاندازیم و به مدرسه برویم و نه اینکه 
بجای رفتن به مدرسه به سر چهارراه ها و مترو برویم 
و فال و دستمال کاغذی بفروشیم...« مینا زمانیان در 
این همایش از جمعیت خواس��ت تا به او کمک کنند 
و طرحی را برای آم��وزش و فرس��تادن این کودکان 
به مدرس��ه راه اندازی کنیم. بنابراین در سال 1۳88 
نخستین فعالیت های این طرح آغاز شد و این طرح هم 
اکنون به عنوان یکی از طرح های استراتژیک جمعیت 
و س��رآمد س��ایر طرح ها به ش��مار می رود و جایگاه 
خاصی را دارد. مخصوصا اینکه این طرح توسط یکی 
از مددجویان دیروز جمعیت راه اندازی شده است.چرا 
که این اعتقاد وجود داشت؛ همه کودکان حق استفاده 
از آموزش رایگان و همگانی را دارند و هیچ کودکی نباید 
به خاطر فقر مالی، کار اجباری، نداشتن اوراق هویت، 

ناآگاهی و اعتیاد والدین از تحصیل محروم بماند.
با توجه به این درخواست و تعداد زیادیی از کودکان کار 
که ازتحصیل بازمانده اند؛ دو خانه علم در شهر تهران 
در راس��تای طرح کودکان بی کتاب توسط جمعیت 
راه اندازی شده است. یکی در سال 88 در محله خاک 
سفید در شرق تهران و دیگری در س��ال 90 در دروازه 

غار در جنوب تهران است.

  اعتی�اد، ب�زه و آس�یب در کمی�ن تحصیل 
کودکان دروازه غار

دروازه غ��ار یا همان هرن��دی اگر چ��ه در قلب تهران 
یعنی منطقه 12 جای خوش کرده اس��ت، اما به سان 
جزیره ای جدا افتاده می ماند که محرومیت ها در ابعاد 
مختلف حتی در معماری شهری و خانه سازی ها نیز 

رخ می نماید.
دانش آموزان از دبستان تا دبیرس��تان، دختر یا پسر 
فرقی ندارد برای رفتن به مدرس��ه ناچارند از کنار این 
صحنه ها عبور کنند و ش��اید به همین دلیل است که 
عمده دانش آموزان دختر با والدین خود به مدرس��ه 
می روند و باز هم با همراهی آنها از مدرسه بازمی  گردند 
و دغدغه خانواده ها از نفوذ اعتی��اد به مدارس و مبتلا 

شدن دانش آموزان شان هر روز بیشتر می شود.
مادری ک��ه به همراه فرزند دبس��تانی اش در مس��یر 
بازگشت به خانه است، می گوید: هر روز صبح فرزندم 
را به مدرسه می برم و پس از تعطیلی مدرسه باز هم به 
دنبالش می آیم. این منطقه پرُ از معتاد است، نمی توانم 
پس��رم را به امان خدا رها کنم. صبح ها که پسرم را به 
مدرسه می گذارم برای بازگشت دچار رعب و وحشت 
می ش��وم که ش��اید از س��وی معتادان مورد حمله و 
زورگیری قرار گیرم. از اتباع افغانس��تانی اس��ت، که  
س��ال ها پیش به همراه خانواده اش به تهران آمده و از 
همان زمان هم در محله هرندی ساکن شده و بعد در 
همین محل نیز ازدواج کرده است. وی ادامه می دهد: 
فرزندم به دلیل نداشتن شناسنامه و کارت اقامت در 
خانه علم که توسط سازمان های مردم نهاد تأسیس 

شده روزانه سه ساعت تحصیل می کند.
شاید بتوان مدعی شد که بیش از 50 درصد ساکنان 
محله هرندی اتباع افغانستانی هستند و این موضوع 
را با چرخی در خیابان های محله به آس��انی می توان 
دریافت. در حالی که آموزش و پ��رورش پیش از آغاز 
سال تحصیلی، از ثبت نام تمام اتباع افغان در مدارس 
کشور خبر داد، اما در محله هرندی هنوز هم کودکان 
افغانی هس��تند که به دلیل نداش��تن شناس��نامه یا 
کارت اقامت از حضور در مدرس��ه بازمانده و توس��ط 

سازمان های مردم نهاد آموزش می بینند.
مادر دیگری که برای بازگرداندن دو دختر دبیرستانی 
خود به خانه، مقابل مدرس��ه منتظر است، می گوید: 
هر روز صبح همسرم، بچه ها را به مدرسه می رساند و 
ظهرها من به دنبالشان می آیم. نمی توان در این محله 

که پرُ از معتاد است، دختران را رها کرد.
دانش آموزان دختر نیز با تأیید صحبت های مادرشان 
عنوان می کنند:  اگر تنها به خانه بیاییم ممکن اس��ت 
مزاحمت هایی برایمان ایجاد ش��ود البته طبق گفته 
آنها، اعتیاد یا آسیب های اجتماعی به صورت حاد وارد 

مدرسه نشده است و محیط مدرسه مشکلی ندارد.
این مادر که دو فرزند پسر نیز دارد به شدت نگران است 

که آنها دچار اعتیاد ش��وند و معتقد است که به دلیل 
اوضاع نامناسب اقتصادی مجبور است تا در این محله 
بماند چرا که اگر بخواهد خانه خود را بفروشد در سایر 
مناطق تهران قادر به خرید خانه و حتی اجاره نشینی 
نیست. هرندی چهره ای از آسیب های اجتماعی را به 
نمایش گذاشته است، آسیب هایی که نسل امروزی 
یعنی دانش آموزان را بیشتر از سایرین تهدید می کند 
و به اذعان س��اکنان این محله اغلب پسران با رسیدن 
به دوره متوس��طه ترک تحصیل کرده و برای گذران 
زندگی ب��ه کار روی می آورند البته اگر به اعتیاد مبتلا 

نشوند.
اس��فندیار چهاربند مدیرکل آموزش و پرورش شهر 
تهران می گوید:  با همراهی س��ازمان های مردم نهاد 
برای جذب کودکان کار به م��دارس تلاش می کنیم. 
همچنین شهرداری تهران مدرسه ای را ویژه کودکان 
کار در محله هرندی ایجاد کرده است. به غیر از هرندی 
محله های دیگری چون مرتضی گرد، خلیج و جنوب 
ش��رقی منطقه 15 در مجاورت کوره پزخانه ها وجود 
دارند و کم��اکان اف��رادی را داریم که عم��ده آن ها را 
افاغنه تشکیل می دهند و امکان دسترسی به آموزش 
عمومی را ندارند. وی می افزاید: بانک اطلاعاتی مربوط 
به این افراد تکمیل ش��ده و این مجوز در اختیار ما قرار 
گرفته است که بتوانیم به صورت فردبه فرد آموزش را 
به این افراد ارائه داده، برای آنها معلم ها را به آن جا اعزام 
کنیم که این هزینه به ازای هر معلم پرداخت می شود 
و اعتبارات آن دیده شده اس��ت، اما متأسفانه بخشی 
از این کودکان گرفتار باندهای کار کودک هس��تند.

به عنوان مثال در ش��مال ش��رقی منطقه دو، بعضی 
گروه های بهره بردار در این باندها از ورود این کودکان 
کار جلوگیری کرده و امکان تحصی��ل آنها با معلم در 
همان مناطق را نیز نمی دهند و این کار را بسیار دشوار 

کرده است.

 260 مدرسه در تهران در معرض آسیب های 
اجتماعی قرار دارند

محله آسیب پذیری مانند هرندی در بحث پیشگیری 
از آس��یب های اجتماعی ب��ه برنامه های وی��ژه ای در 
مدارس نیاز دارد اما دانش آم��وزان این منطقه به جز 
چند کاغد بر بُ��رد راهروهای م��دارس، آموزش های 
دیگری برای مقابله با آسیب های اجتماعی نمی بینند.

دفتر مقابله با آس��یب های اجتماعی وزارت آموزش 
و پ��رورش بای��د برنامه ه��ای کاربردی ت��ری را برای 
دانش آموزان این منطقه در نظر بگیرد چرا که حجم 
آس��یب ها و نوع آن ها متفاوت با س��ایر مناطق شهر 
است اما در این رابطه دستمان خالی است و در چنین 
شرایطی دور از انتظار نیست که محیط امن مدارس نیز 
با اعتیاد و صدها آسیب دیگری که در جای جای این 

محله به چشم می خورد، درگیر شوند.

از آرزوی داش�تن خانواده تا پدری که کتک 
نزند

کودکان��ی ک��ه درگی��ر کار هس��تند و آرزوه��ای 
کودکی های خود را در لابه لای نگاه های معصوم خود 
گم کرده اند، این بار تبدیل به میزبانان نمایشگاه نقاشی 
شده اند که صدای خنده هایشان در کاغذهای نقاشی 

کشیده  شده  است
کودکان تحت پوش��ش جمعی��ت امام عل��ی )ع( در 
محله دروازه غار عمدتا والدین��ی درگیر اعتیاد دارند، 
گاهی مورد کودک آزاری قرار می گیرند و مجبورند به 
دستفروش��ی یا تکدی گری بپردازند. تعداد زیادی از 
این کودکان شناسنامه ندارند و از تحصیل در سیستم 

رسمی آموزشی محرومند.
بر دیوار خانه علم محله هرندی نقاشی هایی از آنچه این 
کودکان آرزو دارند نقش بسته است و صاحبان  هرکدام 
از این نقاشی ها دوست دارند تا دنیای فانتزی نقاشی 

خود را با زبان ساده بازگو کنند. 
پسرکی که با کنار هم گذاشتن نقاط نقاشی کشیده 
است این نقطه ها را به اعضای خانواده تشبیه می کند و 

دخترکی آن سوتر داشتن زندگی خوب و آرزوی اینکه 
پدری داشته باش��د که او را کتک نزند، در خانه ای به 

رنگ سبز تصویر کرده است.
ندا مرادی، مربی نقاشی کودکان خانه علم دروازه غار 
در مورد نقاشی های کودکان کار می گوید: بچه ها در 
این نقاش��ی ها فانتزی ذهنی خود را در مورد آنچه در 
زندگی آرزو می کنند به تصویر می کند. گاهی اوقات 
کودکان در تصاویری که بر روی کاغذ می کند داشتن 
پدر و مادری که معتاد نیست و یا داشتن پدری که آنها 

را تنبیه نمی کند نقاشی می کنند.

خان�ه ای ب�رای کودکانی ک�ه از تحصیل جا 
ماندند

خانه علم محل��ه دروازه غار در س��ال 1۳90 و پس از 
12 سال فعالیت های غذارسانی و فرهنگی جمعیت 
مس��تقل امداد دانش��جویی – مردمی امام علی )ع( 
در محل��ه دروازه غار تهران )متروی ش��وش، خیابان 
هرندی( راه اندازی ش��ده اس��ت. اگرچه دانشجویان 
عضو این جمعیت در طی 12 س��ال فعالیت رس��می 
خود بارها در این محله به اجرای برنامه های آموزشی 
و فرهنگی و برگزاری جش��ن های موق��ت و دوره ای 
پرداخته بودند ولی در تمام این س��الها امکان داشتن 
یک خانه مس��تقل برای فعالیت جمعیت مهیا نبود. 
خوشبختانه در سال 1۳90 و پس از سه سال فعالیت 
مس��تمر فرهنگی در آنج��ا، پنجمین خان��ه ایرانی 
جمعیت در تهران )با ن��ام خانه علم( این ب��ار در این 
محله تاسیس ش��ده و با حضور دانشجویان داوطلب 
کلاس های آموزشی و خدمات رسانی های فرهنگی 
و پزش��کی به صورت مس��تمر و روزانه با برنامه ریزی 

مشخص به اجرا در آمده است.

در خانه علم چه می گذرد؟
خانه علم جایی است برای تحصیل کودکانی که به هر 
دلیل از ادامه تحصیل محروم مانده اند. خانه علم محله 
دروازه غار تهران در تابستان 1۳90 و پس از چند سال 
فعالیت دانشجویان جمعیت در این محله و در راستای 
طرح کودکان بی کتاب و پس از اجرای موفقیت آمیز 
این طرح در محله خاک سفید تهران در سالهای اخیر 
راه اندازی ش��ده اس��ت. در خانه های علم جمعیت، 
کودکانی به تحصیل م��ی پردازند که س��الها آرزوی 
رفتن به مدرسه را داش��تند و به دلایل مختلف از این 
آرزو محروم بودند. نداشتن شناس��نامه، کار اجباری 
کودکان،  بی سوادی والدین و یا ولی کودک، نداشتن 
سرپرس��ت مناس��ب و عدم اهمیت دادن والدین به 
آموزش کودکان،  فقر فرهنگی موج��ود در خانواده و 
محله و  ازدواج زودهنگام اجباری در سنین کودکی از 

جمله این دلایل هستند.
در حال حاضر خوش��بختانه تعدادی از این کودکان 
به آرزوی خود رس��یده اند و در خانه علم مش��غول به 
تحصیل هستند. البته هنوز کودکان بسیار دیگری در 
این محله هستند که به کمک ما نیاز دارند. به طوری که 
در شناسایی های اولیه در سال 89 بیش از ۳00 کودک 
کار و نیازمند کمک توس��ط اعضای جمعیت در این 
محله شناسایی شدند که بسیاری از آنان کودکان کار 

و محروم از تحصیل بودند.
امروز در خانه علم کوچک محل��ه دروازه غار کارهای 
بسیار بزرگی انجام می شود و دل های کوچکی به اندازه 
یک دنیا شاد می ش��وند. این کار، همه و همه به همت 
دانش��جویان عاشقی انجام شده اس��ت که قلب های 
خود را در کف دستان شان گرفته اند تا معلم کودکانی 
باشند که س��ال ها در آرزوی مدرسه ش��ب را به صبح 
می رساندند. متاسفانه این کودکان هنوز باید به دلیل 
مشکلات خانوادگی ش��ان، به کار اجباری و بسیاری 
مشکلات دیگر تن در دهند. که امیدواریم اندک، اندک 

قدم های بزرگی برای آنان برداریم.
یکی از مهمترین کمک هایی که به آنان می ش��ود، در 
مورد کودکانی است که شناسنامه نداشته اند و به همت 
جمعیت و طرح کودکان بی کتاب برای آنان شناسنامه 

تهیه می شود تا بتوانند به مدرسه بروند و به طور رسمی 
درس بخوانند. پیش از رفتن به مدرسه نیز به کودکانی 
که اجازه ثبت نام در مدارس آموزش و پرورش را ندارند، 
آموزش های تحصیل��ی در خانه علم ارائه می ش��ود. 
درصدد هستیم برای جلوگیری از کار اجباری آنان نیز 
کاری صورت دهیم که یاری همه مردم و دانشجویان 

آگاه را می طلبد.
در خان��ه علم ک��ودکان مح��روم از تحصی��ل درس 
می خوانند. به آنان درس های مدرسه طبق سرفصل 
آموزش و پرورش، دروس دبستان آموخته می شود. و 
هم آموزش های هنری، نقاش��ی و ورزشی به آنها داده 

می شود.

در خانه علم چه کسی درس می خواند؟
کودکان محروم از تحصیل. ما در ایران و همین جا در 
تهران تعداد بی ش��ماری کودک مح��روم از تحصیل 
داریم. دلای��ل محرومیت آنها از تحصیل ش��امل این 
موارد است: نداشتن شناسنامه )کودکی که شناسنامه 
ندارد، از نظر آموزش و پ��رورش حق تحصیل ندارد!(، 
بی کفایتی والدین )پ��در و مادری ک��ه کودکش را به 
دس��ت فروش��ی و گدایی وادار می کند، برایش مهم 
نیست که فرزندش درس بخواند!(، فقر مالی و فرهنگی 
خانواده )ما خانواده هایی داریم که بخاطر نداشتن پول 
خرید دفتر و مداد، کودک ش��ان به مدرس��ه نمی رود 
و برای کس��ی هم مهم نبود ولی برای ما مهم ش��د!(، 
اعتیاد والدین )پدری که کودکش را کرایه می دهد و یا 
می فروشد تا پول موادش را تهیه کند، برای او تحصیل 

کودکش اهمیت ندارد!(

چه کسی در خانه علم درس می دهد؟
دانشجویان عاشق به صورت داوطلبانه و کاملا رایگان. 
و البته هر کس که بخواه��د می تواند بیاید و هر دانش 
مفیدی را آنجا به کودکان درس بدهد. تنها کافی است 

تا با حضور مستقیم در خانه علم اعلام آمادگی نماید.

چه کمک هایی می توانیم به خانه علم بکنیم؟
به منظ��ور خدمت رس��انی هرچه بهتر ب��ه کودکان 
بی کت��اب س��رزمین مان ب��ا ما هم��راه ش��وید. در 
فعالیت های خانه علم دروازه غار، یار و همراه ما باشید. 
می توانید به صورت حضوری یا با حمایت از خانه علم 
محله دروازه غار، به روش های مختل��ف، در کنار ما و 

کودکان بی کتاب سرزمین مان باشید.

نیازهای خانه علم دروازه غار:
نیاز به فضای بهتر و بزرگتر )لزوم ارتقای خانه موجود؛ 
حتی امکان داشتن چند خانه در این محله با توجه به 

امکان نیروی اجرایی موجود(
غذای روزانه برای ک��ودکان )بخصوص برای کاهش 

سوءتغذیه آنان(
لوازم التحریر و امکانات و وسایل کمک آموزشی

لباس و کفش برای کودکان )بخص��وص برای فصل 
سرما(

آموزش به کودکان بی کتاب
کودکان بی کتاب، کودکانی معصوم و بی پناه هستند 
که به جرم تولد در یک خانواده فقی��ر و ناآگاه از حقی 
که س��ایر کودکان به راحتی از آن برخوردار هستند، 
محروم مانده اند. با توجه به اینک��ه این کودکان اغلب 
ساکن محلات معضل خیز اس��ت، احتمال کشانده 
شدن آنها به ورطه انواع معضلات بسیار بالاتر از سایر 
کودکان است. بنابراین باید با اهتمام بیشتری حضور 

این کودکان در مراکز تحصیلی پیگیری شود.
در حال حاضر هی��چ نهاد یا ارگان��ی متولی پیگیری 
وضعیت کودکان بدون اوراق هوی��ت و نیز بازمانده از 
تحصیل نیست و قوانین محکمی در این زمینه وجود 
ندارد و قوانین موج��ود نیز هیچگونه ضمانت اجرایی 
ندارند بنابراین والدین و سرپرست کودکان به راحتی 
مانع از تحصیل آنان می ش��وند. عدم برخ��ورداری از 
دانش و تحصیلات و مهارت های زندگی باعث تداوم 
مضعیت کودکان در آینده خواهد ش��د و شاید باعث 
گردد که آنان نیز رفتار مش��ابهی را ب��ا فرزندان خود 
داش��ته باش��ند. کما اینکه اغلب والدین و سرپرست 
های آنان نیز بی سواد و محروم از تحصیل بوده اند و این 

چرخه همچنان ادامه خواهد داشت.
طرح کودکان بی کت��اب با هدف آم��وزش و تدریس 
کودکانی که به دلایل مختلف از جمله فقر مالی، کار 
اجباری، نداشتن اوراق هویت، ناآگاهی و اعتیاد والدین 
و مواردی از این دس��ت تاکنون قادر به تحصیل نشده 
اند و یا ترک تحصیل کرده اند، به پیشنهاد خانم مینا 
زمانیان )مددجوی دیروز و م��ددکار امروز جمعیت 
مستقل امداد دانش��جویی – مردمی امام علی )ع((، 
طراحی و از س��ال 1۳88 در جمعیت راه اندازی شده 

است. ایشان هم اینک مدیر این طرح است.

October 29 , 2016    www. padidehshahr.com   telegram:@padideshahr   instageram:padidehshahrweekly 13۹5 12صفحه   سال سوم  دوره جدید، شماره: 13   شنبه 8 آبان



10
 رییس سازمان بهزیستی کشور:

 از هر ۲.۲ ازدواج در شمال تهران
 یک مورد منجر به »طلاق« می شود

رییس س��ازمان بهزیس��تی کشور با اش��اره به 
اینک��ه از ه��ر 2.2 ازدواج در ش��مال تهران یک 
مورد منجر به طلاق می شود، اظهار کرد: فضای 
مجازی باعث ش��ده گفت وگوی بین خانواده ها 
کاهش یافته و جمع خانواده ها به س��مت انزوا، 

افسردگی و تغییر سبک زندگی حرکت کند. 
به گزارش پای��گاه خب��ری وطن؛ انوش��یروان 
محسنی بندپی در افتتاحیه »همایش فرصت ها 
و چالش های فضای مجازی با رویکرد پیش��گیری و ارتقای س��لامت« اظهار 
کرد: در ش��مال تهران از هر 2.2 ازدواج، یک مورد به طلاق منجر می شود. در 

روستاها نیز از هر 6 ازدواج یک طلاق صورت می گیرد.
وی با بیان اینکه سازمان بهزیستی اقدامات خوبی برای پیشگیری از معلولیت 
انجام داده است، گفت: سالانه ۳0 هزار معلول متولد می شوند. در حال حاضر 
در دو استان یزد و کرمان غربالگری و مشاوره قبل ازدواج را بین زوجین انجام 

داده ایم.
رییس سازمان بهزیستی کش��ور افزود: در 29 اس��تان دیگر از هر استان یک 
شهرس��تان را انتخاب ک��رده و ۴000 زوج را مورد پایل��وت و غربالگری قرار 
داده ایم. از میان آنها ۳0 درصد مورد مشاوره ژنتیکی قرار گرفته اند، از بین ۳0 

درصد نیز برای 20 درصد آنها نیز آزمایش ژنتیکی انجام داده ایم.
محسنی بندپی با اشاره به اینکه سعی داریم تا 5 س��ال آینده معلول زدایی را 
به حداقل برسیم و آس��یب های اجتماعی را هم کاهش دهیم، در مورد فضای 
مجازی تاکید کرد: اس��تفاده از فضای مجازی به نحوی شده که گفت وگوها 
بین اعضای خانواده را کم کرده و جمع خانواده ها را به سمت انزوا، افسردگی، 

تغییر رفتار و تغییر سبک زندگی برده است.
رییس همایش فرصت ها و چالش های فضای مج��ازی اظهار کرد: به همین 
دلیل باید درخصوص کاهش اثرات منفی فض��ای مجازی اقداماتی در زمینه 
تحول باورها، تدوین استراتژی و... انجام دهیم تا بتوانیم آسیب ها را کنترل و 
مهار کنیم. به همین دلیل طبق هماهنگی های صورت گرفته با شورای عالی 
فضای مجازی یک دبیرخانه دائمی ب��رای کاهش چالش های فضای مجازی 

فراهم کردیم.
رییس س��ازمان بهزیس��تی کش��ور اظهار کرد: در این دبیرخانه با تلفیقی از 
نهادهای علمی، انجمن های مردم نهاد دس��تگاه های اجرایی سعی داریم تا 
بتوانیم برای برخورد با چالش های ناشی از استفاده از فضای مجازی و افزایش 

فرصت ها اقداماتی انجام دهیم.
به گزارش ایس��نا، مجید رضازاده دبیر علمی همایش فرصت ها و چالش های 
فضای مجازی و رییس مرکز توس��عه پیش��گیری و درمان اعتیاد س��ازمان 
بهزیس��تی کش��ور با اش��اره به اینکه از زمان اعلام همایش از دس��تگاه های 
مختلف، دانشگاه ها و مراکز علمی درخواست کمک کردیم، گفت: بعد از اعلام 
عمومی همایش، 157 چکیده مقال��ه دریافت کردیم. ای��ن چکیده ها مورد 

داوری قرار گرفت و از میان آنها 70 چکیده پذیرفته شد.
وی افزود: بعد از پذیرش چکیده مقالات اصل ۴0 مقال��ه دریافت، پذیرفته و 
رتبه بندی شد. از این تعداد 2۴ مقاله به صورت شفاهی طی 2 روز در همایش 
ارائه خواهد شد. مابقی مقالات نیز به صورت پوستر ارائه می شود. مقالات در 
10 محور شامل فضای مجازی و نهاد خانواده، فضای مجازی و تبعات روانی و 

اجتماعی، هویت یابی و فرهنگ پذیری و... بوده اند.
رییس مرکز توس��عه پیش��گیری و درمان اعتیاد س��ازمان بهزیستی کشور 
اظهار کرد: در همایش فرصت ها و چالش های فض��ای مجازی، کارگاه هایی 
برای جوانان و نوجوانان در مورد اس��تفاده درس��ت از فض��ای مجازی در نظر 
گرفته شده است. همچنین کارگاه هایی با موضوع حریم خصوصی در فضای 

مجازی و آموزش سواد رسانه ای در نظر گرفته شده است.
دبیر علمی همایش فرصت ها و چالش های فض��ای مجازی افزود: کتابچه ای 
که شامل چکیده پنل ها است، چاپ ش��ده و ارائه خواهد شد. همچنین کتاب 
مجموعه اصل مقالات بعد از ویرایش علمی و ادبی برای دس��تگاه ها ارس��ال 
خواهد ش��د. برای برگزاری این همایش دانش��گاه های مختلف و نمایندگان 
دس��تگاه های اجرایی همکاری لازم را داشته اند. دبیرخانه همایش فرصت ها 
و چالش های فضای مجازی از روز آینده چهارش��نبه 5 آبان ماه با حضور وزیر 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی شروع به کار خواهد کرد.

 ارسال اطلاعات واگذاری املاک طی ۲ مرحله 
برای وزارت کشور

معاون اموربرنامه ریزی، توسعه ش��هری و امور شورای شهر تهران با تاکید بر اینکه 
هر اطلاعاتی که وزارت کشور و قوه قضاییه درخواست کنند در اختیارشان قرار می 
گیرد افزود: تاکنون در دو مرحله اطلاعات واگذاری املاک در شهرداری تهران برای 

وزارت کشور ارسال شده است.
ناصر امانی گفت: هر اطلاعاتی که وزارت کشور درخواست کرده است به طور کامل 
در اختیارش قرار گرفته است. درحقیقت هر اطلاعاتی که توسط شهرداری تهران 
ارسال می شود توسط وزارت کشور و قوه قضاییه مورد بررسی قرار می گیرد و ممکن 
است در جریان بررسی ها سوالاتی ایجاد ش��ود در مسیر رسیدگی صحیح و تهیه 

گزارش هر سوالی که به ما ارسال شود پاسخ خواهیم داد.
وی درباره اظهارنظر معاون عمرانی وزیر کش��ور مبنی بر درخواست وزارت کشور 
برای اطلاعات تکمیلی گفت: احتمالا مستندات ارسالی ما مورد بررسی قرار گرفته 
است و س��والاتی مطرح ش��ده که قطعا در کوتاهترین زمان ممکن به این سوالات 
پاسخ داده خواهد شد. وی در پاسخ به این سوال که آیا درخواست وزارت کشور برای 
اطلاعات تکمیلی به شهرداری تهران رسیده است یا خیر؟ گفت: مرجع پیگیری 
و پاسخ به سوالات س��ازمان بازرسی ش��هرداری تهران اس��ت و احتمال دارد این 
درخواست رسیده باشد و همکاران من در سازمان بازرس��ی یا پاسخ داده اند و یا به 

زودی سوالات را پاسخ می دهند.
پیش از این هوشنگ خندان دل، معاون عمران و توس��عه امور شهری و روستایی 
وزارت کش��ور در گفتگو با ایسنا از درخواست وزارت کش��ور برای ارسال اطلاعات 
تکمیلی توسط شهرداری تهران خبر داده  و عنوان کرده بود: اطلاعات اولیه ای برای 
وزارت کشور ارسال شده بود که کفایت نمی کرد. اطلاعات تکمیلی هنوز از سوی 
شهرداری تهران ارسال نشده است و به محض ارسال این اطلاعات و تکمیل جزئیات 

گزارش را ارائه خواهیم کرد.

هفته نامه »پدیده شهر« وضعیت اجتماعی  بخشی از محله هرندی را بررسی می کند:

مردگی در عین زندگی ؛ سهم این مردمان از تهران

  شناخت جامعه هدف بهترین روش مهار آسیب های اجتمای است
علی اصغر متین زاده گفت: برای پیش گیری از آسیب های اجتماعی بهترین روش شناخت جامعه هدف و شناخت آسیب های آن است.  به گزارش پایگاه خبری وطن؛ نائب رئیس موسسه خیریه معراج 
امام حسن مجتبی)ع( بیان کرد: برای پیش گیری از آسیب های اجتماعی بهترین روش شناخت جامعه هدف و شناخت آسیب های آن است. وی ادامه داد: یکی از راه های پیشگیری از آسیب های اجتماعی 
تحقق حقوق شهروندی است به عنوان مثال امروزه در کشور ۳ متولی ورزش وجود دارد که فضاهای ورزشی را در اختیار داشته و اجاره داده اند و برخلاف آیین نامه ورزش همگانی قشر ضعیف و 
آسیب پذیر جامعه به دلیل فقر مالی نمی توانند از این فضا ها استفاده کنند. متین زاده تاکید کرد: چه بسا اگر ما این انتفاع را برای آنان به صورت رایگان فراهم کنیم با استعداد یابی می توانیم از بین همین 
جوانان و نوجوانان که اگر مراقبت نشود و کشف نگردن ضربه های آسیب نا پذیری به بدنه جامعه و خود میزنند قهرمانان و نخبه های کشوری بسازیم و از بروز فاجعه اجتماعی جلوگیری کنیم. گزارش

افسانه قانع:  رویای شیرین هرندی چقدر زود 
عمرش به پایان رس��ید. گویا تار و پود این محله 
به غم و ترس و اعتیاد گره خورده اس��ت. زمانی 
که بوس��تان های محل��ه از معتادان س��رگردان 
پاک س��ازی ش��د، زمزمه های امید به یک باره 
در محل به آس��مان رفت، اما غافل از اینکه حتی 
زمزمه ک��ردن زندگی ه��م برای س��اکنان این 
محل س��رابی بیش نبود. زنان و م��ردان معتاد 
زیادی از پارک ها س��اماندهی ش��دند. کاروان 
معتادان راه��ی کمپ های ترک اعتیاد ش��دند. 
زن��ان و م��ردان زی��ادی بودن��د. مردگانی که 
شب ها س��ایه اعتیاد قدم به قدم پشت سرشان 
ب��ه راه می افت��اد و نعره های خم��اری آرامش 
نداش��ته محل را بر هم می زد؛ ب��ه یک باره جمع 
ش��دند. مس��ئولان زی��ادی در لحظ��ه حرکت 
کاروان معتادان سرگردان عکس های یادگاری 
گرفتند و  در مقابل دوربین رس��انه ملی وعده 
بازگرداندن عدالت اجتماعی به محله هرندی 
دادند. اما غافل از اینک��ه حرفی بود که در همان 
زم��ان زده ش��د و در هوای نامطب��وع هرندی 
گم ش��د. یک هفته کافی بود تا مافیای اعتیاد در 
هرندی دست به کار شود تا س��ناریو دوم  خود 
را برای ادامه دادن اقتصاد س��یاه اعتی��اد به کار 
ببرند. اعتیاد به پیچ و خم های هرندی کش��یده 
شد. حتی ضلع شرقی میدان تاریخی شوش شد 
راسته معتادان. آن وقت بود که در کنار فروش 
مواد، پای فروش کودکانی که نطفه خیلی از آنها 
در خرابه های محله هرندی و شوش بسته شده 
بود؛ به این بازار س��یاه کشیده شد. گردانندگان 
در سایه این بازار س��یاه حتی پا فراتر گذاشتند و 
جنین هایی که در بطن مادران نشئه روح بر بدن 
های رنجورش��ان از اعتیاد دمیده می شد؛ پیش 
فروش شدند. آن وقت بود که عدالت اجتماعی 
در این محله ب��ه یک معادله  چن��د مجهولی حل 
نشدنی تبدیل ش��د. آن وقت بود که »زندگی« 
تبدیل شد به واژه ای که تنها در بالاشهر پایتخت 
معنا پی��دا کرد. آن وق��ت بود که م��ردم محله 
هرندی فهمیدند س��هم آنها از تهران »مردگی 

عین زندگی« است.
چند ماهی است که سایه های سرگردان بوستان 
هرندی رفته بودند تا شاید از دنیای برزخی اعتیاد 
به هویت انس��انی خود برس��ند، به ویژه زنانی که 
مادرشدن شان برگه برنده ای بود؛ برای سایه های 
پنهان مواد مخدر. بسیاری از دختران و زنان خمار 
در رویای هپروت؛ س��یب تن خود را در یک غمار 
دودآل��ود باختن��د و در بطن خ��ود جنین هایی را 
پرورش دادند که از تصویر پدرانشان تنها سایه ای 
پشت ش��عله آتش های ش��بانه پارک و محله های 
هرندی باقیمان��ده بود. س��ایه هایی که حتما یک 

شب از این کوچه ها گذشته بودند.
زنان معتاد را به کمپ شفق بردند، کمپی که هرچه 
خبر از آن به بی��رون درز پیدا می ک��رد، خبرهای 
خوبی نبود. اما بعد از ۴ ماه که قرار بود زنان به سوی 
پاکی قدم بردارند، آزاد ش��دند و دوباره هرندی پر 
شد از زنانی که بی هوا رها شده بودند و از سر اجبار 
سر سفره اعتیاد نشستند تا باقیمانده تن و بدنشان 
را در غمارهایی نابرابر ببازند. این تنها تکه کوچکی 
از داس��تان محله هرندی است. محله های که یک 
شبه پر ش��د از زنانی که برای بازگش��تن به دنیای 
هپروت ۴ م��اه پیش؛ تنها دار و ندارش��ان تن های 
رنجورش��ان مانده تا تکه تکه باب��ت هزینه اعتیاد 

ببازند.

سناریوهایی که به اشتباه چیده شد
قرار بود ح��ال محله هرندی خوب ش��ود. قرار بود 
طرح انضباط ش��هری در نگی��ن تاریخی پایتخت 
زندگی را به دروازه جنوبی تهران بازگرداند. محمد 
باقر قالیباف، اولین مس��ئولی بود ک��ه فرماندهی 
اجرای این طرح را برعه��ده گرفت. بالاخره اجرای 

این طرح یک فرمان��ده نیاز داش��ت. هرچند قرار 
بود در تمام��ی مراحل اجرای این طرح س��ه ضلع 
ش��هرداری، نیروی انتظامی و ق��وه قضائیه نوک 
پیکان حمله به قلب آس��یب های اجتماعی محله 
هرندی باش��ند و س��ازمان هایی مانند بهزیستی، 
کمیته امداد امام خمینی)ره(، وزارت بهداش��ت 
و درمان، س��تاد مب��ارزه با م��واد مخ��در، وزارت 
کار و تع��اون، س��ازمان تامین اجتماع��ی، وزارت 
کشور، اس��تانداری  تهران و.... به عنوان نهادهای 
پش��تیبان در پس ای��ن عملیات باش��ند؛ اما هیچ 
ک��دام از پاز ل هایی ک��ه روی کاغذها به درس��تی 
در کنار یکدیگ��ر قرار گرفته بودن��د؛ در زمان اجرا 
نتوانستند به درستی چیده شوند. به همین خاطر 
تنها شهرداری ماند و یک محله پر از آسیب. حتی 

نیروی انتظامی نیز پا پس کشید.
اما روی دیگر این سکه سناریو فرماندهی عملیات 
شهردار تهران بود که به نظر می رسد، می توانست 

به ش��کل بهتری در مقابله ب��ا معضلات اجتماعی 
اجرایی ش��ود. آنچ��ه ب��رای مع��اون اجتماعی و 
فرهنگ��ی ش��هردار تهران مه��م بود؛ پاکس��ازی 
بوس��تان ها و فضاه��ای عمومی محل��ه هرندی  و 
شوش از معتادان متجاهر بود، غافل از اینکه پاتک 
این حمله از م��دت ها قبل در ذه��ن گردانندگان 

پنهان اعتیاد در این محدوده چیده شده بود.
جنس س��ناریو مقابل��ه با آس��یب های اجتماعی 
محله هرندی با آنچه در س��ال ه��ای دور در محله 
خاک س��فید، عودلاجان و... اجرا شده بود، بسیار 
متفاوت بود؛ اما در نهایت آنچه اجرا شد، نمونه ای از 
برخوردهای مکانیکی بود که در دو دهه گذشته با 

محله های بحران زا و آسیب دیده تهران اجرا شد.
شاید س��ازمان های متولی فراموش کرده بود که 
برای پاکسازی بوس��تان ها از معتادان و موفقیت 
اج��رای این ط��رح این بار لازم اس��ت ت��ا کاهش 

آسیب ها را با فرماندهی نیروی انتظامی، بهزیستی 
و حتی قوه قضائی��ه از داخل محله ه��ا آغاز  کند تا 
زمانی که طرح پاکس��ازی بوستان ها اجرا می شد؛ 
اعتی��اد راهی ب��ه درون محله ها ب��از نمی کرد، اما 
فرماندهی این عملیات مهره های خود را به اشتباه 
چید و الان برای پاکسازی کل محله هرندی نیاز به 
تلاس بیشتری اس��ت چرا که اکنون اعتیاد داخل 
تار و پود محله هرندی ریش��ه دوانده و پاکس��ازی 
این محله از ش��ر اعتیاد و مواد فروش��ان عملیات 

بزرگتری را می خواهد که اجرا شود.
نیروی مسئول هم به رغم آنکه مجری قانون است، 
اما تنها یک ب��ار در طرح جذب معت��ادان متجاهر 
توانست خودی نشان بدهد، بعد از آن حتی در پی 
درخواست های مردم برای ورود به محله ها سکوت 
و عقب نش��ینی را بر اجرای هر ط��رح و برنامه ای 
مقدم دانست. چرا که س��تاد مبارزه با مواد مخدر، 
بهزیس��تی و سایر س��ازمان ها و ارگان های درگیر 

توان ساماندهی معتادان شهرستانی و متجاهر را 
نداشتند.

مردم مح��ل اعتقاد دارند زمانی که فروش��ندگان 
مواد مخدر به هر دلیلی توس��ط ماموران دستگیر 
می ش��وند، زودت��ر از خ��ود ماموران ب��ه محل باز 
می گردند؛ گوی��ی خلافکارها خلاءه��ای قانونی 
مبارزه با م��واد مخ��در را بهتر از مجری��ان آن بلد 
هستند و در این میان پرداخت پول هر زندانی ای را 

آزاد و هر مرده ای را زنده می کند.
باید قبول کرد که در ط��ول  دهه های اخیر به رغم 
تلاش هایی ک��ه برای مقابل��ه با اعتیاد ش��ده، اما 
در مرحل��ه پیش��گیری از اعتیاد هیچ پیش��رفتی 
نکرده ای��م. حت��ی در مرحله ت��رک اعتی��اد نیز 
دچار مش��کل هس��تیم؛ ترک با مت��ادون یکی از 
همان اش��تباه های رایج دس��تگاه های متولی در 
کمپ هاست. کافی است س��ری به محله هرندی 

بزنید بس��یاری اززنان و مردانی ک��ه از کمپ های 
ترک اعتیاد به یکباره ترخیص شدند، اکنون معتاد 
»دوا« هستند و این همان نقطه قهقرای طرح های 

مبارزه با مواد مخدر است.

محله هرندی از نگاه نگران اهالی
»... تا قب��ل از اینکه ش��هردار تهران ب��راي خوب 
ش��دن ح��ال هرن��دي ورود کن��د؛ معت��ادان در 
پارک ها جمع شده  بودند اما معتادان به زیر پنجره  
خانه هایم��ان آمده اند.... از س��اعت 12 ش��ب ما 
زنداني چهاردیوارهایمان مي شویم و محله تحت 

فرمانروایي معتادان و خلافکارها مي شود...«
55 خان��ه قرم��زي ک��ه بس��یاري از مس��ئولان 
ش��هرداري شناس��ایي ک��رده بودند، توس��ط دو 
آژانس مس��کن به معت��ادان و خلافکاره��ا اجاره 
داده ش��د. خلافکارهایي که آب دیده شده اند و با 
کار گذاشتن دوربین هاي مدار بسته تمامي اهالي 
محل را زیر نظر گرفته ان��د و واي به حال غریبه اي 
که سر زده وارد این کوچه ها ش��ود، در کمتر از 10 
دقیقه اولین دوربین شکارش مي کند و با یک خط 
موبایل به خلافکارهاي سایر کوچه ها گزارش داده 
مي ش��ود. دیگر برای آنها فرقی ندارد غریبه باشي 
یا س��اکن قدیمي محل. اگر بخواهي نظم نانوشته 
خلافکارها و معتادان محل��ه هرندي را برهم بزني 

حتما با چاقو و سرنگ تهدید به مرگ مي شوي...
باور کردنش سخت اس��ت اما زماني که بدانید در 
ابتداي کوچه ه��اي صاحب پزخونه، شوش��تري، 
مقدس��ي محب، مرادي، افتخاری��ان، معصومي، 
قالیشوها، زمانپور، بوربور، علي جزماني، حسیني، 
رئیس عبدالهي، آقا معدني، محمودي، صابونیان، 
اصغر مالکي، نسترن، کوچه قنات، کوچه برادران 
حاتم��ي حتم��ا به راحت��ي نمي توانی��د از گیت 
خلافکاران و ساقي هاي محله به راحتي عبور کنید. 
دوربین هاي مداربسته این خانه هاي قدیمي شما 

را شناسایي خواهند کرد.
زمانی که وزارت کش��ور  به عن��وان متولی مبارزه 
بامواد مخ��در و آس��یب های اجتماعی در ش��هر 
تهران در کنار شهرداری قرار گرفت؛ هر چند دیر؛ 
اما س��ناریوی ورود نیروی انتظام��ی و قوه قضائیه 
اجرایی ش��د. پلمپ کردن 20 خانه توزیع کننده 
مواد مخدر و جمع  کردن معتادان از داخل محله ها 
اقدام دیگری بود که این بار توس��ط سازمان های 
مسئول انجام ش��د. خاله نس��رین محله هرندی 
دستگیرش��د و عمارت قرمز رنگ وی که به عنوان 
بزرگترین توزی��ع کننده مواد مخ��در در هرندی 
شناخته می شد؛ به دست پایگاه هفتم مواد مخدر 
افتاد. مردم می گویند خانه سلطان هم پلمپ شده 

شاید سازمان های متولی 
فراموش کرده بود که برای 
پاک سازی بوستان ها از 
معتادان و موفقیت اجرای 
این طرح این بار لازم است 

تا کاهش آسیب ها را با 
فرماندهی نیروی انتطامی، 
بهزیستی و حتی قوه قضائیه 
از داخل محله ها آغاز  کند 
تا زمانی که طرح پاکسازی 

بوستان ها اجرا می شد؛ 
اعتیاد راهی به درون محله 

ها باز نمی کرد

چند ماهی  است که سایه 
های سرگردان بوستان 
هرندی رفته بودند تا 
شاید از دنیای برزخی 
اعتیاد به هویت انسانی 

خود برسند، به ویژه زنانی 
که مادرشدن شان برگه 
برنده ای بود؛ برای سایه 
های پنهان مواد مخدر. 

بسیاری از دختران و زنان 
خمار در رویای هپروت؛ 
سیب تن خود را در یک 
غمار دودآلود باختند و 
در بطن خود جنین هایی 
را پرورش دادند که از 

تصویر پدرانشان تنها سایه 
ای پشت شعله آتش های 
شبانه پارک و محله های 

هرندی باقیمانده بود.سایه 
هایی که حتما یک شب از 
این کوچه ها گذشته بودند
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11
راه اندازی اولین "شبکه اجتماعی سازمان های مردم نهاد" در کشور

مدیرعامل بنیاد پیشگیری و ارتقای سلامت و دبیراجرایی نخستین همایش”فرصت ها و چالش های فضای مجازی« گفت : : افتتاح اولین”شبکه اجتماعی سازمان های مردم نهاد« و توسعه بحث “خیل جمعی« 
اکنون در دستور کار ما قرار گرفته است که به واسطه آن در نظر داریم تا اهداف مان را در بطن جامعه پیاده سازی کنیم.  به گزارش پایگاه خبری سازمان های غیر دولتی ایران، ابراهیم نیک آیین روزسه 

شنبه در این همایش با بیان اینکه ایجاد نوسانات رفتاری میان فرد و جامعه و کاهش و افزایش ارتباطات به مثابه ی دو سرالاکلنگ ارتباطات اجتماعی است، ادامه داد: نوسانات رفتاری میان فرد و جامعه 
گاه به مانند یک فرصت و در بسیاری مواقع نیز تهدید است. وی افزود: زمانی که افراد درغار تنهایی خود در شبکه های اجتماعی فرو می روند بدون تردید سرمایه اجتماعی کاهش پیدا می کند و اینک نقش 

گزارشسازمان های مردم نهاد و تشکل ها برای ورود و تاثیرگذاری در این فضا اهمیت پیدا می کند.
انجمن صنفی ویراستاران تأسیس شد

انجمن صنفی ویراستاران ش��هر تهران با همت 
فعالان عرص��ۀ ویرایش تأس��یس ش��د و حرفۀ 
ویراس��تاری رس��ماً صاحب انجمن و سازوکاری 

قانونی شد. 
به گزارش پایگاه خبری وطن؛ در تاریخ 5 آبان ماه 
1۳95، در محل کتابخانۀ حسینیۀ ارشاد، اولین 
مجمع عمومی عادی ویراستاران تهران با حضور 
حدود صد تن از ویراس��تاران و استادان و بزرگان 

این رش��ته برای رأی گیری و انتخاب 7 عضو هیئت مدیره و 2 بازرس و با حضور 
هیئت مؤسس آن و کلاته، نمایندۀ وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی، تشکیل 

جلسه داد.
در ابتدای جلس��ه، خراس��انچی، ریاس��ت محترم کتابخانۀ حس��ینیۀ ارشاد، 
سخنرانی کرد و سپس کامران فانی، ضمن قدردانی از زحمات مؤسسان انجمن، 
پیام استاد س��یروس پرهام، دیگر عضو مؤس��س انجمن، که به خاطر جراحی 
نتوانسته بود در جلسه حاضر شود قرائت کرد. اس��تاد فانی، ضمن یادکردن از 
بزرگان حوزۀ ادب و ویرایش، از این که نهایت��اً »جمعی بی ادعا«، پس از دهه ها، 
موفق به تأسیس این انجمن در راستای پیشرفت و اعتلای شاخه های گوناگون 

ویراستاری و رفع نیازهای ویراستاران کشور شده اند تقدیر کرد.
سپس هیئت مؤسس انجمن، قنواتی و مهناز مقدسی، به اجمال گوشه هایی از 
تلاش های فراوانِ انجام گرفته برای دستیابی به این مهم و برگزاری این مجمع با 
تعداد کثیری از ویراستاران را بیان کردند و لزوم اجرای آن را برای ویراستاران از 

زوایای گوناگون توضیح دادند. 
س��پس با حضور کلاته فرایند اج��رای روال قانونی در مجم��ع عمومی انجام 
پذیرفت: با رأی حاضران، هیئت رئیسه ای متشکل از مهشید نونهالی )مترجم 
و ویراستار( و مجید رهبانی )سردبیر »جهان کتاب«(، جواد رسولی )ویراستار 
و ناشر(، فریدون فروتن )ویراستار(، و اشکان تقی پور )پژوهشگر فرهنگی( برای 
نظارت بر اجرای قانونی مجمع و انتخابات تشکیل شد. پس از اجرای روال قانونی 
و خواندن بندهای اساسنامه و شنیدن پیشنهادهای حاضران و ایجاد تغییراتی 

جزئی و با رأی گیری از اعضا، اساسنامه به تصویب رسید. 
س��پس هر یک از نامزدهای هیئت مدیره و بازرس��ان خ��ود را معرفی کردند و 
رأی گیری برای تعیین هیئت مدیره و بازرسان و شمارش رأی ها در حضور حضار 
انجام ش��د و در نهایت از میان 92 رأی مأخوذه، با تأییدِ روند رأی گیری از سوی 
هیئت رئیسه و نمایندۀ وزارت کار، صحت انتخابات تأیید شد و، بنا بر آرا، اعضای 
هیئت مدیرۀ انجمن صنفی ویراستاران به ترتیب آرا بدین شرح انتخاب شدند: 
مهناز مقدسی، هومن عباسپور، مهدی قنواتی، فریبرز مجیدی، فتح الله فروغی؛ 
اعضای علی البدل هیئت مدیره: بهروز صفرزاده، حسین جاوید. بازرس: بهنام 

رمضانی نژاد، بازرس علی البدل: دلناز سالاربهزادی.
بدین ترتیب، ویراس��تاران که از مهم ترین ارکان تولیدات فرهنگی و علمی در 
حوزۀ نشر و کتاب اند حالا دیگر انجمن صنفی دارند و این نقطۀ عطفی در تاریخ 

شصت سالۀ ویراستاری در ایران است.

 امکان فعالیت شرکت های دانش بنیان
 در واحدهای مسکونی تهران

سرپرست امور ش��رکت ها و موسس��ات دانش بنیان معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری اعلام کرد: بر اساس توافقات با شهرداری تهران شرکت های 
دانش بنیان در صورتی که معارض نداش��ته باش��ند می توانن��د در واحدهای 

مسکونی مشغول به فعالیت شوند.
به گزارش خبرنگار ایس��نا دکتر س��یدمحمد صاحبکار با بیان اینکه 1۴ هزار 
شرکت برای قرار گرفتن در فرآیند دانش بنیان شدن در سامانه معاونت علمی 
ثبت نام کرده اند، افزود: از این تعداد تاکنون 6 هزار و 500 شرکت اطلاعات خود 
را تکمیل کرده اند و تعداد 2 هزار و 7۴۴ شرکت دانش بنیان شده اند و اخیرا این 
آمار به 2 هزار و 757 شرکت افزایش یافته اس��ت. وی با تاکید بر اینکه از  2 هزار 
و 757 شرکت 162 ش��رکت در حوزه مواد پیشرفته هستند، خاطر نشان کرد: 
حوزه مواد پیشرفته در فهرس��ت کالا و خدمات قرار دارد چون اعتقاد داریم این 
حوزه بسیار مهم است. به گفته وی بیش از 50 درصد فعالیت شرکت های دانش 
بنیان تولیدی و 10 درصد فعالیت ش��رکت های صنعتی ناش��ی از فرآیندهای 
فناورانه است،  یادآور شد: هدف ما افزایش تولید محصولات دانش بنیان است 
از این رو دریافت سطح فناوری برای محصولات دانش بنیان بسیار مهم است و 

محصولات مونتاژ شده پیشرفته برای ما قابل قبول نیست.
صاحبکار، با بیان اینکه ش��رکت هایی می توانند در فرآیند دانش بنیان ش��دن 
قرار گیرند که نمونه اولیه س��اخته ش��ده باش��ند، اضافه کرد: شرکت هایی که 
دانش بنیان بودن آنها احراز می ش��وند مش��مول مزایایی خواهند شد که از آن 
جمله می توان به معافیت مالیاتی اشاره کرد. در سال 92 تعداد ۴0 شرکت، در 
سال 9۳ تعداد 9۳ شرکت و در س��ال 9۴ تعداد 2 هزار و ۳00 شرکت به سازمان 
امور مالیاتی از سوی معاونت علمی معرفی ش��ده اند. وی معافیت گمرکی را از 
دیگر مزایا نام برد که این معافیت مش��مول ماشین آلات خط تولید، تجهیزات 
آزمایش��گاهی و مواد اولیه قابل استفاده برای تس��ت نمونه اولیه می شود و این 
حمایت مشمول موادی که در داخل کش��ور به آن ترکیباتی اضافه و به فروش 

برسد نخواهد شد.
سرپرست امور ش��رکت ها و موسس��ات دانش بنیان معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری استقرار شرکت ها در شعاع 120 کیلومتری تهران را از دیگر 
تسهیلات در نظر گرفته شده برای شرکت های دانش بنیان نام برد و یادآور شد: 
با همکاری س��ازمان محیط زیست ش��رکت های دانش بنیان بر اساس میزان 
آلایندگی آنها رده بندی زیست محیطی شدند و شرکت ها توانستند در شعاع 
120 کیلومتری تهران مستقر ش��وند. به گفته وی این طرح در تهران اجرایی 
شده اس��ت و قرار است در ش��هرهای بزرگ مانند مش��هد، اصفهان و البرز نیز 
اجرایی ش��ود. صاحبکار با تاکید بر ضرورت حمایت از محصولات دانش بنیان 
ساخت داخل گفت: لیستی از محصولات س��اخت داخل تهیه شده و بر اساس 
مصوبه هیات وزیران دس��تگاه های دولتی در صورتی ک��ه تجهیزاتی در داخل 

کشور تولید می شود، مجاز به خرید خارجی نخواهند بود.
وی با اشاره به توافق حاصل شده میان معاونت علمی و سازمان تامین اجتماعی 
خاطر نشان کرد: در راستای اجرای بند »ه«ماده ۳ قانون حمایت از شرکت ها و 
موسسات دانش بنیان وتجاری س��ازی نوآوری ها و اختراعات، این شرکت ها از 
تس��هیلات ذیل ماده ۴0 قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر وارتقای نظام مالی 

کشور برخوردار می شوند.

اس��ت. اما یک هفته بعد پلمپ ها شکسته شد و در 
این خانه ها دوباره به روی گردانندگان آن باز شد. 
به همین  دلیل دادس��تان حکم تخریب 10 خانه 
قرمز را  در محله هرن��دی داد. خانه هایی که امروز 
دیگر نیس��تند اما خرابی های ای��ن خانه ها چهره 

زخم خورده هرندی را فرسوده تر کرده است.
»... خانه ه��ا پلم��پ ش��دند و برخی ه��م با حکم 
دادس��تانی تخریب ش��دند اما توزی��ع کنندگان 
مواد مخدر در محله های دیگر خانه های جدیدی 

خریدند  و کار خود را دوباره شورع  کردند.«
این روزها به جای گشت های اجتماعی شهرداری 
تهران مام��وران موتور س��واری را تح��ت عنوان 
»س��ربازان وطن« در محله می بینی��د که وظیفه 
این افراد برگرداندن امنیت به  محله است. اما آنچه 
مشاهد می ش��ود این اس��ت که با ورود این موتور  
س��وارها معتادان از کوچه ای به کوچه دیگر رانده 

می شوند.
هرچند بوستان زندگی محله هرندی پرشد از لاله 
های رنگانگ و لحظه هایی که شاید هنوز ساکنان 
این محل، آن را یک رویای ش��یرین بعد از سال ها 
کابوس دیدن می دانن��د، اما هنوز ت��ن هرندی از 
آتش اعتیاد تاول های چرکین دارد. تاول هایی که 
تک، تک کوچه های محل را ف��را گرفته و ترس از 
این است که این دُمل های چرکین به داخل خانه 

ساکنان سالم این محله سرایت کند.
داس��تان محله هرندی، هم��ان مثن��وی هفتاد 
منی اس��ت که یک شبه س��ر از تار و پود این محل 
در نیاورده است. داستانی اس��ت که عمری 200 
س��اله دارد. زمانی که گودهای این محل پر شد از 
مهاجرانی که از همه جا رانده و مانده ش��ده بودند؛ 
مثنوی هرندی کلید خورد. داستان محله هرندی 
مثل خوردن قهوه قجری اس��ت که آخر فنجانش 
تصویر غمی کهنه نقش می بندد که هیچ فالگیری 
تا کنون نتوانس��ته نقش نح��س آن را تعبیر کند. 
داس��تان هرندی، داس��تان هزار و یک شبی است 
که دختران و پس��رانش آن را س��ینه به سینه از بر 
کرده اند. داستانی که آنها به خوبی می دانند تا این 
لحظه که گ��زارش این محله را می نویس��م پایان 
خوش��ی نه برای محله بوده اس��ت و نه برای آینده 
آنها. دخت��رکان هرندی به خوب��ی می دانند که تا 
زمانی که در محله هرندی س��اکن هس��تند هیچ 
شاهزاده ای با اسب س��فید پایش به این محل باز 
نمی ش��ود. پس��ران این محل هم می دانند کابین 
عروس شان هیچ وقت در این محل بسته نخواهد 

شد.

بازس�یاه دزدی در ضل�ع ش�رقی میدان 
شوش

وارد میدان ش��وش که می ش��وید، ضلع ش��رقی 
میدان دس��ت معتادان و مواد فروش��ان اس��ت. از 
ساعت 12 شب به بعد بازار وس��ایل دزدی توسط 
معتادان داغ اس��ت حتی اگر این وس��ایل دزدی 
هم نباش��د حتما از روی دیوار مهربانی بالاش��هر 
جمع ش��ده اس��ت. در خیابان های این قس��مت 
حتی راسته فروشندگان لوازم آشپزخانه و چینی 
فروشان از این س��اعت تا ۴ صبح پر از فروشندگان 
مواد و مص��رف کنندگانی ک��ه کلونی های خود را 
در کنار خیابان تشکیل داده اند و مشغول مصرف 
مواد مخدر هس��تند. شب ها ش��وش منطقه آزاد 
فروش، توزیع و استعمال مواد مخدر است. صدای 
فروش��ندگان پایپ در ای��ن خیابان ب��ه خوبی به 
گوش می  رسد»... پایپ 2500 تومان، نشکن...« 
در میان جمعیت معتادان کودکان��ی را می بینی 
که لب جوی آب نشس��ته اند و به پدر و مادر معتاد 
خود نگاه می کنند و اگر هم کمی دقت کنی، حتما 

مصرف آنها را هم خواهی دید.
با آمدن زنان کمپ ش��فق دوباره بازار فروش نوزاد 
و جنین داغ ش��ده اس��ت و بیم آن م��ی رود که به 
مانند ف��روش کلیه، آگهی فروش نوزاد با ش��ماره 
تماس هایی بر دیوارهای محله هرندی و ش��وش 
نقش ببندد. کافی است که درخواست خرید نوازد 
داشته باش��ی حتما با دلالانی روبه رو خواهی شد 
که اول قیمت می دهند و بعد ش��ماره تماس��ت را 

می گیرند و اگر هم عجله داش��ته باش��ی چند زن 
باردار را نشانت میدهند تا برای خرید جنین های 
به دنیا نیامده ش��ان وارد مذاکره شوی.»... چشم 
و ابرو مش��کی 18 میلیون تومان، چشم روشن25 
میلیون تومان... بچه به دنیا نیامده هم قیمتش از 
5 میلیون تومان شروع می شود.... البته شرط دارد؛ 
اینکه تا زمان به دنیا آمدن ن��وزاد خرج مادر باردار 
را بدهی« س��راغ پدر نوزادان را که می گیری؛ کف 
همان خیابان هزارتا پدر پی��دا می کنند. نوزادانی 
که قرار نیست در آغوش مادرانشان بزرگ شوند... 
زن های باردار اگر خمار  باش��ند حتما نشانی پدر 
کودکان خ��ود را در زندان می دهن��د؛ اما واقعیت 
این اس��ت که این زن��ان و دختران تن خ��ود را در 
کف همی��ن خیابان به ازای به دس��ت آوردن مواد 
فروخته ان��د و نطف��ه نوزادانش��ان در کوچه پس 
کوچه های محله بسته شده است.»... اگه خریدار 
نیس��تی، این نوزاد به افغانی ها فروخته می شود... 
الان خیلی ها دنبال این بچه هس��تند تا...« دلال 
نوزاد حرفش را ادامه نمی ده��د و گویا خریداران 
خارجی وارد بازار س��یاه خرید نوزاد  ش��ده اند تا از 

این بچه های بدون شناس��نامه برای مقاصد شوم 
خود استفاده کنند.

هرچند خودروهای گش��ت نی��روی انتطامی در 
میدان شوش به چش��م می خورد، اما تنها عکس 
العملی ک��ه از این مام��وران دیده می ش��ود، این 
اس��ت که از داخل خودرو بدون اینکه پیاده شوند، 
با بلندگو به معتادان هش��دار می دهند که از جای 
خود حرکت کنند. این صدا دیگ��ر برای معتادان 
عادی شده اس��ت و بعد از برداش��تن دو قدم و دور 
ش��دن خودرو نیروی انتظامی دوباره پای بس��اط 

خود بازمی گردند.

مردم در انتظار پر قدرت مجریان قانون
م��ردم محل��ه هرن��دی و ش��وش از ع��دم ورود 
نیروی های مس��ئول برای بازگرداندن نظم به این 

محله ها دلگیر هس��تند.»... م��ا اداره مالیات نمی 
خواهیم... م��ا می خواهیم کلانت��ری محل به داد 
ما برس��د... نه اینکه با هر اعتراض��ی که می کنیم 
به جای اینکه خلافکارها را بازداش��ت کنند، ما را 
بازداش��ت می کنند...« مردم محل دلگیر هستند 
زمانی ک��ه ضابط��ان قانون ب��ه اعت��راض آنها به 
فروش مواد مخ��در و مص��رف آن  در محله جواب 
می دهند»... شما هم یکی مثل این خلافکارها....« 
این ها بخش های��ی از درد دل یکی از خانواده های 
ش��هید محله هرندی اس��ت. برادر ش��هیدی که 
یک ش��ب به خاط��ر اعتراضش ب��ه خلافکارهای 
محله هرندی دربازداش��ت به س��ر برده و حتی در 
درگیری ای که با خلافکارهای محل داشت، ضربه 

مغزی شد.
یک��ی، دو ماهی می ش��ود ک��ه بالاخ��ره نیروی 
انتظامی به داخل کوچه ه��ای هرندی نفوذ کرد و 
تعداد زیادی ازمعتادان را جمع آوری و ساقی های 
مواد مخدر را دس��تگیر کردند. اما هنوز هم ردپای 
ش��وم توزیع کنندگان مواد مخ��در در محله دیده 
می شود.  این بار س��اقی ها فروشندگان موتوری را 

استخدام کرده اند تا در صورت شناسایی دم به تله 
ندهند.

مردم محله هرندی اعتقاد دارن��د اتفاقاتی که در 
کوچه پس کوچه ه��ای این محل��ه رد و بدل می 
شود، ماهیت نظم و قانون را در این محدوده تغییر 
داده است.»... یک روز معاون س��ردار ساجدنیا به 
مس��جد محل آمدند و گفتند خاله نسرین محله 
شما پرونده قطوری در نیروی انتظامی دارد... و او 

را بازداشت کردند. «
طبق قانون مب��ارزه با مواد مخدر حم��ل کمتر از 
10 گرم مواد مخدر جرم  نیس��ت و فروش��ندگان 
مواد مخدرب��ه خوبی این قانون را از بلد هس��تند و 
به همین خاطر 10 گرم، 10 گرم مواد مخدر را در 
کوچه، پس کوچه های محله می فروش��ند تا هم 
احترام به این قانون گذاشته باش��ند! هم پایشان 

گی��ر نباش��د.»... گاهی اوق��ات مام��وران نیروی 
انتطامی خلافکارها و فروشندگان مواد را دستگیر 
می کنند ام��ا آنها زودت��ر از ماموران ب��ه محله باز 

می گردند... «

فرسودگی بلای جان محله هرندی
هر چند ش��هرداری تهران با اج��رای طرح ارتقای 
کیفیت زندگی در نظ��ر دارد تا مان��ع از مهاجرت 
خانواده ه��ا از  این محله ش��ود؛ ام��ا در طول این 
سال ها خیلی از س��اکنان قدیمی هرندی تصمیم 
به مهاجرت گرفتن��د و هرچقدر محل��ه از حضور 
خانواده ها خالی می شد؛ در مقابل این محله مجرد 
نشین ش��د. »... خیلی از مردان مجرد با  ۴00 هزار 
تومان یک اتاق در محله هرن��دی اجاره می کنند 
و دو ماه نش��ده می توانن��د خان��ه ای در این محله 
بخرند. ارزش ملک در این محله در شرایط ایده آل 
از متری یک میلیون ۳00 تومان بیش��تر نیست و 
از س��وی دیگر س��رمایه گذاران هم رقبتی برایی 
نوس��ازی بافت فرس��وده محله ندارند...« هر سال 
که می گذرد محله هرندی فرس��وده تر می ش��ود 
و همین فرسودگی باعث ش��ده تا بافت مسکونی 
محله یا به مجردها اج��اره داده و یا تبدیل  به انبار و 

کارگاه تولیدی شود.
فرس��ودگی محله هرندی را نه تنه��ا از خانه های 
مخروبه آن بلک��ه از تیرهای چراغ ب��رق به یادگار 
مانده از دوران صفویه هم می توان فهمید. تیرهای 
چوبی ای که  عب��ور و مرور را حتی برای س��اکنان 
محله س��خت کرده اس��ت. خانه های رها ش��ده 
یکدیگ��ر از معض��لات محله هرندی اس��ت که به 
یک فضای بی دفاع ش��هری تبدیل شده است:» ... 
صاحبان خیلی ازخانه ه��ای بزرگ محله در خارج 
از کش��ور به س��ر می برند و تمایل��ی برایی فروش 
خانه های خود در محله ندارند و ش��ب ها معتادان 
از دیوار این خانه ها  بالا می رون��د و در این خانه ها 
زندگی می کنند. در این خانه های متروکه از موش 
و زباله تا معتادان و بی خانمان ها پیدا می ش��ود.« 
این ها را اهالی کوچه قالیشو ها می گویند که وجود 

خانه های متروکه بلای جانشان شده است.
شب هنگام که می شود خیابان شهید ذوالفقاری 
به پیست موتورس��واری س��اقی ها و جوانانی که 
نشئگی شیش��ه آنها را به جنون س��رعت کشانده 
تبدیل می ش��ود. س��اعت 12 ش��ب به بع��د این 
خیابان محل ش��رط بندی موتور سواران می شود 
و با س��رعت هایی جن��ون آور کل خیاب��ان را طی 

می کنند تا شاید شرط چند گرم شیشه را ببرند.
»... ی��ک زمانی محله یک زمی��ن چمن مصنوعی 
داشت که 600 جوان در س��اعت های مختلف در 
آن مشغول ورزش بودند اما از زمانی که این زمین 
برای تبدیل شدن به یک مرکز فرهنگی و تفریحی 
تخریب شده همین جوان ها  برای پر کردن اوقات 

فراغت راهی قهوه خانه ها شده اند.« 

زمانی که وزارت کشور  
به عنوان متولی مبارزه 

بامواد مخدر و آسیب های 
اجتماعی در شهر تهران 
در کنار شهرداری قرار 
گرفت؛ هر چند دیراما 
سناریوی ورود نیروی 
انتظامی و قوه قضائیه 

اجرایی شد. پلمپ کردن 
20 خانه توزیع کننده 

مواد مخدر و جمع  کردن 
معتادان از داخل محله ها 
اقدام دیگری بود که این 
بار  توسط سازمان های 
مسئول انجام شد. خاله 
نسرین محله هرندی 
دستگیرشد و عمارت 
قرمز رنگ وی که به 

عنوان بزرگترین توزیع 
کننده مواد مخدر در 

هرندی شناخته می شد؛ به 
دست پاسگاه هفتم افتاد. 

مردم می گویند خانه 
سلطان هم پلمپ شد. 
اما یک هفته بعد پلمپ 
ها شکسته شد و در این 
خانه ها دوباره به روی 

گردانندگان آن باز شد. 
به همین  دلیل دادستان 
حکم تخریب 10 خانه 

قرمز را  در محله هرندی 
داد. خانه هایی که امروز 
دیگر نیستند اما خرابی 
های این خانه ها چهره 
زخم خورده هرندی را 
فرسوده تر کرده است
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به گزارش شهرنوش��ت و به نق��ل از معاونت خدمات 
شهری ش��هرداری تهران، مجتبی یزدانی در نشستی 
با مشاورین امور آب خام و روسای فضای سبز مناطق 
22گان��ه که با حض��ور مختاری، مدیرعامل س��ازمان 
بوس��تان ها و فضای سبز ش��هر تهران و دیگر مدیران 
این س��ازمان برگزار شد، پس از اس��تماع گزارشات و 
توضیحاتی در خصوص طرح جامع آب خام و افق این 
طرح، گفت:اجرای طرح جامع آب خام  در دهه گذشته 
توسط ش��هرداری تهران آغاز و تاکنون اقدامات بسیار 

خوبی در این زمینه صورت گرفته است.
 یزدانی با اش��اره به بحران آب در کشور گفت:با توجه 
به بحران کم آبی برنامه ریزی های لازم برای استفاده 
درست و بهینه از آب های غیرشرب در آبیاری فضای 

سبز شهر تهران صورت گیرد.

وی در ادامه گفت:خوش��بختانه در چند سال گذشته 
برنامه ریزی های خوبی برای منابع ذخیره آب صورت 

گرفته است.
یزدانی با تاکید بر اهمیت و لزوم بازسازی و ساماندهی 
قنوات شهر تهران، اذعان کرد: تهیه اطلس قنوات شهر 

تهران با پیشرفت 60درصدی در حال انجام است.
وی ب��ر ارائه آماری صحیح از تعداد قنوات در س��طح 
مناطق 22گانه تاکید کرد و گفت: تعداد و وضعیت چاه 

ها باید به سرعت تعیین تکلیف شوند.
یزدانی در ادامه بر تش��کیل تیمی متشکل از سازمان 
بوس��تان ها، مش��اورین امور آب خام و روسای فضای 
سبز مناطق 22گانه تاکید کرد و گفت: پس از احصاء 
آم��ار واقعی از تعداد چاه ها و قنوات و برای رس��یدن 
به نتیجه مطلوب در راستای آبیاری فضای سبز شهر 

تهران، مطالعات کارشناسی نیز در خصوص استفاده از 
گونه های گیاهی متناسب با شرایط اقلیمی شهر تهران 

صورت گیرد که به آب کمتری نیاز داشته باشد.

معاون خدمات ش��هری ش��هرداری تهران با ذکر این 
نکته که اقدامات بس��یار خوبی در بحث توسعه فضای 
سبز شهر تهران در یک دهه گذشته انجام شده است، 

خاطرنشان کرد: انصافا با اقدامات بسیار خوب سازمان 
بوستان ها و فضای سبز شهر تهران، مشاورین امور آب 
خام و روسای فضای س��بز مناطق 22گانه و... به این 

مهم دست یافتیم.
یزدان��ی در ادامه خاطرنش��ان کرد: فضای س��بز جزو 
س��رمایه های ملی ش��هر تهران محس��وب می شود، 
بنابرای��ن باید با تمام ت��وان در حفظ و نگهداری از آن 

بکوشید.
وی در پای��ان با اش��اره به این ک��ه در این معاونت 
دو اولویت مهم را در دس��تور کار قرار دادیم، گفت: 
فضای سبز و پس��ماند جزو اولویت های ما هستند 
از این جهت که ش��هروندان ارتباط مستمری با این 
دو حوزه دارند و ه��دف ما جلب رضایت حداکثری 

شهروندان است.

معاون خدمات شهری شهرداری تهران خبر داد:

پیشرفت 60درصدی تهیه اطلس قنوات شهر تهران

هفته نامه» پدیده شهر« بررسی می کند :

 کارنامه ضعیف
 اصلاح طلبان شورا

روابط عمومی معاونت شهرسازی و معماری شهرداری 
تهران به سوالات  مهندسان مشاور در خصوص پروژه 

»سهیل« پاسخ داد؛

ساخت مجموعه فرهنگی 
ورزشی وتجاری براساس 

 طرح تفصیلی بود 
نه احساس!

مدیرکل دفتر نظارت بر طرح های توسعه و عمران وزارت 
راه و شهرسازی در رابطه با پروژه »سهیل« مطرح کرد؛

 اعلام تخلف
 به مراجع قضایی

تاریخچه محله »مجیدیه«

ازدحام در مراکز معاینه 
L.E.Z فنی با اجرای طرح

همه شهرداران شهر تهران

9  

5  

6  

11  

در نشست شورایاران محله »مجیدیه« تهران با سردبیر هفته نامه »پدیده شهر « مطرح شد :

 همزیستی صمیمانه و مسالمت آمیز
 مسلمانان و مسیحیان
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جرثقیل های کارگاه های ساختمانی شمال تهران 
بازدید ایمنی می شوند

جرثقیل های تاور کرین در کارگاه های س��اختمانی بلند مرتبه ش��مال 
تهران در راستای طرح نگهداشت شهر وبا هدف ارتقاء سطح ایمنی نظارت 

مستمر می شوند.
ب��ه گزارش خبرگزاری مهر، محمد رضاپ��ور رییس اداره حریم و کنترل 
کارگاه های س��اختمانی ش��هرداری منطقه یک با بیان خبر فوق اظهار 
داشت: در حال حاضر حدود 2۱۸ تاور کرین در کارگاه های ساختمانی 
شمال تهران مشغول فعالیت هس��تند که با برنامه ریزی انجام شده در 
سطح نواحی ۱0 گانه ، به صورت مستمر مورد بازدید و کنترل قرار می 

گیرند .
وی افزود: بازدیدها توسط کارشناسان شهرسازی نواحی ده گانه انجام و 
پس از بازرس��ی دقیق از جرثقیل ها گواهی نامه صلاحیت دار حرفه ای 

اپراتور و گواهینامه فنی از مراجع ذیصلاح اخذ می شود.

قالیباف: از نقد غیرمنصفانه پرهیز کنیم
 محمدباقر قالیباف ش��هردار تهران در اختتامیه پنجمین جش��نواره »تئاتر 

شهر« از منتقدان بی انصاف گلایه کرد.
به گزارش خبرنگار مهر، محمدباقر قالیباف ش��هردار تهران شامگاه سه شنبه ۳0 
شهریور ماه در مراسم اختتامیه پنجمین جشنواره »تئاتر شهر« ضمن تبریک عید 
غدیر و با یادی از، از دست رفتگان هنر و زنده یاد داوود رشیدی گفت: من شرمنده 
یکایک جوانان عزیز و پیشکسوتان فرهنگ و هنر کشورم هستم که با همه تلاش ما، 
همچنان به قدر استعداد جوانان و جمعیت ۹ میلیونی تهران فرصت و زیرساخت 

مناسبی برای بروز استعدادها فراهم نشده است.
وی افزود: من به عنوان یک مدیر اجرایی این ش��رمندگی را دارم اما به گمانم دیگر 
مدیران اجرایی در سطوح بالای مدیریت نیز باید این شرمندگی را متوجه شوند و به 
جای اینکه قضاوت های غیرمنصفانه ارائه کنند نگاهی به دورانی که خود مسئولیتی 

داشتند و آنچنان که باید نتوانستند در این عرصه خدمتی کنند داشته باشند.
ش��هردار تهران تاکید کرد: چندی پیش نوش��ته ها و بیاناتی را خواندم که بسیار 
نامنصفانه بود. مساله اینجاست بیش از دو دهه وظیفه رسیدگی به بخش فرهنگ 
و هنر و زیر ساخت ها به عهده همین کسانی بود که چنین مسائلی را مطرح می کنند. 
من ابتدا به آن صحبت ها به دیده انتقاد نگاه ک��ردم اما بعد مروری به فعالیت های 
خودم از زمانی که در پلیس تهران شروع به فعالیت کردم، داشتم. من اولین اقدامی 
که در پلیس تهران انجام دادم این بود که نگاه به پلیس را از شکل امنیتی به شکل 

جامعه محور تبدیل کنم و مردم جرات کنند بر اقدامات پلیس نظارت کنند.
قالیباف اف��زود: در همان زمان ما جش��نواره فیلم کوت��اه »۱۱0 ثانی��ه ای« را راه 
انداختیم و هنوز آن 2۵ فیلمی که در آن جشنواره برگزیده شد در خاطرم هست و 
یا جشنواره فیلم »پلیس« را استارت زدیم و آثاری همچون سریال »خواب و بیدار« و 
انیمیشن »سیا ساکتی« در آن زمان کلید خورد. من هنرمند نیستم اما با تمام وجود 
معتقدم یکی از مولفه های ارتقای فرهنگی کش��ور توجه به هنر و هنرمند است.

وی در س��خنانی عنوان کرد: وظیفه من در مدیریت شهری برای خدمتگزاری به 
عرصه فرهنگ و هنر و توجه به مس��ایل اجتماعی شهر سنگین تر است، خصوصا 
باید توجه ویژه ای به آس��یب های اجتماعی داشته باشیم ولو اینکه وظیفه قانونی 

شهرداری نباشد، اما بدون شک وظیفه انسانی یکایک ما به شمار می رود.
ش��هردار تهران با بیان اینکه شهرداری متعلق به مردم اس��ت، گفت: من در اولین 
جلسه ای که در شهرداری و در سال ۸۴ داشتم بر این نکته تاکید کردم که رویکرد 
شهرداری اجتماعی و فرهنگی است. من دغدغه جوانانی را که در عرصه هنر فارغ 
التحصیل می شوند و بسیار هم با استعداد هستند اما جایی برای بروز استعدادهای 
خود ندارند دارم. برای زیرساخت های فرهنگی و هنری تلاش بسیاری در این سال 
ها شده است و توسعه چندین برابری را شاهد بوده ایم اما شاید همچنان انتظار اهل 

هنر و پیشکسوتان برآورده نشده باشد.
این مدیر اجرایی اضافه کرد: از م��ن به عنوان یک مدیر اجرای��ی توقع نمی رود 
که دس��ت به قلم ببرم و کار تولید محتوا را انجام دهم اما این توقع بود که حداقل 
سالن های سینما و سالن های تئاتر این شهر و عرصه های توسعه فرهنگی شهر 
را در این دوره زمانی کوتاه چند برابر کنم. امروز نیز خوش��حال هستم که بخش 
کوچکی از این وظیفه را انجام دادم، اما نتوانس��تیم آن چنانی که زیبنده ش��ما 
پیشکسوتان عرصه فرهنگ و هنر و خصوصا استعداد های جوان است، کار کنیم 
چرا که جوانی جوانان غیر قابل بازگشت است. من نتوانستم این زیر ساخت ها را 
به گونه ای توسعه دهم که یکایک ش��ما بتوانید در این عرصه عرض اندام کرده و 
خلاقیت های خودتان را به خانواده ها و پدر و مادرانتان نشان دهید و وقتی این کم 
کاری را از سوی مسئولان می بینم، احساس شرمندگی می کنم. وی در پایان نیز 

اظهار امیدواری کرد به جای نقد غیرمنصفانه به نقد منصفانه روی بیاوریم.

 آقای قالیباف! 
حجم نارضایتی از شهرداری 

خیلی بالاست 

آگهی خود را  به ما بسپارید  88320654

صدای محله های تهران است  سیاسی
          اجتماعی

                   فرهنگی

هفته نامه

10    

۲  

  عابدین سالاری اسکر

 اینجا؛ نان، عشق و کار
 رویایی است  پشت پلک کودکان !


